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وشیمی جم ورود به بازارهای آفریقا اولویت پتر
خ خواهد داد در سال ۱۴۰۴ ر

دکتر هاشــم نجفی مدیرعامل پتروشــیمی جم گفت: اولویت  برنامه های این شرکت در سال جاری ورود به بازارهای آفریقا و شرق آفریقا اســت که امیدواریم حاشیه سود خوبی را برای سهامداران رقم بزنیم.
دکتر نجفی مدیرعامل پتروشــیمی جم در حاشیه بیست و نهمین نمایشــگاه نفت ، گاز پاایش و پتروشیمی با اشاره به رکوردها و دستاوردهای پتروشیمی جم در سال گذشته اظهار داشت: در سال گذشته به 
همت متخصصان باتجربه جم توانســتیم با افزایش کوره های گازی تولید محصوات را افزایش دهیم و همچنین با تغییرات اســتراتژی، فروش در بازارهای سنتی مثل چین را به دلیل حاشیه سود پایین، کاهش 

دادیم و برای اولین بار توانســتیم ۶ هزار تن محصول را در بازارهای اروپایی صادر کنیم و در لند مارکت حاشــیه سود خوبی را برای جم ایجاد کنیم.مدیرعامل پتروشیمی...
روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

سایپابهبابکزنجانیمیرسد؟
خودروسازیدولتیزیرتیغاصاحیادرتله

بازتولیدفساد؟

برخی رســانه ها از حضور بابک زنجانی با پشــتوانه 
هلدینــگ دات وان در فهرســت متقاضیــان خرید 
۴۲ درصد سهام ســایپا خبر داده اند. ادعایی که در 
صورت تایید نهادهای رسمی می تواند روند واگذاری 
در صنعت خودروسازی را با پرسش های تازه همراه 

کند.
سایپا، یکی از دو خودروساز بزرگ کشور، سال هاست 
درگیــر بحران زیان انباشــته، ضعف ســاختاری و 
کاهش سرمایه اجتماعی شــده است. زیانی بالغ بر 
۶۵ هزار میلیــارد تومان و انبوهی از تعهدات ناتمام 
به روشنی از ناکارآمدی حمایت های دولتی و بن بست 

مداخات مستقیم پرده برمی دارد.
اینک روند واگذاری ســایپا که مدتــی طوانی در 
گــرداب کاغذبازی و تصمیم گیری های مبهم گرفتار 

بود به ایستگاه های نهایی نزدیک شده است.
پس از آنکــه نام هایــی مانند کرمان موتــور، گروه 
صنعتی انتخاب، زرماکارون، کنسرسیوم قطعه سازان 
و فردا موتورز در فهرست متقاضیان احتمالی خرید 
سهام سایپا مطرح شــدند، اکنون برخی رسانه ها از 
ورود هلدینگ »دات وان«، مجموعه ای منتســب به 
بابک زنجانی، به  عنــوان متقاضی تملک ۴۲ درصد 

سهام سایپا خبر می دهند.
معامله ای با ارزشــی بیش از یــک میلیارد دار که 
نه فقط به  مثابه انتقال ســهام، بلکــه آزمونی برای 
آینده صنعت خودروســازی کشور تلقی می شود، اما 
آیا دات وان قادر است ســایپا را از بحران ساختاری 
و مالی برهاند یا آنکه سرنوشــت ایــن واگذاری به 

بازتولید فساد در قالبی تازه می انجامد؟
سایپا با زیان انباشته  ۶۵ همتی، مشکات نقدینگی، 
خطوط تولید فرســوده و محصوات رنگ باخته در 
برابر رقبای جهانی به بیمار محتضری تبدیل شــده 
که نارضایتی مشــتریان از کیفیت پایین خودروها و 

تاخیر در تحویل خودروها چون زخمی کهنه بر پیکر 
آن نشسته است.

در ایــن میان هلدینــگ دات وان با وعــده تزریق 
ســرمایه کان و اصاحات ساختاری به میدان آمده 
تا این غول خسته را از خاکستر بحران برخیزاند. اما 
آیا این وعده ها سایپا را به سوی احیا می برد یا آن را 

به پرتگاهی عمیق تر سوق می دهد؟
کمتر از یک ســال پس از آنکه حکــم اعدام بابک 
زنجانی به ۲۰ ســال حبس تقلیل یافت، او بار دیگر 
به عرصه اقتصاد ایران بازگشــت. بازگشتی در قالب 
پشــتیبان شرکتی به نام »هلدینگ دات وان« که در 

آذرماه ۱۴۰۳ تأسیس شده است.
نــام ایــن شــرکت از همــان ماه های نخســت به 
قراردادهایی به مراتب بزرگ تر از سابقه اش گره خورد 
و دامنه فعالیــت آن در حوزه هایی چون حمل ونقل 
ریلی، نــاوگان هوایــی، خودروهــای برقی و حتی 

بانکداری رمزارزی گسترش یافت.
در اســفند ۱۴۰۳ این گروه اقتصادی با رونمایی از 
»بیت بانک«، نخســتین بانک رمــزارزی ایران، ارز 
دیجیتــال با نماد USDZ را معرفی کرد؛ رمزارزی 
که در رســانه ها به  نام زنجانی گره خورده، اما هنوز 
هیچ کدام از نهادهای ناظر نســبت او را با این پروژه 

به  طور رسمی تایید نکرده اند.
شــد  موفــق  وان  دات   ۱۴۰۴ اردیبهشــت  در 
تفاهم نامه ای ۶۱ هــزار میلیارد تومانی با شــرکت 
راه آهن جمهوری اسامی ایران امضا کند. قراردادی 
بــرای تامین واگن های مســافری و باری و چند ده 
لکوموتیو دیزلی که در مراسمی رسمی با حضور وزیر 

راه و شهرسازی نهایی شد.
همزمان نام این هلدینگ با تاســیس یک شــرکت 
هواپیمایی جدید با عنوان »دات وان ایر« و وعده در 
اختیار داشــتن ۳۲ فروند هواپیما نیز بر سر زبان ها 
افتــاد. همچنین بابک زنجانی در صفحه ایکس خود 
از خرید تعــدادی خودرو برقی چانــگان ایدو برای 
کرج و تویوتا bZ3 برای اصفهان خبر داد که تحت 
عنوان تاکسی »دات وان تریپ« در دست بهره برداری 

هستند.

برخــی منابع مطلــع از نقش پنهــان، اما محوری 
زنجانی در هدایــت مالی هلدینــگ دات وان خبر 
می دهند و می گویند او نه در فهرســت سهامداران 
رسمی دیده می شود و نه در جایگاه مدیرعامل قرار 
دارد، اما شــبکه ارتباطی و منابع مالی اش در پشت 
صحنه، موتور محرک این مجموعه به شمار می رود.

به نقل از اسب بخار، جواد سلیمانی در تیم خودرویی 
هلدینگ دات وان قرار دارد. حضور جواد ســلیمانی، 
مدیرعامل سایپا طی سال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰، در 
کنــار هلدینگ دات وان ایــه ای دیگر به این معما 
می افزاید. ســلیمانی که تجربه ای عمیق در مدیریت 
سایپا دارد، می تواند برگ برنده ای برای دات وان در 
مذاکرات واگذاری باشــد.دانش او از پیچیدگی های 
ساختاری سایپا و ارتباطات او با صنعت خودروسازی، 
این هلدینگ را در موقعیتی ممتاز قرار می دهد، اما 
ایــن مزیت چون شمشــیری دولبه شــائبه رانت و 
استفاده از روابط قدیمی را تقویت می کند. آیا حضور 
ســلیمانی نشانه ای از برنامه ریزی دقیق برای احیای 
سایپا به شــمار می رود یا پرده ای برای پنهان سازی 
معامات پشت صحنه اســت؟دات وان با دسترسی 
به منابع مالی مناســب می تواند نقدینگی مورد نیاز 
ســایپا را تامین کند، زیان انباشته را کاهش دهد و 
خطوط تولید را نوســازی کند. تجربه سلیمانی که 
سال ها در رأس ســایپا چالش های این شرکت را از 
نزدیک لمس کرده، می تواند اصاحات ساختاری را 
تسریع ببخشــد.افزون بر این، فعالیت های دات وان 
در حوزه هایی نظیر تاکســیرانی برقی و برنامه ریزی 
برای توسعه ایراین نشان دهنده عاقه این هلدینگ 
به فناوری های نوین است. این رویکرد می تواند سایپا 
را به سوی تولید خودروهای برقی و هیبریدی سوق 
دهد که برای رقابــت در بازارهای جهانی حیاتی به 

شمار می رود.
اما این تصویر خوش بینانه چون نقشــی زیبا بر بوم 
واقعیت های تلخ شــکننده به نظر می رسد. آیا دات 
وان در عمل به دنبال احیای سایپا گام برمی دارد یا 
این واگذاری صحنه ای برای پولشویی، سوءاستفاده 

از منابع ملی و بازتولید فساد اقتصادی است؟
ســابقه بابک زنجانی در فساد اقتصادی چون لکه ای 
پاک نشدنی بر پیشــانی دات وان نقش بسته است. 
او کــه روزگاری بــا اختاس ۲.۸ میلیــون یورویی 
اعتماد عمومی را به نهادهای اقتصادی خدشــه دار 
کرد، اکنون در قامت یک هلدینگ ســرمایه گذاری 

بازگشته است.
هلدینگی که به گفته مهــدی ابراهیمی، مدیرعامل 
آوان ریل »شرکت زیرمجموعه هلدینگ دات وان«، 
پاشنه آشــیل آن ســرمایه گذاری خاجی است که 

امکان افشای هویت آن وجود ندارد.
افکار عمومی که هنوز زخم پرونده نفتی را فراموش 
نکرده اند، به سختی به این بازگشت پرهیاهو اعتماد 
می کننــد. واگذاری ســایپا بــه دات وان در غیاب 
شــفافیت می تواند موجــی از اعتراضات اجتماعی و 

انتقادات رسانه ای به راه اندازد.

درسومینروزازنمایشگاهنفتباحضورمدیرعاملشرکتنفتوگاز
اروندانبهامضارسید؛

خودکفاییدرتولیدروغنحرارتیباتفاهمنامههمكاری
برایتولیدروغنحرارتیبرپایهدانشفنیبومی

 در ســومین روز از نمایشــگاه بین المللی نفت با حضور مدیرعامل شرکت نفت 
و گاز اروندان تفاهم نامه همکاری در زمینه تولید روغن حرارتی به امضا رسید.

در حاشیه سومین روز از نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پاایش و پتروشیمی 
در تهران با حضور مهندس حمید دریس مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان، 
تفاهم نامه همکاری تولید روغن حرارتی میان این شــرکت، پژوهشــگاه صنعت 

نفت و شرکت پترو روان صنعت سپهر به امضا رسید.
عنوان این تفاهم نامه سه جانبه تولید روغن حرارتی بر پایه دانش فنی بومی است 

که امروز توسط روسای این سه مجموعه و در محل غرفه پژوهشگاه صنعت نفت 
در نمایشگاه بین المللی نفت در تهران امضا شد.

این محصول به منظور تأمین نیاز عملیاتی شرکت نفت و گاز اروندان طراحی شده 
و گامی موثر در اســتقال صنعتی کشــور خواهد بود، روغن حرارتی یک سیال 
مهم در صنایع مختلف از جمله صنعت نفت و گاز اســت که برای انتقال حرارت 

در فرآیندهای مختلف استفاده می شود.
تولیــد روغن حرارتی بر پایه دانش فنی بومــی، عاوه بر تامین نیازهای داخلی، 
می تواند به توســعه فناوری های پیشــرفته و ایجاد ارزش افزوده در کشور کمک 

کند.
براســاس این گزارش؛ بیست ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پاایش و 
پتروشــیمی از ۱۸ اردیبهشــت  به مدت چهار روز در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللی تهران برگزار می شود و عاقه مندان می توانند از ساعت ۸ صبح تا ۱۵ 

بعدازظهر از این رویداد صنعتی بازدید کنند.

مباحثهوشمندانه،هشدارآمیزوانقابیاستادرحیمپور
ازغدیبهبهانهانتشاربیانیهرهبرمعظمانقاببهمناسبت

یكصدمینسالگردبازتأسیسحوزهعلمیهقم

در گفت وگوی ویژه خبری شــبکه دو سیما در شــامگاه شنبه ۲۰ اردیبهشت 
۱۴۰۴، دکتر حســن رحیم پور ازغدی با محوریت بررسی پیام راهبردی رهبر 
معظم انقاب به مناسبت یکصدمین سال بازتأسیس حوزه علمیه قم، به تحلیل 
نقش حوزه، عملکرد شــورای عالی انقاب فرهنگی، کارکردهای خانه گفتگو و 
چگونگی ارتباط روحانیت با نسل جوان پرداخت. وی تأکید کرد استقال حوزه 

نباید به انفعال در برابر مسائل روز منجر شود.
گروه سیاســی، شبکه دو ســیمای جمهوری اسامی، به مناســبت برگزاری 
همایش یکصدمین ســالگرد بازتأســیس حوزه علمیه قم و انتشار بیانیه بسیار 
مهم، ارزشمند و راهبردی رهبر حکیم و فرزانه انقاب، اقدام به برگزاری نشست 
ویژه ای در پایان بخش خبری ســاعت ۲۱ خود با حضور چهره های برجســته 
حوزه و دانشگاه کرده است. برنامه شب گذشته به گفت وگوی صریح و تحلیلی 

با استاد حسن رحیم پور ازغدی اختصاص داشت.
 رســانه »بولتن نیوز« با توجه به اهمیت باای محورهای طرح شــده توســط 
مهمان این نشســت، محتــوای کامل این برنامه را بــرای بهره برداری کاربران 
محترم بازنشــر می کند. در پایان، ضمن دعوت مخاطبان به مشاهده این برنامه 
تلویزیونی، از مدیران محترم برنامه درخواســت می شود در آینده نیز از آیت اه 
فاضل لنکرانی )فرزند مرجع عالیقدر شیعیان و یار دیرین امام خمینی، مرحوم 
حضــرت آیت اه العظمی لنکرانی رحمت اه علیه( برای حضور در یکی دیگر از 

این نشست های ارزشمند دعوت به عمل آید.
در برنامه گفت وگوی ویژه خبری که شــامگاه شــنبه ۲۰ اردیبهشت ۱۴۰۴ از 
شــبکه دو سیما پخش شد، دکتر حســن رحیم پور ازغدی، عضو شورای عالی 
انقــاب فرهنگــی، در واکنش به پیــام مهم مقام معظم رهبری به مناســبت 
یکصدمین ســالگرد بازتأســیس حوزه علمیه قم، تحلیلی جامع از چالش ها و 

فرصت های پیش روی حوزه های علمیه ارائه کرد.
وی بــا بیان اینکه این بیانیه نقطه عطفی در تاریخ حوزه معاصر اســت، اظهار 
داشــت: »رهبر معظم انقاب با دقتی تاریخی و آینده نگر، خطوط اصلی تحول 
در حوزه را ترســیم کردند. حوزه باید خود را از حالت صرفاً آموزشــی و فقهی 

محض خارج کرده و در قامت یک نهاد تمدن ساز ظاهر شود.«

رحیم پور ازغدی درباره نقش شــورای عالی انقــاب فرهنگی نیز تصریح کرد: 
»این شورا باید بیش از پیش به پیوند سیاست گذاری های کان فرهنگی با بدنه 
علمی و معرفتی حوزه بیندیشــد. نباید حوزه را صرفاً ناظر فرهنگی بدانیم. باید 

حوزه را وارد تصمیم سازی های تمدنی کرد.«
در بخشــی دیگــر از برنامه، وی به کارکردهای خانــه گفتگو پرداخت و گفت: 
»خانه گفتگو اگر به درســتی اداره شــود، می تواند به محلی برای گفت وگوهای 
راهبردی میان جریان های فکری بدل شــود؛ به شرط آنکه از شعارزدگی دوری 

کرده و به گفت وگوی عمیق و نظری بپردازد.«
وی بــا تأکید بر لزوم تعامل فعال حوزه با نســل جدید افــزود: »جوانان امروز 
نیازمند پاسخ های روشن، علمی و دقیق از دین هستند. اگر حوزه در این عرصه 
ضعیف عمل کند، فضا برای شبهه افکنان باز خواهد شد. روحانیت باید از طریق 

زبان روز و با تکیه بر عقانیت دینی وارد تعامل شود.«
رحیم پور در پایان سخنان خود با اشــاره به مفهوم استقال حوزه هشدار داد: 
»اســتقال به معنای بی تفاوتی سیاسی نیســت. حوزه باید با حفظ استقالش، 
نسبت به سرنوشت کشور، فرهنگ عمومی و آینده تمدن اسامی حساس باشد. 

بی طرفی در برابر ظلم و جهل، انفعال است نه استقال.«
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یک تحلیلگر بازار مسکن با توجه به وضعیت تامین مسکن استیجاری و افزایش تقاضا 
در این بازار، گفت: هماهنگی بین دستگاه های دولتی و مدیریت...

برخاف تصور موجود، ایران مهم ترین شریک چین در منطقه خاورمیانه و غرب آسیا 
نیست و کشورهای دیگری در این منطقه وجود دارند که ارزش ...

یک اقتصاددان برنده جایزه نوبل معتقد است که اقتصاد که به طور قابل توجهی موضوعی 
تعیین کننده در ماه نوامبر بود، به سرعت به پاشنه آشیل...

این جلســه هایی که مدیران برق کشــور و مدیران شهر تهران و امثالهم با هم برگزار 
می کنند چه فایده ای دارد؟ این طرح جددی دولت برای ...

راهکار کاهش تاطم بازار اجاره نشینی چیست؟

 بررسی رابطه تجاری چین با کشورهای غرب آسیا

مشاور ترامپ ناجی دموکراسی می شود؟

کاهش ساعت کاری فقط ۶ درصد صرفه جویی برق دارد

 ضرورت نگاه دولتی
 به تامین نیاز مسکن مستاجران

 دوستان 
صمیمی اژدها

 ترمز اقتصادی
 بر سر راه ترامپ

  شهر مدرن و 
زیرساخت های عهد قاجار
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سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

عراقچی:درتهرانمشورتداشتیم؛غنیسازیقابلمعاملهنیست

وزیــر امور خارجه گفت: »غنی ســازی یکی از دســتاوردها و افتخارات ملت ایران اســت و برای این 
غنی سازی هزینه ســنگینی پرداخت شده است، خون دانشمندان هسته ای ما پای این دستاورد است، 

قطعاً قابل معامله نیست و این موضع روشن ما بوده و هست.«

ســید عباس عراقچی،  پیش از سفر به مسقط برای شرکت در چهارمین دور گفت وگوهای غیرمستقیم 
ایران و آمریکا، در گفت وگویی اظهار کرد: روز گذشته سفری به ۲ کشور منطقه قطر و عربستان داشتم 

و امروز نیز عازم مسقط برای شرکت در دور بعدی مذاکرات هستیم. 
عراقچــی با انتقــاد از صحبت های ضــد و نقیض مقامــات آمریکایــی در ارتباط با ایــن مذاکرات و 
خواسته هایشــان در این فرایند گفت: ما متاسفانه صحبت های ضد و نقیضی از سوی آن ها می شنویم و 
صحبت های طرف مقابل در داخل میز مذاکره و بیرون از مذاکره مواضع متفاوتی اســت و این یکی از 

مشکات ما در این مذاکرات است. 
وی افــزود: برعکس طرف مقابل، جمهوری اســامی ایران مواضع شــناخته شــده ای دارد که بر پایه 
اصولی قرار دارد. ما در یک خط کاما مســتقیم حرکت کردیم و مواضع ما کاما روشــن است. برنامه 
هســته ای ایــران از پایه های حقوقــی و قانونی قوی برخوردار اســت و همواره تحــت نظارت آژانس 
 بــوده و خواهد بود و و داشــتن فناوری صلح آمیز هســته ای جــزء حقوق مردم ایران اســت که قابل

 مذاکره و معامله نیست. 
وزیر خارجه تاکید کرد: غنی سازی یکی از دستاوردها و افتخارات ملت ایران است.

 برای این غنی ســازی هزینه ســنگینی پرداخت شــده است، خون دانشمندان هســته ای ما پای این 
دستاورد است و قطعاً قابل معامله نیست و این موضع روشن ما بوده و هست. 

عراقچی گفت: همواره گفته ایم که البته اگر سوااتی، ابهاماتی و نگرانی هایی وجود داشته باشد، آماده ایم 
که اعتمادسازی کنیم، آماده ایم که اقداماتی را انجام بدیم که اعتماد بیشتری جلب شود، این منطق ما 
همیشــه بوده است. در مذاکرات گذشته هم منطق ما همین بود، اان هم بر اساس همین منطق ما به 
طرف های مقابل خودمان طرحی که می تواند تضمین کند که برنامه هســته ای ایران همواره صلح آمیز 
خواهد بود را ارائه دادیم و آن ها هم طرح خودشــان را دادنــد، ولی همانطور که عرض کردم ایده های 

متناقضی را ما از آن ها شاهد هستیم. 
وی خاطرنشــان کرد: من به هر حال در آســتانه دور جدید مذاکرات ازم هست تکرار کنم که حقوق 
مردم ایران کاما مشــخص اســت، اصول و مواضع ما در برنامه هســته ای کاما روشــن است و اینها 
چیزهایی نیســت که قابل مصالحه یا قابل معامله کردن باشد ولی برای اعتمادسازی، برای شفاف سازی 
بیشتر از آنچه که است، ما آمادگی را داریم و امیدوار هستیم که طرف مقابل هم با یک منطق مذاکراتی 

روشن بیاید. 
وزیر خارجه جمهوری اسامی ایران تصریح کرد: مباحث مذاکراتی در پشت میز مذاکره باید انجام شود 
و طرح رسانه ای آن ها برخاف منش مذاکرات هست و جدیت و اراده طرف مقابل را زیر سوال می برد. 
وی گفت: ما امیدوار هستیم که در این دوره از مذاکرات بتونیم یک دور مذاکرات کاما سازنده و رو به 

جلو با حفظ مواضع اصولی جمهوری اسامی ایران داشته باشیم. 
وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران تصریح کرد: من بارها گفته ام و تکرار می کنم اگر غرض این 
هســت که اطمینان حاصل شود که جمهوری اســامی ایران ساح هسته ای نخواهد داشت این کاما 
قابل حصول است و توافقی که این مضمون را بخواهد داشته باشد، حتما قابل دسترسی است ولی اگر 
طرف مقابل تقاضاهای غیرمعقول و غیر واقعی داشته باشند، تقاضاهایی که قابل عملیاتی شدن نیست، 

داشته باشند، طبیعی است که مذاکره با مشکل مواجه خواهد شد. 
عراقچی در پاســخ به ســوالی در مورد اینکه همانطور که شما اشــاره کردید آمریکایی ها مواضع ضد و 
نقیضی به خصوص در ۲ هفته اخیر داشــته اند با توجه به این موضوع، چشــم انداز هیات ایران در دور 
چهارم مذاکرات چیست، گفت: ما در مذاکرات گذشته با یک فضای مثبت و سازنده مواجه بودیم، طرف 
مقابل ما اصرار داشــته اســت که دارای جدیت است و عاقه مند به رسیدن به یک توافق است، منت ها 
این جدیت برای خودش الزاماتی دارد و یکی از مواضعی که آن ها در خارج از محیط مذاکره می گیرند 
مواضع رســانه ای متناقض اســت که این روند مذاکره را دچار ابهام می کند و از مســیر صحیح و سالم 

خودش مقداری خارج می کند.

کاهشساعتکاریفقط۶درصدصرفهجوییبرقدارد

شهرمدرنوزیرساختهایعهدقاجار

این جلسه هایی که مدیران برق کشور و مدیران شهر تهران و امثالهم با هم برگزار می کنند چه فایده ای 
دارد؟ ایــن طرح جددی دولت برای کاهش ســاعت کاری کارمندان در بهتریــن حالت ۵ تا ۶ درصد 
مصرف را کاهش می دهد. آن تصمیم گیرانی که برای ســاخت آپارتمان های بلندمرتبه مجوز می دهند 
چرا فکری به حال وضعیت مصرف آب، برق و سایر انرژی ها نمی کنند؟ نمی شود که ظاهر شهر را مدرن 
جلوه دهیم و مدام برج و مجتمع های چند ده واحدی بسازیم اما در نهایت وقتی به مرحله بهره برداری 

و استفاده می رسیم، مثل عهد قاجار باشیم.
فرارو- مصرف برق کشــور به بیش از ۶۵ هزار مگاوات رســیده که به معنای ۷٪ افزایش نســبت به 
مدت مشــابه ۱۴۰۳ است. جلســه اضطراری نمایندگان تهران با وزیر نیرو با هدف بررسی راهکارهای 

کوتاه مدت و فوری این وضعیت، اخیرا برگزار شده است. 
 به گفته برخی تحلیلگران، گرمای زودهنگام هوا و افزایش مصرف کولرها در کنار فرسودگی تجهیزات 
نیروگاهی باعث شــده فشــار مضاعفی به سیستم توزیع برق کشور وارد شــود. با توجه به این شرایط، 
پرسشــهایی در خصوص اثربخشــی این نوع جلسات اضطراری و راهکارهای عملی برای عبور از بحران 
برق مطرح است. مسعود دانشمند، فعال اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی ایران، در گفتگو با فرارو به این 

پرسش ها پاسخ داده است: 
مســعود دانشمند به فرارو گفت: »در این که کمبود برق داریم اصا شکی وجود ندارد. به طور طبیعی 
ســاانه حدود ۷ تا ۸ درصد، رشد مصرف برق داریم. اما متاسفانه مسئوان به این وضعیت رشد، توجه 
کافی نشــان نداده اند. درواقع در هیچ ســالی نبوده که این ۷.۸ درصد را در بخش تولید رسما افزایش 
دهیم. امســال افزون بر این مشــکل، با مشکل نیروگاههای برق آبی مواجهیم و این نیروگاه ها عما در 
دســترس نیستند. یعنی سطح آبی که پشت سدهای ما از جمله سد کرج است، پایین تر از سطح مورد 
نیاز نیروگاه ها اســت. بنابراین ما از نعمت نیروگاههای برق آبــی نیز محرومیم. اکنون بهترین کار این 
اســت که با اعطای تسهیات گســترده، نیروگاههای خورشیدی را توسعه دهیم. تمام شهرهای آفتاب 
خیز، از یزد تا اصفهان و کرمان، این امکان را دارند که میزبان نیروگاههای خورشــیدی شــوند. اساسا 
باید از مرحله امکان بگذریم و ازم است تاکید کنم که مجبوریم در اسرع وقت به سمت تامین انرژی 

خورشیدی در سطح گسترده حرکت کنیم.« 
وی افزود: »برخی بهانه تراشی می کنند که زیرساخت های توسعه انرژی خورشیدی فراهم نیست یا این 
زیرساخت ها زمان بر است. اگر پیمانکار، پیمانکار باشد، می تواند در سریعترین زمان سیستمهایی را راه 
اندازی کند که در بازه زمانی ۶ تا ۸ ماهه شروع به انتقال و توزیع برق در سطح قابل توجه کند. مسئله 
این است که اراده ای برای این کار از سمت مسئوان مشاهده نمی شود. اگر بخواهیم نیروگاههای گازی 
مثل شهید رجایی، قائم و امثالهم را راه اندازی کنیم، حداقل ۵ سال زمان ازم داریم. اما سیستم های 

خورشیدی سریعتر و در نهایت به صرفه تر برای کشور، تولید انرژی می کنند.« 
عضو اتاق بازرگانی در ادامه گفت:»این جلســه هایی که مدیران برق کشــور و مدیران شــهر تهران و 
امثالهــم با هم برگــزار می کنند چه فایده ای دارد؟ این طرح جددی دولت برای کاهش ســاعت کاری 
کارمنــدان در بهتریــن حالت ۵ تا ۶ درصد مصــرف را کاهش می دهد. آن تصمیــم گیرانی که برای 
 ســاخت آپارتمان های بلندمرتبه مجوز می دهند چرا فکری به حال وضعیت مصرف آب، برق و ســایر
 انرژی ها نمی کنند؟ نمی شــود که ظاهر شــهر را مدرن جلوه دهیم و مدام برج و مجتمع های چند ده 
واحدی بســازیم اما در نهایت وقتی به مرحله بهره برداری و استفاده می رسیم، مثل عهد قاجار باشیم. 
همه آن هایی که در مجتمع های مسکونی و برج ها زندگی می کنند، نیاز دارند که برای تردد از آسانسور 
استفاده کنند و بنابراین مصرف برق باایی دارند. سیستم توزیع برق کشور ما نیز مشکل دارد و برعکس 
همه جای دنیا، ما تا ۱۶ درصد افت داریم. بخشــی از مشکل ما نیز شامل مصرف های بی رویه می شود. 

در این بخش نیز نیاز به آموزش و فرهنگ سازی گسترده داریم. «
وی افزود: »البته که این فرهنگ ســازی را باید دولت ها انجام دهند. در برخی کشورهای اروپایی برنامه 
ریزی تخصیص برق به اماکن عمومی و خانه ها متفاوت است برای مثال در یک خیابان در ساعاتی برق 
خانه ها و خیایان ها همزمان روشن نیست. در کشور ما در برخی خیابان های اکچری با خانه های خاص، 

تا صبح برق خانه و خیابان همزمان روشن است.
 می شــود این وضعیت را ســامان دهی کرد اما عمده مســئله ما افت ۱۰ درصدی برق شبکه است که 
اصــاح آن هم کار یک روز و دو روز نیســت. ما به مدت زمان زیادی برای اصاح شــبکه نیاز داریم. 
درنهایت به همان نکته اول باز می گردم و تاکید دارم که به جای شعار دادن باید به سمت بهره برداری 

از انرژی خورشیدی حرکت کنیم.«

دولت ترامپ در تاش برای مهار برنامه هســته ای 
ایران، با چالشی خودساخته و پیچیده روبه روست. 
خروج از برجام در ۲۰۱۸، زمینه ساز پیشرفت سریع 
برنامه هسته ای ایران شد. اکنون، در برابر گزینه های 
دشــوارِ جنگ یا پذیرش توافقی مشــابه برجام، 
پیشــنهاد »بیشتر در برابر بیشــتر« مطرح است: 
رفع تحریم های گســترده در ازای محدودیت های 
عمیق تر و بلندمدت تر بر برنامه هسته ای و موشکی 
ایران؛ راه حلی واقع بینانه، سیاســی و اقتصادی که 

می تواند برای ترامپ یک دستاورد راهبردی باشد.
به نقل از روزنامه نیویورک تایمز، دولت ترامپ در 
مسیر مهار برنامه هسته ای ایران با بحرانی پیچیده 
و چندایه دســت و پنجه نرم می کند؛ بحرانی که 
بخشــی از آن، محصول تصمیــم جنجالی خود 

رئیس جمهور است.
در سال ۲۰۱۸، دونالد ترامپ با این ادعا که توافق 
هســته ای موجود »بدترین توافق تاریخ« است، از 
آن خارج شد. خروجی که پیامدهای آن به سرعت 
آشکار شــد: ایران بی وقفه به توسعه فعالیت های 
هســته ای خود پرداخــت و هزاران ســانتریفیوژ 
پیشــرفته را حتی در تأسیساتی مستقر در اعماق 
زمین به چرخه تولید بازگرداند. بر پایه گزارش ها، 
این کشــور اکنون به اندازه ای اورانیوم غنی سازی 
کــرده که می توانــد ظرف چند هفتــه، چندین 
ســاح هســته ای تولید کند. این در حالی است 
که اگر برجام دســت نخورده باقی می ماند، بیشتر 
محدودیت های کلیدی آن تا ســال ۲۰۳۱ پابرجا 
بود و فاصله ایران با تولید ساح اتمی، نه هفته ها، 

بلکه ماه ها یا حتی یک سال تخمین زده می شد.
اکنون ترامپ به دنبال توافقی تازه اســت؛ توافقی 
که بــه گفته او، باید به »برچیــدن کامل« برنامه 
غنی ســازی ایران بینجامد. اما هم زمان با عزیمت 
تیم مذاکره کننده آمریکا به عمان برای چهارمین 
دور گفت وگوهای هســته ای، واشــنگتن بار دیگر 
در برابــر همان معمای راهبــردی قرار گرفته که 
یک دهه پیش نیز دولت باراک اوباما را به امضای 
برجام سوق داد: چگونه می توان ایران را وادار کرد 
محدودیت های واقعی و قابل راستی آزمایی بر برنامه 
هسته ای اش بپذیرد، بدون آن که در صورت امتناع، 

به گزینه نظامی متوسل شد؟
برجــام، در قبال کاهــش محــدود و مرحله ای 
تحریم ها، مجموعه ای از محدودیت های بلندمدت 
را بر برنامه غنی ســازی ایــران تحمیل کرد و یک 
رژیم بازرسی دقیق و چندایه را نیز برقرار ساخت. 
برای جلب رضایت تهران به این چارچوب، ایاات 
متحده ناگزیر به مصالحه هایی شد؛ از جمله پذیرش 
ادامه غنی سازی در داخل خاک ایران و گنجاندن 
بندهای موسوم به »غروب آفتاب« که برخی مفاد 
کلیدی توافق را پس از گذشت چند سال منقضی 
می کرد. عاوه بر این، توافق هســته ای هیچ گونه 
محدودیتی بر برنامه موشــک های بالستیک ایران 
یا حمایت گســترده این کشور از گروه هایی چون 

حزب اه و حماس اعمال نکرد.
مقامات ایــران همچنان با سرســختی از برنامه 
غنی سازی و موشک های بالستیک دفاع می کنند و 
هرگونه عقب نشینی را مشروط به کاهش چشمگیر 

تحریم ها و ارائه تضمین های محکم برای ماندگاری 
توافق از ســوی آمریکا می دانند. این موضع گیری 
شاید نوعی تاکتیک چانه زنی یا بلوف دیپلماتیک 
باشــد؛ اما اگر تهران حاضر به عقب نشینی نشود، 
ترامپ با انتخابی سخت روبه رو خواهد شد: یا باید 
توافقی را بپذیرد که به شدت شبیه همان برجامی 
اســت که خود زمانی آن را »بدترین توافق تاریخ« 
نامیده بود یا مسیر پرخطر حمله نظامی به ایران را 
در پیش گیرد؛ مسیری که پیامدهای آن می تواند 

از پیش بینی خارج باشد.
شــاید راه ســومی نیز وجود داشــته باشد؛ راهی 
که نه بازگشــت به توافق ۲۰۱۵ است، نه حرکت 
به ســوی جنگ. به جــای احیای برجــام با همان 
الگوی گذشته موسوم به »چیزی در برابر چیزی«، 
ترامپ می تواند پیشنهاد بلندپروازانه تری را مطرح 
کند: معامله ای به سبک »بیشتر در برابر بیشتر«. 
در این چارچوب، ایــاات متحده آمادگی خود را 
برای کاهش گسترده تر و پایدارتر تحریم ها به ویژه 
لغو تحریم های ثانویه بر صادرات نفت ایران اعام 
می کند، مشروط به آن که تهران نیز محدودیت هایی 
بسیار عمیق تر، گسترده تر و بلندمدت تر را بر برنامه 
هسته ای خود بپذیرد. این توافق می تواند دامنه ای 
فراتر از هسته ای داشته باشد و حمایت از گروه های 
مقاومت گرفته تا توسعه موشک های بالستیک را 

نیز در بر گیرد.
این طرح، حتــی با پذیرش واقعیــت وجود یک 
برنامه غنی ســازی در خــاک ایــران می تواند بر 
از محدودیت های ســخت گیرانه تر  مجموعــه ای 

پافشــاری کند: محدودیت هایی در زمینه تعداد و 
نوع سانتریفیوژهای پیشرفته، میزان و سطح ذخایر 
اورانیوم غنی شده، فعالیت های تأسیسات زیرزمینی و 
همچنین تقویت یک رژیم راستی آزمایی گسترده تر 
و دائمی تر. اگر بســته مشوق های اقتصادی به قدر 
کافی چشمگیر باشد، حتی می توان انتظار داشت 
که این توافق شــامل محدودیت هایــی در برنامه 
موشــک های دوربرد ایران و حمایت از گروه های 
مقاومت بشود.چنین توافقی، برای دونالد ترامپ نیز 
می تواند به عنوان یک پیروزی سیاسی بزرگ تلقی 
شود. او این فرصت را خواهد داشت تا مدعی شود 
»توافقی بهتر« از آن چه باراک اوباما به امضا رساند، 
به دســت آورده؛ توافقی با محدودیت های شدیدتر 
بر برنامه هســته ای ایران و در عین حال، منافعی 
ملموس برای اقتصاد ایاات متحده. به نظر می رسد 
ایران نیز به خوبی دریافته که چگونه توجه ترامپ 
را به خود جلب کند. عباس عراقچی، وزیر خارجه 
جمهوری اسامی، با توصیف اقتصاد ایران به عنوان 
یک »فرصت هزار میلیارد داری« و مطرح کردن 
احتمال عقد قرارداد با شرکت هایی چون بوئینگ، 
سیگنال هایی روشن به واشنگتن ارسال کرده است؛ 
قراردادهایی که می تواننــد منجر به ایجاد هزاران 

فرصت شغلی در آمریکا شوند.
البته، لغو کامل تحریم هــای ایاات متحده علیه 
ایران بعید و از منظر بســیاری حتی غیرمنطقی 
به نظر می رسد. با این حال، در صورت شکل گیری 
یک چارچــوب توافقی مناســب، ترامپ می تواند 
گزینه هایی محــدود اما هدفمند را در نظر بگیرد: 
اعطای مجوزهای خاص برای صادرات شرکت های 
آمریکایی، از ســرگیری فعالیت شرکت های تابعه 
در ایران و تســهیل صادرات محصوات کشاورزی 
آمریکا تحت عنوان معافیت های بشردوستانه به ویژه 
در شرایطی که این بخش از اقتصاد آمریکا به شدت 

از سیاست های تعرفه ای جدید آسیب دیده است.
واقعیت این است که در قبال برنامه هسته ای ایران، 
هیچ گزینه ای وجود ندارد که هم امن، هم ســاده 
و هم بی هزینه باشــد. تنها میــان مجموعه ای از 
گزینه های دشوار باید انتخاب کرد و در این میان، 
طرح »بیشتر در برابر بیشتر« شاید منطقی ترین و 

واقع بینانه ترین مسیر باشد.
 این توافــق می تواند برای ترامپ نه تنها یک برگ 
برنده سیاســی باشــد ) به عنوان توافقی »بهتر« 
از برجــام اوباما و ســودآور بــرای اقتصاد داخلی 
آمریکا( بلکه جایگزینی هوشمندانه برای درگیری 
پرهزینه ای دیگر در خاورمیانه خواهد بود. و شاید 
مهم تــر از همه، چنین توافقــی صرفاً یک معامله 

نباشد، بلکه »کار درست« باشد.

 تجربــه نشــان داده دســت بــردن در قیمــت 
حامل های انرژی، نتیجه بلندمدت نخواهد داشت 
و نتایج آن معموا به شــکل مقطعی است. درباره 
بنزین هــم دیدیم که با افزایش قیمت عما هیچ 
اتفاقی در بحث مصرف رخ نداد. بنابراین می توان 
گفت نیازی که بازار برق در بخشــهای خانگی و 
صنعتــی دارد، با افزایش قیمت برطرف نشــده و 
پاســخ داده نمی شــوددر پی افزایش نگرانی ها از 
بحران مصرف برق، فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی 
دولــت، اعام کرده اســت که از روز شــنبه ۲۰ 
اردیبهشت، ســاعات کاری ادارات و سازمان های 
دولتی به منظور مدیریت مصرف انرژی، به ۶ صبح 
تا ۱۳ ظهر تغییر می کند و این در حالی ســت که 
طبق گزارش های رســمی، مصرف برق کشور در 
هفته دوم اردیبهشــت ماه سال جاری، با عبور از 
۶۵ هزار مگاوات به مرز هشــدار.  وضعیت مصرف 
برق، تا نیمه اردیبهشــت، نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۷ درصد افزایش ثبت کرده است. اما آیا 
ایده تغییر ســاعت در کنترل میزان مصرف، موثر 
خواهد بود؟ فرارو در راســتای پاسخ دادن به این 
پرسش با »فرزین سوادکوهی«، کارشناس انرژی 
گفت وگو کرده اســت: فرزین سوادکوهی به فرارو 
گفت: »در تمام دولت های گذشته هر بار مشکلی 
در حــوزه برق پیش می آمد به چنین راهکارهایی 

رو می آورده اند که ساعت کاری را تغییر دهند. هم 
شــدت مصرف ما باا است و هم مسئله ای که به 
عنوان ناترازی انرژی سر زبان ها افتاده و من از آن 
به عنوان »ناتزاری مدیریتی« یاد می کنم افزایش 
یافته و در نتیجه همه دولت ها برای برطرف کردن 
مقطعی مشکات موجود در حوزه کمبود برق به 
چنین روشی می رســند. دولت ها معتقدند با این 
روش ها می شود به صرفه جویی و کاهش مصرف 
دست پیدا کرد. واقعیت این است که راهکارهای 
اینچنینی چاره کار نیست و ما همچنان با افزایش 
بی محابــای مصرف مواجهیــم و افزایش جمعیت 
اتبــاع نیز، یک مســئله اســت که هیچــگاه در 
استراتژی های وزارت نیرو لحاظ نشده است. اساسا 
معتقــدم ما از ابتدا در حوزه انرژی، اســتراتژی و 
نقشه راه مشخصی نداشته ایم و همیشه به صورت 

اضطراری و اورژانسی عمل کرده ایم. «
وی افــزود: »هر گاه در حوزه برق دچار مشــکل 
بوده ایم، بافاصله به سراغ بخشهایی مثل صنعت 
رفته ایم که با قطــع برق آنان بتوانیم برق خانگی 
را تامین کنیم. چون اگر برق خانگی دچار قطعی 
شــود تبعات اجتماعی هم خواهد داشــت و هیچ 
دولتی دوســت نــدارد در هنگام مســئولیتش با 
التهابــات اجتماعی مواجــه شــود. واقعیت امر 
این اســت که حتی خود دولت هــم می داند این 

نوع راه حل هــا چاره کار نیســت و در دهه های 
گذشــته، مدیــران تصمیم گیر به ایــن موضوع 
توجه نکرده اند که دائــم در حال افزایش مصرف 
هســتیم و حتی به مرحله ای رســیده ایم که بین 
۳۰ تا ۳۵ مگاوات برق، کم داریم. اگر در سالهای 
گذشته فکر درســتی در این زمینه شده و امکان 
سرمایه گذاری به وجود آمده بود، به خصوص اگر 
بخش خصوصی در حوزه اقتصاد برق، می توانست 
حرکتی سودآور داشته باشد، نیروگاههای تاسیس 
می کردیم و مشکات امروز را هم نداشتیم. اکنون 
بخش خصوصــی باید ایــن کار را انجام دهد اما 
با توجه به انحصار شــدیدی که در همه دولت ها 
در بخــش برق وجــود دارد، حــوزه تجاری برق 
جذابیتی برای بخش خصوصی نداشته است.« این 
کارشناس حوزه انرژی در ادامه گفت: »به اعتقاد 
من هیچ راهی وجــود ندارد به جز این که فضای 
امنیت ســرمایه گذاری را برقرار کنیم درغیر این 
صورت مدام در یــک دایره باطل حرکت خواهیم 
کرد. در سالهای گذشته به خصوص سندیکاهای 
بخش خصوصی برق بارها هشــدار داده اند که در 
آینده دچار مشکل می شویم و اکنون میبینیم که 
مشکات، عما، واضح شده اند و بدون تعارف بگویم 
در ســالهای آینده هم تشــدید خواهد شد. اخیرا 
دولت به این صرافت افتاده که در حوزه انرژی های 

تجدیدپذیر اقداماتی انجام دهد. اما با توجه به این 
که دولت نمی تواند در این زمینه ســرمایه گذاری 
گســترده ای انجام دهد، بخش خصوصی باید وارد 
عمل شــود و در نتیجه، باز هم مشــکات ادامه 
خواهد داشــت. اگر ســرمایه گذاری برای بخش 
خصوصی و بنگاههای تجاری سودی نداشته باشد 
وارد چرخه سرمایه گذاری نمی شوند و پروژه ها نیز 
ناتمام می ماننــد.« وی افزود: »افزایش تعرفه های 
برق نیز از جمله راهکارهاییســت که دولت تصور 
کرده می تواند از طریق آن، مصرف را کاهش دهد. 
ممکن اســت با این روش، مصرف کمتر شود اما 
برق هم مثل بقیه حامل های انرژی اســت. تجربه 
نشــان داده دســت بردن در قیمــت حامل های 
انــرژی، نتیجه بلندمدت نخواهد داشــت و نتایج 
آن معموا به شــکل مقطعی است. درباره بنزین 
هــم دیدیم که با افزایش قیمت عما هیچ اتفاقی 
در بحث مصرف رخ نــداد. بنابراین می توان گفت 
نیازی که بازار برق در بخشهای خانگی و صنعتی 
دارد، با افزایش قیمت برطرف نشده و پاسخ داده 
نمی شــود. افزایش قیمت شاید بتواند یک مسکن 
مقطعی باشــد که مشــکل را به طور کامل حل 
نمی کند. با این روش شــاید بتــوان حداکثر هزار 
تا ســه هزار مگاوات را در خوشبینانه ترین حالت 

ذخیره کرد. این مقدار، باز هم چاره کار نیست. 

محســن اســماعیلی با بیان اینکه »وزیر اقتصاد 
و دارایــی این هفته به مجلــس محترم معرفی 
نخواهد شــد«، گفت: »طبق اصــل ۱۳۵ قانون 
اساســی، رئیس جمهــور فرصــت دارد ضمــن 
تعیین سرپرســت برای وزارتخانه هایی که وزیر 
ندارند تا مدت ســه ماه نسبت به معرفی گزینه 
موردنظر اقدام کند.«محســن اسماعیلی، معاون 
امور مجلس رئیس جمهــور، از به تعویق افتادن 

معرفی وزیر اقتصاد خبر داد.  معاون امور مجلس 
رئیس جمهــور گفت: وزیر اقتصــاد و دارایی این 
هفته به مجلس محترم معرفی نخواهد شد. طبق 
اصل ۱۳۵ قانون اساســی، رئیس جمهور فرصت 
دارد ضمن تعیین سرپرست برای وزارتخانه هایی 
که وزیر ندارند تا مدت سه ماه نسبت به معرفی 
گزینه مورد نظر اقدام کنــد و این کار حتماً در 

مهلت قانونی انجام خواهد شد.

یک فعال سیاسی و عضو شــورای اطاع رسانی 
دولت در پستی در شبکه ایکس )توئیتر( به وزیر 
امور خارجه توصیه کرد که اقدامات حقوقی برای 
شکایت از شــرکت گوگل برای تغییر نام خلیج 
فارس در نقشه های این شرکت را در دستور کار 

قرار دهند.
 فیــاض زاهد، فعال سیاســی و عضو شــورای 
اطاع رسانی دولت، در پســتی در شبکه ایکس 
)توئیتر( بــه وزیر امور خارجــه توصیه کرد که 
اقدامات حقوقی برای شــکایت از شرکت گوگل 
بــرای تغییر نام خلیج فارس در نقشــه های این 

شرکت را در دستور کار قرار دهند.
 زاهد نوشــت: »به دوست خوبم عراقچی توصیه 
می کنم تیم حقوقی واخ )وزارت امور خارجه( را 
مامور شکایت از شرکت گوگل در دادگاه اهه یا 
واشینگتن نماید. ایرانیان زیادی حاضرند هزینه 

تامین روند وکالت را بدهند.
 تردید نکنید گوگل بابت تغییر نام خلیج فارس 

محکوم خواهد شد.«
هفته گذشته آسوشیتدپرس اعام کرد که ترامپ 
قصد دارد پیش از ســفر خود به سه کشور عربی 
منطقه، نام خلیج فــارس را تغییر دهد. در حال 

حاضر، گوگل نام جعلی خلیج عربی را کنار خلیج 
فارس قرار داده است.

دونالد ترامپ پس از ورود مجدد به کاخ ســفید، 
با صدور فرمانی اجرایی نام خلیج مکزیک را هم 
به خلیج آمریکا تغییر داد. اقدامی که با موجی از 

اعتراض مواجه شد.
جمعــه هفتــه گذشــته، کلودیــا شــینبائوم، 
رئیس جمهــور مکزیک اعام کرد این کشــور از 
گوگل بــه دلیل نادیده گرفتن درخواســت های 
مکرر برای عدم اســتفاده از نام »خلیج آمریکا« 
به جای »خلیج مکزیک« در ســرویس »نقشــه  
گــوگل« )Google Maps( بــرای کاربران 

آمریکایی، شکایت کرده است.
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از گوگل برای تغییر نام خلیج فارس شکایت کنیدمعرفی وزیر اقتصاد به تعویق افتاد؛ معاون رئیس جمهور توضیح داد

 افزایش تعرفه های برق مُسَکِن مقطعی است

هیچگاه در حوزه انرژی استراتژی روشنی نداشتیم 

تنها گزینه آمریکا در برابر ایران؛

آیا ترامپ آماده مصالحه ای بزرگ تر از اوباماست؟
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خبرخبر

یــک اقتصاددان برنــده جایزه نوبل معتقد اســت 
کــه اقتصــاد که به طــور قابل توجهــی موضوعی 
تعیین کننــده در مــاه نوامبــر بود، به ســرعت به 
پاشنه آشــیل بزرگی برای ترامپ تبدیل شده است. 
واقعــا باورنکردنی اســت کــه دیدگاه های عمومی 
نسبت به اقتصاد چقدر سریع تلخ شده است. برای 
مثال برآورد خانوارها از افزایش بیکاری به سطوحی 

مشابه بحران ۲۰۰۸ رسیده است.
پل کروگمن، اقتصاددان برنده جایزه نوبل، به واسطه 
یادداشــت های پرســروصدا و اظهــارات خاصش 
شناخته می شود. این اقتصاددان در یادداشتی تازه 
خوشــحالی خود را از عملکرد بــد اقتصادی دولت 
ترامپ ابراز کرده و اســتدال می کند که مهم ترین 
عامل گردش دموکراســی ها به سوی تمرکز قدرت، 
از عملکرد مثبــت سیاســتمدار در عرضه اقتصاد 

نشات می گیرد. 
به گزارش دنیای اقتصاد، او معتقد است که عملکرد 
نامناسب دولت ترامپ در نقش ناجی دموکراسی در 
ایاات متحده ظاهر شــده و امکان تثبیت موقعیت 

سیاسی ترامپ را از او سلب می کند. 
تا همین چند ماه پیش، چشــم انداز دموکراســی 
آمریکایی تیره وتار به نظر می رســید. دونالد ترامپ 
به رغم اتفاقات ششــم ژانویه و تهدیدهای آشکارش 
مبنی بــر انتقام از کســانی که ســعی در مهار او 
داشتند، انتخاب شــد. قدرتمندان و ثروتمندان در 
جایگاه مراسم تحلیف پشت سر او صف کشیدند و 
مبالغ هنگفتی را به جشن تحلیف او کمک کردند. 

دموکرات ها مبهوت، افســرده و آشفته بودند. بازار 
ســهام در حال صعود بود و بســیاری از ما انتظار 
داشتیم که ترامپ ادعا کند اقتصاد مستحکمی که 

از بایدن به ارث برده، دسترنج خودش است. 
ناگهان، پیشروی به سمت حکومت اقتدارگرا بسیار 
نشدنی تر به نظر می رســد. زیاده روی انتقام جویانه 
ترامپ به ســرعت خشم گسترده بسیاری از نهادها، 
از جمله دانشگاه ها و دادگاه ها و مردم عادی آمریکا 
را برانگیخته اســت. نظرسنجی ها نشان می دهد که 
مردم در حال چرخش شــدیدی علیه تاکتیک های 
ترامپ هســتند. عاوه بر ایــن، اقتصاد که به طور 
قابل توجهی موضوعی تعیین کننــده در ماه نوامبر 
بود، به سرعت به پاشنه آشــیل بزرگی برای ترامپ 
تبدیل شــده اســت. واقعا باورنکردنی اســت که 
دیدگاه های عمومی نســبت به اقتصاد چقدر سریع 
تلخ شــده اســت. برای مثال بــرآورد خانوارها از 
افزایش بیکاری به ســطوحی مشابه بحران ۲۰۰۸ 

رسیده است. 
برای روشن شــدن موضوع، من اصا در اردوگاهی 
نیستم که دموکرات ها را ترغیب می کند تا بر مسائل 
معیشــتی تمرکز کرده و از ســایر اقدامات ظالمانه 
دولت ترامپ چشم پوشــی کنند. نظرســنجی ها به 
ما می گوید، آمریکایی ها آنقــدر نادان و خودمحور 
نیســتند که برخی مشاوران سیاســی می خواهند 
موکانشــان باور کنند. بســیاری از مردم عادی از 
خبر انتقال اجباری ســاکنان قانونی به زندان هایی 
در الســالوادور خشــمگین هســتند. مردم به طور 

قاطع با کاهش بودجه تحقیقات پزشکی و حمات 
ترامپیست ها به دانشگاه ها و همچنین دست اندازی 

به تامین اجتماعی مخالفند. 
دموکرات هــا نبایــد به ترامــپ در هیــچ یک از 
اقدامات مخربش فرصــت دهند؛ در عوض، باید به 
رای دهندگان بگویند که سلب حقوق مدنی مردم، 
نابودی آموزش و علم، تخریب تجارت ایاات متحده 
و مســموم کردن روابط بین المللــی ما، یک هدف 
واحــد دارد: نابودی جامعه مدنــی به نام »عظمت 

دوباره آمریکا«. 
بــا این حــال، معتقدم که فاجعــه اقتصادی رو به 
گسترش دولت، یک تحول حیاتی است. همان طور 
کــه تاریخ کودتاهــای موفق را مطالعــه می کنم، 
سیاســتمدارانی که در انتخابات پیروز می شــوند 
و ســپس به طور موثر دموکراســی را که آن ها را 
ارتقا داده اســت نابــود می کنند، تقریبا همیشــه 
تثبیت قدرتشــان بر پایه درک موفقیت اقتصادی 
است. به عنوان مثال، مورد هیتلر را در نظر بگیرید. 
بسیاری از مردم احتماا می دانند که تصرف آلمان 
توســط نازی ها با فروپاشــی اقتصــاد آلمان بین 
ســال های ۱۹۲۹ و ۱۹۳۳ امکان پذیر شد؛ سقوط 
به رکودی عمیق که تا حدی ناشی از امتناع دولت 
برونینگ از انحراف از اصول ارتدوکس استاندارد طا 
بود. اما مطمئن نیستم چند نفر متوجه می شوند که 
هیتلر توانســت قدرت را تا حدی تثبیت کند؛ زیرا 
سیاست های اقتصادی غیرمتعارف او موجب بهبود 
قوی و کاهش سریع بیکاری شد که در نمودار قابل 

مشاهده است. 
به طور مشــابه، ویکتــور اوربان در مجارســتان در 
طــول بحران یــورو قــدرت را به دســت گرفت؛ 
بحرانی که ســبب بیکاری بــاا و ریاضت دردناک 
تحمیل شده از ســوی صندوق بین المللی پول شد. 
او توانســت حکومتی تک حزبی را در مجارســتان 
تثبیــت کند؛ تا حدی به این دلیــل که در نهایت 
بر یــک دوره طوانــی بهبود اقتصادی ریاســت 
کرد. اوربان شایســته اعتبار زیادی برای آن بهبود 
نیســت. کمک های کان اتحادیــه اروپا که به طور 
شــرم آوری مدت ها پس از اینکه مجارســتان عما 
به یک دیکتاتوری تبدیل شــده بــود ادامه یافت، 
مطمئنا عاملی بزرگ تر از سیاســت های اوربان بود. 
ســرمایه گذاری خارجی، به ویژه توسط شرکت های 
خودروسازی آلمانی نیز همین طور بود. با این حال، 
 بهبود اقتصاد مطمئنا به آشــتی مجارســتانی ها با 

حکومت او کمک کرد. 
ترامپ در موقعیت بســیار متفاوتی قــرار دارد. او 
اقتصادی را به ارث برده که هر چه ترامپیست ها ادعا 
کنند، در وضعیت بسیار خوبی بود. تورم و بیکاری 
هــر دو پایین بودنــد، در حالی که دســتمزدهای 
واقعی -به ویژه برای کارگران با دســتمزد کمتر- به 
طور قابل توجهی افزایــش یافته بود. رای دهندگان 
آمریکایی به هر حال ترامپ را انتخاب کردند. اما از 
۲۰ژانویــه، اقتصاد ایاات متحده بیش از اینکه بهتر 
شود، برای بدتر شدن جا دارد و در واقع، با سرعتی 

قابل توجه در حال بدتر شدن است.

»اظهارات اخیر ســلطان خامزایف، معاون دومای روسیه، مبنی بر 
»آلودگی گسترده هندوانه های صادراتی ایران به نیترات«، تنها یک 
هشــدار بهداشتی ساده نیست، بلکه نشانه ای از مداخات احتمالی 
در بازار منطقه ای و رقابت میان تولیدکنندگان کشورهای همسایه 
اســت. در جهانی که غذا و ســامت، بیش از هر زمان دیگری به 
ابزارهای سیاســت خارجی و رقابت های اقتصادی بدل شــده اند، 

چنین اظهاراتی را نمی توان صرفاً از منظر فنی نگریست. «
روزنامــه هم میهن در یادداشــتی با عنوان »نیتــرات در هندوانه 
ایرانی؟« به نقد خبر دروغ  وجود نیترات در هندوانه ایرانی از سوی 

یکی از اعضای پارلمانی روسیه پرداخته است. 
ایــن روزنامــه در ایــن زمینه نوشــت: اظهارات اخیر »ســلطان 
خامزایــف«، معاون دومای روســیه، مبنی بر »آلودگی گســترده 
هندوانه های صادراتی ایران به نیترات«، تنها یک هشدار بهداشتی 
ساده نیست، بلکه نشانه ای از مداخات احتمالی در بازار منطقه ای 
و رقابت میان تولیدکنندگان کشــورهای همسایه است. در جهانی 
که غذا و ســامت، بیش از هر زمان دیگری به ابزارهای سیاســت 
خارجــی و رقابت های اقتصادی بدل شــده اند، چنین اظهاراتی را 

نمی توان صرفاً از منظر فنی نگریست. 
این ادعا، که از سوی یکی از مقامات منطقه ای جمهوری داغستان 
و همزمان با آغاز فصل برداشــت هندوانه در جنوب روسیه مطرح 
شــده، همزمان مســائل فنی کنترل کیفیت محصوات کشاورزی 
و هم انگیزه های سیاســی-اقتصادی پشت پرده را به ذهن متبادر 

می کند. درســت یا نادرســت، ایران از جمله صادرکنندگان عمده 
هندوانه در منطقه محســوب می شود که ساانه بین ۷۵۰ تا ۸۰۰ 
هزار تن از این محصول را به کشورهایی مانند عراق، امارات، ترکیه، 

عمان و روسیه صادر می کند. 
در چنین شــرایطی، طرح ادعاهای بهداشتی )مانند وجود نیترات( 
می توانــد هم جریان واردات را مختــل کند و هم در افکار عمومی 
تصویر منفی از محصوات خارجی ایجاد نماید؛ شیوه ای که یادآور 
تاکتیک های رسانه ای دوران جنگ سرد برای تأثیرگذاری بر زمین 
بازی و افکار عمومی بدون درگیری مســتقیم است. برای ایران که 
تحت فشارهای بین المللی قرار دارد، صادرات هندوانه نه تنها منبع 
ارزآوری مهمی محسوب می شود، بلکه ابزاری برای نفوذ اقتصادی 

در منطقه است.
امروز به نظر می رسد این رقابت اقتصادی در قالب جدیدی در بازار 
مواد غذایی در حال بازتولید اســت؛ بازاری که ایران علی رغم همه 
محدودیت هــا، در آن حضوری فعال و تأثیرگذار دارد. ادعای وجود 
۴۰۰ میلی گرم نیترات در هر کیلوگرم از هندوانه های ایرانی، بسیار 

فراتر از حدود مجاز جهانی است. 
درحالی که طبق اعام وزارت کشــاورزی، این میزان به کمتر از ده 
میلی گرم در هر کیلوگرم می رســد که از استانداردهای روسیه نیز 
پایین تر است؛ با این حال، اگر چنین ادعایی صحت داشت، طبیعتاً 
نظام کنترل واردات روســیه )که از جمله سخت گیرانه ترین ها در 
جهان اســت( جلوگیــری از ورود این محصــوات را اعام و اجرا 

می کرد. اما تاکنون هیچ گزارش رســمی مبنی بر برگشت گسترده 
هندوانه های ایرانی یا ضبط آن ها در بنادر روســیه منتشــر نشده 
اســت. همچنین با توجه به سابقه صادراتی ایران و نظارت گمرک، 
سازمان حفظ نباتات و ســایر نهادهای داخلی، بسیار بعید به نظر 
می رسد که محموله ای با چنین سطح آلودگی از کشور خارج شود. 
این تناقض، احتمال بهره برداری سیاسی از موضوعات بهداشتی به 
خصوص در حوزه مواد غذایــی را پررنگ تر از قبل می کند. ادعای 
غیرمعمول یک مقام رســمی اهل داغستان در یک بازار محلی که 
افراد محلی و عمومی در آن حضور دارند و جایی برای طرح و بحث 
مســائل کارشناسی و فنی وجود ندارد و نشر آن در فضای مجازی، 
نشــان می دهد که محصوات کشــاورزی، به ویژه در خاورمیانه و 
اوراســیا، دیگر یک کاای صرف نیســتند؛ آن ها بخشی از قدرت 
نرم کشــورها محسوب می شوند. در ســال هایی که ایران زیر فشار 
تحریم ها تاش کرده صادرات غیرنفتی را توســعه دهد، کشاورزی 
و صنایــع غذایی به یکی از ابزارهای اقتصادی برای حفظ ارتباط با 
همســایگان بدل شده است. ضربه به اعتبار این محصوات، به ویژه 
در آســتانه فصل صادرات برخی محصوات کشــاورزی، به معنای 
تضعیف نفوذ اقتصادی و منطقه ای ایران خواهد بود. در دوره ای که 
اقتصاد کشــورها بیش از گذشته به ابزارهای نرم وابسته شده، بازار 
کشاورزی نیز به میدان نفوذ سیاسی بدل شده است. یک اظهارنظر 
رســانه ای می تواند به اندازه یک تعرفه گمرکی، جریان صادرات را 

تحت تاثیر قرار دهد. 
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عضو پارلمان روسیه با چه هدفی خبر وجود نیترات در هندوانه ایرانی را ساخت؟

قیمتهرکیلوبرنجبه۲۰۰هزارتومانرسید

عضو اتاق اصناف کشاورزی قیمت هرکیلو برنج را ۱۷۰ تا ۲۰۰ هزارتومان اعام کرد و گفت: 
»کشاورزان در زمان برداشــت عمدتاً به دلیل بدهی های متعدد نمی توانند برنج را نگهداری 

کنند، از این رو دست دال و واسطه است.«
قاسم پیشه ور، عضو اتاق اصناف کشاورزی، گفت: براساس برنامه هفتم در ۵ محصول اساسی 
برنج، جو، چغندرقند، گندم و ذرت باید به خودکفایی برســیم که این پتانســیل در کشــور 

وجود دارد. 
به گفته وی، سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲، کشاورزان برنج ارقام محلی را ۸۰ هزارتومان فروختند، 
درحالیکه اکنون حدود ۲۰۰ هزارتومان در بازار عرضه می شــود که این امر منجر به آســیب 

تولیدکننده و مصرف کننده می شود. در این میان تنها داان سود عایدشان شده است. 
پیشــه ور ادامه داد: اگر دولت بهای واردات به زیرســاخت تخصیــص بدهد، این ظرفیت در 
اســتان های شــمالی وجود دارد. از این رو مابه التفاوت ارز آزاد با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 

باید در اختیار کشاورزان قرار یگیرد تا خودکفایی محقق شود. 
عضو اتاق اصناف کشاورزی با بیان اینکه پتانسیل تولید ۲ میلیون و ۷۰۰ تا ۲ میلیون و ۸۰۰ 
هزارتن برنج در کشــور وجود دارد، افزود: برآوردها حاکی از آن اســت که امسال تولید برنج 
رقمی بین ۲ میلیون و ۵۰۰ تا ۲ میلیون و ۶۰۰ هزارتن برنج باشــد. گفتنی است آمار تولید 
برنج به هیچ عنوان غیرواقعی نیست چراکه واردکنندگان در زمان واردات، سرانه مصرف برنج 

را ۴۲ کیلو عنوان می کنند، درحالیکه مرکز آمار حداکثر مصرف را ۲۷ کیلو اعام می کند. 
وی قیمــت هرکیلو برنج را ۱۷۰ تا ۲۰۰ هزارتومان اعام کرد و گفت: کشــاورزان در زمان 
برداشت عمدتا به دلیل بدهی های متعدد نمی توانند برنج را نگه داری کنند، از این رو دست 
دال و واســطه اســت. کمااینکه به رغم واردات، کشاورزان قیمت کاهش نمی دهند و اکنون 

کشاورزان در میدان پیش فروش می کنند تا بتوانند هزینه های تولید را جبران کنند.

مشاور ترامپ ناجی دموکراسی می شود؟

ترمز اقتصادی بر سر راه ترامپ

برخاف تصور موجود، ایران مهم ترین شریک چین 
در منطقه خاورمیانه و غرب آسیا نیست و کشورهای 
دیگری در این منطقه وجود دارند که ارزش مبادات 
تجاری آن ها بــا چین رقم قابل توجهی اســت. در 
سال های اخیر کشــورهای عربی منطقه خاورمیانه 
رابطه تجاری مســتحکمی را با چین شکل داده اند. 
عاوه بر کشــورهای عضو شــورای همکاری خلیج 
فارس، سایر کشــورهای عربی نیز مبادات تجاری 

قابل توجهی با چین دارند.
تــوان باای بازیگــران خاورمیانــه در تامین انرژی 
اقتصاد دوم جهان سبب شده است تا چین به شریک 
اصلی تجاری این کشورها تبدیل شود؛ موضوعی که 
برخاف روایت معمول پیرامون اتحاد راهبردی تهران 
و پکن، گویای شراکت کلیدی چین در بحث صادرات 
و واردات با کشــورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس 

است. 
چین مهم ترین شــریک تجاری ایران در سال های 
اخیر محسوب می شــود. با احتساب صادرات نفتی، 
از مجمــوع ارزش مبــادات تجاری ایــران بیش از 
۴۰درصد مربوط به تجارت با چین است. همچنین 
۵۵درصــد از محصوات صادراتی از ایران، به مقصد 
دومین اقتصاد بزرگ جهان ارسال می شود. بنابراین 
اهمیت چین در اقتصاد و تجارت ایران غیرقابل انکار 
اســت. اما ایران چه جایگاهی در نقشه تجارت چین 

دارد؟ 
واقعیت آن اســت که برخاف تصــور موجود، ایران 
مهم ترین شریک چین در منطقه خاورمیانه و غرب 
آسیا نیســت و کشــورهای دیگری در این منطقه 
وجــود دارند کــه ارزش مبادات تجــاری آن ها با 
چین رقم قابل توجهی اســت. منطقه خاورمیانه به 
لحاظ سیاســی و امنیتی چندان باثبات نیســت و 
تنش در بین کشــورهای منطقه همواره در جریان 
بوده اســت. در صــورت افزایش تنش هــا، چین به 
عنــوان یک بازیگر مهــم در اقتصاد منطقه، ممکن 
است مجبور شــود در برخی از برهه های زمانی بین 
گزینه های رقیب انتخاب کند. در چنین شــرایطی، 
یکی از مسائل تعیین کننده، ارزش منافع در تجارت 
با کشورهاست. بنابراین بررسی آمار تجارت چین با 
کشورهای منطقه، می تواند تصویر روشنی از اهمیت 

جایگاه ایران و سایر کشورهای غرب آسیا، در اقتصاد 
و سیاســت چین را به نمایش بگذارد. در سال های 
اخیر کشورهای عربی منطقه خاورمیانه رابطه تجاری 
مستحکمی را با چین شکل داده اند. بر اساس آخرین 
داده های نهاد »پایش پیچیدگی اقتصادی«، در سال 
۲۰۲۳ میادی ۶ کشــور عضو »شــورای همکاری 
خلیج فارس«، در حدود ۴درصد از مجموع کااهای 
صادراتــی چین را تقاضــا کرده اند. همچنین چین، 
مجموعــا در حدود ۸درصد از نیــاز وارداتی خود را 
از مبدا کشورهای عربستان سعودی، امارات، عمان، 

کویت، قطر و بحرین تامین می کند. 
در سال مذکور عربســتان ۶۴.۴میلیارد دار کاا به 
چین صادر کــرده و از این کشــور ۴۳میلیارد دار 
کاا وارد کرده اســت. امارات دیگر کشوری است که 
مبادات بازرگانی قابل توجهــی با چین دارد. ارزش 
تجارت این دو کشور در سال ۲۰۲۳ میادی، رقمی 
در حدود ۱۱۴میلیارد دار بوده است. همچنین در 
سال مذکور، عمان ۳۰میلیارد دار، کویت ۱۷میلیارد 
دار و قطــر ۲۱میلیــارد دار به چیــن کاا صادر 
کرده اند. عاوه بر کشــورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس، ســایر کشــورهای عربی نیز مبادات 
تجاری قابل توجهی با چین دارند. به عنوان نمونه در 
ســال ۲۰۲۳ میادی، عراق در حدود ۳۵.۵میلیارد 
دار کاا به چین صادر کرده و از این کشــور معادل 
۱۴میلیارد دار واردات داشته است. همچنین کشور 
اردن در این سال، در حدود ۵میلیارد دار از دومین 
اقتصاد بــزرگ جهان کاا وارد کرده اســت. نفت و 
مشــتقات نفتی، مهم تریــن کاای وارداتی چین از 
کشورهای عربی محسوب می شود. بر اساس داده های 
نهاد »پایش پیچیدگی اقتصادی«، چین در ســال 
۲۰۲۲میادی از کشورهای عربستان، عراق، امارات، 
عمان، کویت و قطر، مجموعا ۱۹۰میلیارد دار نفت 
خام وارد کرده است. همچنین واردات نفت خام چین 
از کشورهای مذکور در ســال ۲۰۲۳، رقمی معادل 

۱۶۲میلیارد دار محاسبه شده است. 
بر اســاس آمارهای اعامی توسط گمرک، ایران در 
ســال ۱۴۰۲ مجموعــا ۳۶میلیــارد دار نفت خام 
صــادر کرده اســت. با فرض اینکه عمــده این رقم 
مربوط به صادرات به چین اســت، مشخص می شود 

که کشــورهای عربی، نسبت به ایران سهم بیشتری 
در تامین انرژی چین دارند. درحال حاضر عربســتان 
ســعودی و عراق بیش از ایــران به چین نفت صادر 
می کنند؛ بنابراین این فــرض که چین برای تامین 
انرژی تنها به ایران وابســته است، چندان با واقعیت 
منطبق نیست. عاوه بر کشورهای عربی خاورمیانه، 
ســایر کشــورهای این منطقه نیز مبادات تجاری 
قابل توجهی با چین دارنــد. ترکیه یکی از بازارهای 
مهم منطقه برای چین محســوب می شود. آمارهای 
نهاد »پایش پیچیدگی اقتصادی« نشان می دهد که 
در سال ۲۰۲۳ میادی، چین ۴۳.۶میلیارد دار کاا 
و خدمات به ترکیه صــادر کرده که این رقم معادل 
بیش از یک درصد مجموع ارزش صادرات چین است. 
همچنین ترکیه در این سال ۳.۶۲میلیارد دار کاا 
به مقصد چین ارســال کرده است. عاوه بر ترکیه، 
رژیم صهیونیستی نیز مبادات تجاری قابل توجهی 
با چین دارد. در سال ۲۰۲۳میادی، چین در حدود 
۱۵میلیارد دار کاا به اراضی اشــغالی صادر کرده و 
در مقابل از مبدا این منطقه، ۳.۸۳میلیارد دار کاا 
وارد چین شــده اســت. همچنین صادرات چین به 
پاکستان در سال مذکور، رقمی معادل ۱۵.۵میلیارد 
دار بوده اســت. مقایسه آمار واردات ایران با واردات 
ســایر کشــورها از چین حاوی نکات حائز اهمیتی 
اســت. واردات ایران از چین در سال ۱۴۰۳ مجموعا 
۱۹.۴میلیارد دار، در ســال ۱۴۰۲ در حدود ۱۸.۵ 
میلیارد دار، و در ســال ۱۴۰۱ معادل ۱۵.۸میلیارد 
دار بوده اســت. بنابراین طی ســال های گذشته، 
کشورهایی مانند امارات، عربستان سعودی و ترکیه 
در مقایســه با ایران، بازارهــای به مراتب بزرگ تری 
برای چین محسوب می شوند. با توجه به این آمارها 
می توان گفت که ایران مهم ترین شریک تجاری چین 
در منطقه محسوب نمی شــود و کشورهای دیگری 
در غرب آســیا وجود دارند که حجم تجارت آن ها با 
چین بسیار بیشتر از ایران است. در چنین شرایطی 

در نظر گرفتن چند نکته حائز اهمیت است. مساله 
اول آن است که تجارت خارجی ایران کاما با چین 
گــره خورده، اما این رابطه متقابل نیســت. در واقع 
چین با طیف متنوعی از کشــورهای منطقه رابطه 
عمیق تجاری را شکل داده است. بنابراین همواره این 
امکان وجود دارد که این کشــور بازار ایران را با سایر 
کشورهای منطقه جایگزین کند. مساله دوم آن است 
کــه چین بیش از ۵۰درصد از نفت مورد نیاز خود را 
از کشورهای عربی منطقه تامین می کند و در نتیجه 
روابط بلندمدت سیاســی و اقتصادی با این کشورها 
برای چین بســیار حائز اهمیت است.از سوی دیگر 
رشد اقتصادی چین به مرور کاهش پیدا خواهد کرد و 
در نتیجه این کشور نیاز کمتری به انرژی های فسیلی 
خواهد داشت. چنین شرایطی برای ایران مانند روز 
صفر بازاریابی نفت خواهد بود. در صورتی که تقاضای 
نفت چین کاهش یابد، ایران باید به دنبال مشتریان 
جدید باشد. مشــکل اینجاست که کشورهای نفتی 
منطقه خاورمیانه، از هم اکنون بازارهای روبه رشد را 
شناسایی کرده اند و قراردادهای نفتی بلندمدت با این 

کشورها را به امضا رسانده اند. 
عاوه بر اینها در صورتی که چین با بحران اقتصادی، 
حوادث طبیعی و تحریم روبه رو شــود، اقتصاد ایران 
به طور مستقیم تحت تاثیر قرار خواهد گرفت؛ البته 
همانند موارد قبلی هرگونه تغییر در وضعیت ایران اثر 
قابل توجهی بر اقتصاد چین نخواهد داشت. واقعیت 
آن است که چین مهم ترین کشور در عرصه تجارت 
جهانی محسوب می شــود و در شرایط حال حاضر 
دنیا، نمی توان تجارت منهای چین را تصور کرد. در 
نتیجه توسعه تجارت با چین سیاست درستی است 
که باید همچنان از سوی مسووان دنبال شود. اما در 
این راستا باید این مساله را در نظر داشت که به جز 
چین، کشورهای دیگری نیز در جهان وجود دارند و 
در صورت متنوع تر شدن سبد تجارت کشور، می توان 

رابطه بازرگانی متناسب تری را با چین سامان داد. 

 بررسی رابطه تجاری چین با کشورهای غرب آسیا

دوستان صمیمی اژدها

دوشنبه22 اردیبهشت 1404   سال بیست و دوم  شماره : 519۶

راهكارکاهشتاطمبازاراجارهنشینیچیست؟
ضرورتنگاهدولتیبهتامیننیازمسكنمستاجران

یک تحلیلگر بازار مسکن با توجه به وضعیت تامین مسکن استیجاری و افزایش تقاضا در این 
بازار، گفت: هماهنگی بین دســتگاه های دولتی و مدیریت شهری برای تخصیص بهینه زمین 
و ســاخت و ساز ضروری است؛ چراکه نوسانات اقتصادی و تورم نیز می تواند بر ساخت و ساز 

و تأمین مالی پروژه ها تأثیرگذار باشد.
 مشــکل اجاره نشینی در ایران، به ویژه در کان شهرها، به یکی از چالش های بزرگ اقتصادی 
و اجتماعی تبدیل شده است، به طوری که با افزایش قیمت مسکن و عدم تناسب درآمد های 
خانوار ها با هزینه های مسکن، فشار بر مستاجران افزایش یافته است. یکی از راهکار های مؤثر 

برای کاهش این فشار، افزایش عرضه زمین و تسهیل در ساخت مسکن است.
افزایش عرضه زمین برای ســاخت مسکن می تواند اثراتی را به همراه داشته باشد که یکی از 
این اثرگذاری ها، کاهش قیمت مسکن است. این بدان معناست که با افزایش زمین های قابل 
دسترس برای ساخت و ساز، تعداد واحد های مسکونی جدید افزایش می یابد. این امر می تواند 
منجر به کاهش قیمت ها در بازار مسکن شود. از سوی دیگر تنوع در گزینه های مسکونی نیز 
از جمله اثراتی اســت که افزایش عرضه زمین برای ســاخت مسکن برجای می گذارد. عرضه 
زمین جدید می تواند منجر به تنوع در نوع و قیمت خانه ها شود و مستاجران را قادر سازد تا 

گزینه های مختلفی را برای انتخاب داشته باشند.
جلوگیری از ســودجویی نیز از نگاه دیگر وارد است و در این خصوص می توان یادآور شد که 
با وجود عرضه کافی زمین، فضای رقابتی تری در بازار مســکن ایجاد می شود که می تواند به 

کاهش سودجویی و دالی در این حوزه کمک کند.
در همین رابطه هادی سرخوش، تحلیلگر بازار مسکن در گفت و گو با اقتصاد ۲۴ به راهکار های 
پیشــنهادی برای افزایش عرضه زمین اشاره کرده و می گوید: باید به تسریع در فرآیند صدور 
مجوز توجه ویژه و نگاه اساسی داشت؛ به طوری که کاهش زمان و تسهیل در مراحل قانونی 
برای صدور مجوز ساخت و ساز می تواند به توسعه سریعتر حوزه مسکن کمک کند. همچنین 
توجه به زمین های دولتی نیز در تحقق این هدف بســیار اثرگذار اســت. اســتفاده بهینه از 
زمین های دولتی و تخصیص آنها برای پروژه های مســکونی برای تامین بخشــی از نیاز بازار 

خانه های استیجاری می تواند پیشنهاد بسیار خوبی باشد.  
وی ادامه می دهد: ایجاد مناطق جدید مســکونی از دیگر راهکار ها برای دســتیابی به توسعه 
ساخت مسکن و تســریع در روند کاهش تقاضا در بازار است. توسعه مناطق جدید بر اساس 
نیاز واقعی جمعیت، می تواند به توزیع متوازن تر جمعیتی و کاهش فشــار بر شهر های بزرگ 
کمک کند. البته در این راســتا نباید از حمایت ســرمایه گذاران غافل شــد. ارائه مشوق های 
اقتصادی به ســرمایه گذاران بخش مســکن می تواند آنها را ترغیب به مشــارکت در ساخت 

پروژه های جدید کند.
این تحلیلگر بازار مســکن با اشــاره به اینکه موانع در تحقق این مســیر تا امروز چالش های 
زیادی را ایجاد کرده، می گوید: با وجود مزایای عرضه زمین، موانع متعددی نیز وجود دارد که 
باید برطرف شوند. برخی ماحظات زیست محیطی از دیگر مسائلی است که به عنوان یکی از 
موانع اصلی در ســاخت و ساز ها مطرح بوده و هست. توجه به معضات زیست محیطی و عدم 
تخریب منابع طبیعی در فرایند توسعه و ساخت و ساز بسیار مهم است؛ موضوعی که باید در 

اسرع وقت به آن توجه و درصدد رفع برخی از موانع آن شد.
وی می افزاید: البته نباید تعارض های مدیریتی را نادیده گرفت؛ هماهنگی بین دســتگاه های 
دولتی و مدیریت شــهری برای تخصیص بهینه زمین و ســاخت و ساز ضروری است؛ چراکه 
نوسانات اقتصادی و تورم نیز می تواند بر ساخت و ساز و تأمین مالی پروژه ها تأثیرگذار باشد.

 افزایــش عرضه زمین می تواند یکی از کلید های اصلی برای کاهش فشــار اجاره نشــینی در 
ایران باشــد. با برنامه ریزی صحیح و اجرای راهکار های مناسب، این موضوع می تواند به بهبود 
شرایط زندگی مســتاجران و کاهش مشکات مرتبط با مسکن منجر شود. در نهایت، نیاز به 
یــک رویکرد جامع و همکاری بین دولت، بخش خصوصی و جامعه مدنی برای دســتیابی به 

این هدف احساس می شود.
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افتتاحمیدانمیوهوترهبارپیشرفتهدرایام؛گامی

بزرگبرایتوسعهزیرساختیاستان

 ایام - خبرنگار راه مردم - میدان میوه و تره بار شــهر ایام با امکانات 
پیشــرفته و سرمایه گذاری بومی در آســتانه بهره برداری قرار دارد. این 
پروژه بــا هدف کاهش قیمت محصوات، حذف واســطه ها و توســعه 

صادرات، به زودی در خدمت مردم استان ایام قرار خواهد گرفت.
به گزارش خبرنگار ما از ایام،  جلســه ای با حضور شهردار ایام، معاون 
زیربنایی شــهرداری، سرمایه گذار بومی و جمعی از کارشناسان در محل 
معاونت زیربنایی برگزار شد تا آخرین وضعیت پروژه میدان میوه و تره بار 

شهر ایام بررسی شود.
شــهردار ایام در این جلســه بــا تأکید بــر اولویت بنــدی پروژه های 
زیرساختی توسط شهرداری و شورای شهر، اظهار داشت: »استراتژی ما 
توجه ویژه به توسعه زیرساخت ها و اجرای پروژه های بزرگ با بهره گیری 
از سرمایه گذاران بومی اســت. در این راستا، سرمایه گذار میدان میوه و 

تره بار نیز از فعاان بومی استان انتخاب شده است.«
وی با اشاره به پیشرفت های اخیر این پروژه افزود: »کار تسطیح زمین به 
اتمام رســیده و مشکل راه دسترسی پروژه نیز برطرف شده است. تاش 
ما تســریع در روند اجرایی این طرح اســت تا هرچه سریع تر در اختیار 

مردم قرار گیرد.«
شــهردار ایــام با بیــان اینکــه این میــدان بــا امکانات پیشــرفته 
طراحی شــده، تأکید کــرد: »میدان میــوه و تره بار نه تنها واســطه ها 
 را حــذف و قیمــت محصــوات را کاهش خواهــد داد، بلکــه گامی

 مهم در جهت توسعه صادرات و ارائه خدمات مدرن به شهروندان استان 
خواهد بود.«

یکی از چالش های مطرح شــده در این جلســه، موضوع راه دسترسی به 
میدان بود که شــهردار ایام دستور داد این مسئله در کوتاه ترین زمان 

ممکن برطرف شود.
در این نشست، معاون زیربنایی شهرداری، سرمایه گذار پروژه و تعدادی 
از روســا و کارشناسان مرتبط حضور داشتند و هماهنگی های ازم برای 

پیشبرد هرچه سریع تر این پروژه انجام شد.

مدیرعاملصندوقاشتغالوکارآفرینی:

پرداختتسهیاتاشتغالوکارآفرینیبهایثارگران
1۲4درصدافزایشداشتهاست

مدیرعامــل صنــدوق اشــتغال و کارآفرینی از افزایــش ۱۲۴ درصدی 
پرداخت تســهیات اشــتغال و کارآفرینی به جامعه ایثارگری در سال 

۱۴۰۳ خبر داد.
پرداخت تسهیات اشتغال و کارآفرینی به ایثارگران ۱۲۴ درصد افزایش 

داشته است
بــه گزارش »ایثار«، حجت اله امانی با ارائه آماری از میزان وام به جامعه 
ایثارگری،گفت: در طول ســال  ۱۴۰۰ )۷ هزار و ۷۱۳ فقره وام(، ســال 
۱۴۰۱ )۸ هزار و ۴۴۹ فقره وام( و ســال ۱۴۰۲ )۱۶ هزار و ۲۸۰ فقره 
وام( پرداخت شــده است، در ســال ۱۴۰۳ )۳۶ هزار و ۵۱۲  فقره وام( 
برای اشــتغال پرداخت شــد که نسبت به ســال های گذشته با افزایش 
همراه بوده اســت. در مجموع مبالغ پرداختی در طول ۳ سال بالغ بر ۶ 
هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان بود که فقط در سال ۱۴۰۳ اعتباری بیش از 

۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان پرداخت شد.
امانی با اشــاره به تســهیات پرداختی به جامعه ایثارگــری، گفت:  با 
حمایــت معاون رئیس جمهــور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران 
زمینه تحقق ۱۰ درصد منابع اعتباری تکلیفی انجام شــد و در خصوص 
پرداخت تســهیات جهت اجرای طرح های خدماتــی به منظور تامین 
فضای مناسب کاری با همکاری و حمایت بانک دی تسهیات در اختیار 

جامعه هدف قرار گرفته است.
وی باتاکیــد بر جذب منابع بــرای اجرای طرح های مولد و اشــتغال زا 
از محــل منابع اعتباری صندوق توســعه ملی، گفت: ســال گذشــته 
بــا هماهنگی صنــدوق توســعه ملــی و بانک های عامــل، طرح های 
معرفی شــده از ســوی اســتان ها تعداد ۱۳۴ طرح بــا اعتباری بیش 
از ۱ هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان معرفی شــد که برخی پرداخت شــد 
 و مابقی در دســت بررســی و اقدام اســت. امیدواریم کــه با حمایت
 دولت و هماهنگی و همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، اســتانداری ها، صندوق توسعه ملی و بانک های 
عامــل در ســال جاری بتوانیم پاســخگوی نیاز و تامیــن کننده منابع 

اعتباری جامعه هدف باشیم.
امانــی ضمن تقدیر و تشــکر از حمایــت رئیس بنیاد شــهید و  امور 
ایثارگــران و معاونــت  توســعه مدیریــت و منابع و معاونــت تعاون و 
امور اجتماعی که ســال گذشــته اعتبار زیرســاختی را برای صندوق 
پیش بینــی و تأمیــن کردنــد، گفــت: امیدواریــم برای ســال جاری 
مســاعدت و همکاری بیشــتر شــود و با توجه به اینکه اولویت تأمین 
 اشــتغال جامعه هدف از سوی رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در
 زمینه توسعه اشتغال پایدار و مولد در اجرای فرامین مقام معظم رهبری 
اســت در سال سرمایه گذاری برای تولید بتوانیم نسبت به افزایش نقش 
ایثارگران همانند ســال های گذشــته در توســعه اقتصادی کشور موثر 

باشیم.

برگزارینشستهمكاری
درجهتترویجوتبلیغحساب1۰۰حضرتامام)ره(

دراستانچهارمحالوبختیاری

جلســه همکاری و هم افزایی در خصوص تبلیغ و ترویج حســاب ۱۰۰ 
حضــرت امــام )ره( فی ما بین بنیاد مســکن انقاب اســامی و مرکز 
مدیریت حوزه های علمیه اســتان با حضور حجت ااســام والمسلمین 
سعیدی مدیر حوزه های علمیه استان، حجت ااسام والمسلمین کریمی 
مدیر مؤسســه های علمیه و ثقلین شــهرکیان و مهندس فرشید ریاحی 
ســامانی مدیرکل، مسئول دفتر نمایندگی ولی فقیه، معاون پشتیبانی و 
مدیر اداره ماشــین آات بنیاد مسکن انقاب اسامی استان برگزار شد. 
در ابتدا حجت ااسام والمسلمین سعیدی ضمن تبریک دهه کرامت به 
حاضرین، از همکاری بنیاد مســکن انقاب اسامی در راستای خدمات 

چشمگیر این نهاد در استان تشکر کردند.
وی با اشاره به کمک به اجرای طرح های سخت افزاری حوزه های استان 
که بعضی این طرح ها رو به تمام و بعضی در حال انجام اســت خواستار 
همکاری شــدند. در ادامه مهندس فرشــید ریاحی سامانی توضیحاتی 
درباره عملکرد بنیاد مســکن با توجه به دستورالعمل ها و ضوابط اجرایی 
ارائــه و افزود: این نهاد در چارچوب قوانین، همانند ســنوات گذشــته، 
کمک هــا و اقدامات مربوطه را تا جایی که امکان داشــته باشــد انجام 

خواهد داد. 
حجت ااســام علی رئیسی مســئول دفتر نمایندگی ولی فقیه در بنیاد 
مسکن در سخنانی بر نقش طاب درخصوص فرهنگ سازی جهت تبلیغ 
و ترویج حســاب ۱۰۰ امام)ره( که برای کمــک به نیازمندان در جهت 
ســاخت مسکن می باشد تاکید داشــتند و خواستار استفاده از ظرفیت 

های طاب برای این امر شدند.  

یک کارشناس حوزه خودرو مطرح کرد؛یک کارشناس حوزه خودرو مطرح کرد؛

 بازار خودرو در لبه رکود بازار خودرو در لبه رکود
خریدار نیست، قیمت هم نمی ریزد!خریدار نیست، قیمت هم نمی ریزد!

صنعت خــودرو ایران در حال حاضر با بحران هــای بازار خودرو ایران این 
روزهــا در یکی از پیچیده تریــن و بی ثبات ترین دوران های خود به ســر 

می برد.
افزایــش هزینه های تولیــد، قیمت گذاری های دســتوری و نبود جریان 
پایدار عرضه، بازار را در وضعیت رکود ســنگین قرار داده اند و از ســوی 
دیگر، کاهش چشــمگیر قدرت خرید مردم، عدم دسترســی به تسهیات 
مناســب و نااطمینانی نســبت به آینده اقتصادی کشور، سبب شده  است 
خریــداران بالقوه نیز از هرگونــه تصمیم گیری خودداری کنند. در چنین 
شــرایطی، نه تنها تقاضا برای خودرو کاهش یافته، بلکه حتی بخشــی از 

فروشــندگان و سرمایه گذاران نیز به بازارهای دیگر کوچ کرده اند.
بابک صدرایی، کارشناس حوزه خودرو با نگاهی دقیق به متغیرهای موثر 
بــر وضعیت کنونی بازار، تاکید می کند که رکود فعلی، فراتر از نوســانات 
قیمت یا محدودیت های عرضه اســت و به فقدان سیاست گزاری منسجم 

بازمی گردد. و چشم انداز شفاف 
او معتقد اســت بدون اصاح ســاختاری در سطح کان اقتصادی و ایجاد 
اطمینان در میــان مصرف کنندگان، هیچ یک از راهکارهای فعلی از جمله 
فــروش خودرو در بورس یا واردات، تاثیر پایدار و عمیقی بر وضعیت بازار 

داشت. نخواهد 
صدرایی همچنین هشدار می دهد که در صورت تداوم شرایط فعلی، بازار 
خودرو ایران ممکن اســت برای مدتی طوانــی در وضعیتی نیمه فعال و 

باقی بماند. بازیگران موثر  بدون 
در شــرایطی که بازار خــودرو با رکود مواجه اســت و حجم معامات به 
پایین ترین سطح در ماه های اخیر رسیده، چرا قیمت ها کاهش محسوسی 

نیافته اند؟ آیا با کاهش تقاضا، نباید شــاهد افت قیمت باشیم؟
در اقتصاد کاســیک، رابطه میان کاهش تقاضا و افــت قیمت، رابطه ای 
روشن و مســتقیم است. اما بازار خودرو ایران تابع قواعدی متفاوت عمل 
می کند. در این بازار، ســاختارهای غیررقابتی، نگاه سرمایه ای به خودرو 
و فضــای روانی ناشــی از بی ثباتی اقتصادی، اجــازه نمی دهند که قیمت 
با افت تقاضا هماهنگ شــود. خریدار نیســت، اما فروشنده هم حاضر به 
تنزل قیمت نیســت؛ چراکه باور دارد در آینــده قیمت ها باز هم افزایش 

یافت. خواهند 
این مساله نشان می دهد که بازار خودرو، بیش از آن که بر پایه واقعیت های 
عرضه و تقاضــا حرکت کنــد، تحت تاثیر انتظارات تورمــی و تصمیمات 
ناگهانی سیاســت گزاران است. بسیاری از فروشــندگان ترجیح می دهند 
خودرو را نگه دارند تا آن کــه بخواهند آن را زیر قیمت مورد انتظار خود 
بفروشــند. این رفتار در شــرایطی رخ می دهد که عما نقدینگی در بازار 
کم اســت و قدرت خرید کاهش یافته اســت. در نهایت باید پذیرفت که 
نبود یک نظام قیمت گذاری شــفاف و رقابتی، ســبب شکل گیری بازاری 
شــده کــه در آن »قیمت« به جای آن که نشــانه ای از تعادل باشــد، به 
بازتابی از ترس و تردید تبدیل شــده اســت. رکود بــازار کنونی، اگرچه 
ناشی از افت تقاضاست، اما در غیاب سازوکارهای تعدیل کننده، به کاهش 

نمی انجامد. قیمت 
آیا می تــوان گفت قیمت هــای فعلی خــودرو در بــازار، منعکس کننده 
واقعیت های اقتصادی  اســت، یا این نرخ ها بیشــتر محصول فضای روانی 
جامعــه و نگرانی هــای تورمی هســتند؟قیمت خودرو در ایــران اغلب با 

منطق بازارهــای جهانی یا حتی معیارهای داخلی نیــز همخوانی ندارد. 
در واقــع، قیمت گذاری خودرو به ویژه در بازار آزاد، نه بر اســاس هزینه 
تولید یــا عرضه و تقاضای واقعی، بلکه با معیارهایی چون نوســانات نرخ 
ارز، سیاست های ناگهانی دولتی و حتی شــایعات تنظیم می شود. همین 
ویژگی بازار را به شدت آسیب پذیر کرده است. بخشی از افزایش قیمت ها، 
ناشــی از ذهنیت عمومی درباره آینده اقتصاد کشــور است. وقتی مردم 
انتظار دارند که تورم ادامه دار باشــد، کااهایی مانند خودرو که خاصیت 
»ذخیره ارزش« پیدا کرده اند، بدون توجه به منطق خرید مصرفی، تقاضا 
می گیرند. همین ذهنیت ســبب می شــود قیمت ها همواره سیر صعودی 
داشــته باشند؛ حتی اگر در کوتاه مدت خریداری وجود نداشته باشد. این 
فضای روانی آســیب زا در کنار نبود شــفافیت اطاعاتی، ابزار تحلیل را از 
دســت مصرف کننده و حتی فروشنده گرفته اســت. به همین دلیل بازار 
خودرو به بازاری بی منطق و پرریســک بدل شــده که نمی توان به سادگی 
آن را پیش بینــی یــا مدیریت کــرد؛ مگر با اصاح ســاختارهای کان و 

اقتصادی. ثبات  بازگرداندن 
از نگاه شــما، چــه عواملی باعث شــده اند که خریــداران از بازار خودرو 

عقب نشــینی کنند و چه ترمزهایی جلو تقاضا را گرفته اند؟
مهم تریــن دلیل عقب نشــینی خریــداران، نااطمینانی نســبت به آینده 
اســت. در فضایی که هر هفته شــایعه ای درباره واردات خــودرو، تغییر 
سیاســت های مالیاتــی یــا تصمیم جدید بــرای نحوه عرضــه در بورس 
کاا منتشــر می شــود، طبیعی اســت که مردم تمایلی به خرید نشــان 
ندهنــد. خریدار منتظر می ماند تا ببیند آیا شــرایط بهتر خواهد شــد یا 
نــه. دومیــن عامل موثر، کاهش توان خرید مردم اســت. بــا تورم باای 
عمومی و کاهش درآمد ســرانه، اولویت های خریــد تغییر کرده اند. دیگر 
خودرو برای بســیاری نه یک نیــاز ضروری، بلکه کاایی تجملی شــده 
اســت که فقط در صورت ضرورت خریداری می شــود. ایــن موضوع در 
شــرایطی اتفاق می افتد که خودروســازان و فروشندگان نیز قادر به ارائه 
شــرایط تسهیل شده نیستند. سومین مساله، تجربه های تلخ گذشته است. 
خریداران بارها با کاهش شدید ارزش خودروهایشان پس از خرید مواجه 
شــده اند. بنابراین اعتماد عمومی نســبت به بازار کاهش یافته و ترجیح 
خریدار، نگه  داشتن پول یا ســرمایه گذاری در بازارهای دیگر است. همه 
این عوامل دســت به دست هم داده اند تا تقاضا به شدت افت کند.با توجه 
به وضعیــت فعلی، آینده کوتاه مــدت بازار خــودرو را چگونه پیش بینی 
می کنیــد؛ آیا امکان دارد قیمت ها به طور واقعی کاهش پیدا کنند یا رکود 
ادامــه دار خواهد بود؟آینده کوتاه مدت بازار خودرو در ایران به شــدت به 
عوامل غیراقتصادی و تصمیمات دولتی وابســته است. اگر دولت بخواهد 
با سیاســت هایی مانند عرضه گســترده خودرو در بــورس کاا یا واردات 
خودروهای اقتصــادی بازار را تحریک کند، ممکن اســت در کوتاه مدت 
کاهش نســبی قیمت رخ دهد. اما این کاهش، تا زمانی که زیرساخت های 
اصلی اقتصاد اصاح نشــوند، دوام نخواهد داشــت. از ســوی دیگر، حتی 
اگــر قیمت ها به طور موقــت کاهش یابند، به دلیل نبــود اعتماد عمومی، 
بعید اســت که خریداران به ســرعت وارد بازار شوند. رکود فعلی، بیش از 
آن که حاصل قیمت باا باشــد، نتیجه نااطمینانی و انتظارات منفی است. 
خریداران ترجیح می دهند منتظر بمانند تا چشم انداز شفاف تری از آینده 
اقتصادی کشــور ترســیم شــود. بنابراین می توان گفت در کوتاه مدت، با 

تــداوم وضعیت فعلی، رکود ادامه دار خواهد بود. ممکن اســت نوســانات 
اندکی در قیمت رخ دهد، اما بازار تا زمانی که به تعادل روانی و اقتصادی 
نرسد، از حالت رکود خارج نمی شــود. این یعنی بدون اصاح ساختاری، 

انتظار تغییر جدی در شــرایط بازار واقع بینانه نیست.
در این شرایط، نقش سیاست گزار چیست؟ آیا دولت می تواند با ابزارهایی 
مثل واردات یا فروش خودرو در بورس کاا، تغییری در رکود فعلی ایجاد 

کند؟
دولــت ابزارهایــی در اختیار دارد کــه در کوتاه مــدت می تواند با آن ها 
شــوک هایی به بازار وارد کند. واردات خودرو یکی از این ابزارهاســت که 
در صورت اجرای واقعی، می تواند نقش کنترل کننده بر قیمت ها داشــته 
باشــد. اما نکته این جاســت که اجرای این سیاســت ها باید با شفافیت، 
برنامه ریــزی دقیق و هماهنگی با ســایر نهادها انجام شــود؛ در غیر این  
صورت نه تنها اثربخش نیســتند، بلکه به بی ثباتی بازار نیز دامن می زنند. 
فــروش خودرو در بورس کاا نیز در ابتدا با هدف شفاف ســازی و حذف 
رانت انجام شــد؛ اما به دلیــل ضعف در اجرا و نبود بــازار رقابتی واقعی، 
نتوانست کارکرد مطلوب خود را داشته باشد. بسیاری از خریداران واقعی 
از چرخه حذف شده و این بستر، بیش از آن که به تنظیم بازار کمک کند، 
به عرصه ای برای فعالیت ســوداگرانه تبدیل شده است. دولت باید از نگاه 
دســتوری فاصله بگیرد و با اصاح زیرســاخت ها، ایجاد رقابت، شفافیت 
قیمت گذاری و حمایت از مصرف کننده واقعی، به تعدیل بازار کمک کند. 
اگر سیاســت گزار بخواهد با روش های مقطعی وضعیت را کنترل کند، این 

رکود فقط به تعویق می افتد و تبدیل به یک بحران مزمن خواهد شــد.
آیا ممکن اســت با ادامه این شرایط، شــاهد کوچ سرمایه گذاران و حتی 

فروشــندگان از بازار خودرو به سمت بازارهای دیگر باشیم؟
بله؛ این پدیده هم اکنون نیز درحال رخ دادن اســت. سرمایه گذارانی که 
در دوره هایی با خرید و فروش خودرو ســودهای قابل توجهی به دســت 
می آوردند، اکنون بازارهای با ثبات تر و نقدشــونده تری را هدف گرفته اند. 
بازارهایی مثل طا، ارز و حتی بازار ســرمایه، با وجود ریســک های ذاتی 
خود، برای بســیاری از فعاان اقتصادی جذاب تر از بازار خودرو شده اند. 
همچنین تعداد قابل توجهی از فروشــندگان ســنتی که ســابقا در بازار 
خــودرو فعال بودند، اکنون یا فعالیت خود را محدود کرده اند یا به کلی از 
بازار خارج شده اند. دلیل این موضوع، افت محسوس گردش مالی، کاهش 
اطمینان نســبت به آینده بازار و بی ثباتی در سیاست گزاری هاست. وقتی 
بــازار قابل پیش بینی نباشــد، حتی داان نیز با احتیاط بیشــتری عمل 
می کننــد. ادامه این روند می تواند موجب شــود که بــازار خودرو نه تنها 
از ســوی خریداران، بلکه از ســوی عرضه کنندگان و ســرمایه گذاران نیز 
مورد بی توجهی قرار گیرد. این مســاله در درازمدت به کاهش رقابت، افت 
کیفیت خدمــات و درنهایت افزایش نارضایتی عمومــی خواهد انجامید؛ 
مگر این که با اصاح ســاختارهای کان و سیاســت گزاری هوشــمندانه، 
مســیر تغییر باز شــود.بازار خودرو، بیش از آن که بر پایــه واقعیت های 
عرضه و تقاضــا حرکت کنــد، تحت تاثیر انتظارات تورمــی و تصمیمات 
ناگهانی سیاســت گزاران است بسیاری از فروشــندگان ترجیح می دهند 
خــودرو رانگه دارند تا آن که بخواهنــد آن را زیر قیمت مورد انتظار خود 
بفروشــند. این رفتار در شــرایطی رخ می دهد که عما نقدینگی در بازار 

کم است و قدرت خرید کاهش یافته است.

بیمه گذاری نادرست؛چالش اصلی تعاونی های حمل ونقل اتوبوسرانی
در دنیای امروز، بیمه به عنوان یکی از ارکان اساســی هر 
صنعتی شــناخته می شود و حمل ونقل عمومی نیز از این 

قاعده مستثنی نیست. 
یکی از بخش های حســاس و حیاتی این صنعت، ناوگان 
اتوبوســرانی اســت که به دلیل شــرایط جوی، خطرات 
جاده ای و فرســودگی فنی، همــواره با چالش های جدی 
مواجه اســت. بیمه نه تنها به عنوان یک پوشش مالی در 
مواقع اضطراری، بلکه به عنوان ابزاری برای حفظ سامت 
اقتصــادی و ارتقای کیفیت خدمات مطرح می شــود. اما 
درحالی که بیمه های موجود بــرای این بخش از صنعت 
حمل ونقل در ایران، بسیاری از نیازهای واقعی ناوگان ها را 
برآورده نمی کنند، مشکات عدیده ای از جمله هزینه های 
ســنگین و ناکارآمدی پوشــش ها بــر دوش تعاونی های 

اتوبوسرانی قرار گرفته است.
رحیم ســلیمانی، عضــو اتحادیه حمل ونقل و مســافری 
کرمان به بررســی این مشکات و پیشنهادات برای اصاح 
وضعیت بیمه در صنعت حمل ونقل عمومی پرداخته است.

ســلیمانی ابتدا به نقش حیاتی بیمه در صنعت حمل ونقل 
عمومی اشــاره کرد و توضیح داد: »این صنعت به ویژه در 
بخش اتوبوســرانی، با چالش های زیــادی مواجه بوده که 

نیازمند توجه ویژه به مسائل بیمه ای است. در شرایطی که 
ناوگان اتوبوســرانی با ریسک های باا و مسیرهای پرخطر 
روبه رو اســت، بیمه نه تنها به عنوان ابــزاری برای جبران 
خســارات عمل می کنــد، بلکه یک عامــل حیاتی برای 
حفظ ســامت اقتصادی و مالی تعاونی ها و شــرکت های 

حمل ونقل در این حوزه به شمار می رود.«
وی ادامه داد: »در شهرهایی مانند کرمان که بخش قابل 
توجهی از ناوگان اتوبوسرانی فرسوده است، اهمیت داشتن 
یک بیمه جامع و کارآمد دوچندان می شــود. بسیاری از 
اتوبوس های ما در شــرایطی فعالیت می کنند که عاوه بر 
تهدیدات طبیعی و جوی، فرسودگی فنی نیز به مشکات 
بیشتری می افزاید، بنابراین باید پوشش بیمه ای متناسب 

با این شرایط خاص فراهم شود.«
ســلیمانی بــا تاکید بــر هزینه های ســنگین بیمه برای 
ناوگان های فرســوده اظهار داشــت: »این معضل نه تنها 
بــرای تعاونی ها فشــار مالی زیادی ایجــاد می کند، بلکه 
در بســیاری از مواقع موجب کاهش کیفیت خدمات نیز 
می شود. اتوبوس هایی که در مسیرهای بین شهری فعالیت 
می کنند، روزانــه با خطراتی نظیر تصــادف، نقص فنی، 
شــرایط جوی نامساعد و ســایر خطرات روبه رو هستند. 

اگر بیمه نامه ای جامع و کاربردی برای پوشــش همه این 
ریســک ها وجود نداشته باشــد، حتی یک حادثه کوچک 
می تواند باعث شود که یک تعاونی به ورشکستگی کشیده 

شود.«
سلیمانی به مشکات ناشــی از باا بودن هزینه های بیمه 
اشــاره کرد و گفت: »یکی از بزرگ ترین مشــکات ما در 
حال حاضر، باا بودن نرخ بیمه برای اتوبوس های فرسوده 
است. شرکت های بیمه معموا بدون توجه به شرایط خاص 
تعاونی ها، نرخ هایی تعیین می کنند که برای بســیاری از 
ایــن تعاونی ها به ویژه در مناطــق غیرمتمرکز و کوچک، 

پرداخت آن غیرممکن است.«
وی گفت: »بســیاری از بیمه نامه ها به ویژه در مواقع بروز 
حادثه، پوشــش محدودی دارند. به طور مثال، اگر خرابی 
فنی در مسیر طوانی پیش آید یا بخشی از بدنه اتوبوس 
آسیب ببیند، در بسیاری از موارد بیمه خسارتی پرداخت 
نمی کند و یا فرآیند دریافت خســارت بســیار پیچیده و 
زمان بر اســت. ایــن مشــکات نه تنها موجــب افزایش 
فشــارهای مالی بر دوش تعاونی ها می شود، بلکه کاهش 
اعتماد به سیســتم بیمه گذاری موجود را به همراه خواهد 

داشت.«
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در آستانه دور جدید مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، رئیس کنفدراسیون 
صادرات ایران، ضمن ابراز امیدواری نســبت بــه حصول توافق، تاکید کرد که 
کشور باید هم برای شــرایط تداوم تحریم و هم برای دوران پساتحریم برنامه 
داشــته باشــیم؛ در صورت رفع محدودیت ها، اقتصاد ایران می تواند به جایگاه 

واقعی خود در سطح جهانی دست پیدا کند.
 جلسه ای دیگر از مذاکرات میان ایران و آمریکا، برگزار می شود؛ طی این ایام، 
بحث ها پیرامون تأثیر این گفت وگوها بر فضای اقتصادی کشــور شدت گرفته 
بود؛ در حالیکــه برخی به نتایج احتمالی این مذاکرات امیدوارند، مســئوان 
دولتــی و اقتصادی طــی ماه های اخیر بارها تاکید کرده انــد که نباید اقتصاد 
ایران را شــرطی و وابسته به نتیجه مذاکرات کرد؛ از دید دولت، مسیر تثبیت 
و رشد اقتصادی کشــور باید با اتکا به ظرفیت های داخلی، تعامل منطقه ای و 

برنامه ریزی مستقل دنبال شود. چه توافقی حاصل بشود یا نشود. 

با این حال، این نکته بسیار اهمیت  دارد که در صورت رسیدن به توافق، بدون 
شــک فرصت های جدیدی در حوزه تجارت خارجی، دسترسی به منابع مالی، 
رفع محدودیت های بانکی و کاهش هزینه های صادرات و واردات پدید خواهد 
آمد، بنابراین اینجاست که نقش بخش خصوصی و نهادهای صادرات محور در 
بهره برداری هدفمند از این فضا پررنگ تر می شود؛ فارغ از اینکه انجام توافق و 
برداشــت تحریم ها، بسیار اثرگذار در روابط ایران با دنیا و تسهیل فعالیت های 
اقتصادی و تجاری دارد اما این پرسش بسیار مهم شکل می گیرد که با صورت 
پذیرفتن توافق، چه برنامه هایی برای ادامه خواهیم داشــت و مهم ترین تمرکز 

فعالیت های اقتصادی به کدام بخش ها باید باشد.
در همیــن رابطه، محمد اهوتی- رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران- در 

گفت وگو با ایسنا، به بیان دیدگاه ها و برنامه های پیش رو  پرداخت.
وی نسبت به نتیجه بخش بودن این گفت وگوها ابراز امیدواری کرد و گفت: در 
وهله اول این امیدواری را دارم که توافقات این بار، به نتیجه برســد؛ مخصوصاً 
که ما در این دوره بطور غیرمســتقیم با آمریکایی ها که همیشه مانع پیشرفت 
بودند و تحریم های زیادی را بر کشور ما اعمال کردند، مستقیماً و بدون واسطه 
کشــورهای دیگر صحبت می کنیم. این مسئله می تواند با توجه به تأثیرگذاری 

ایران در ســایت جهانی آمریکا، بسیار مهم باشد.رئیس کنفدراسیون صادرات 
ایران با بیان اینکه کشــور باید برای هر دو حالت رفع یا تداوم تحریم ها برنامه 
داشته باشد، تصریح کرد: قطعاً در کشور پلن A و B داریم. پلن A در شرایط 
تحریمی خواهد بود و پلن B ما مربوط به شرایط پس از تحریم است. ۴۰ سال 
است کشــور ما تحت تحریم های ظالمانه بوده و طی پنج-شش سال گذشته، 

سخت ترین تحریم هایی که در دنیا تجربه شده، به ما تحمیل شده است.
تجربه عبور از تحریم را داریم؛ اما بدون تردید، شرایطِ عادی اقتصادی، وضعیت 
را بســیار پویاتر خواهد کرد. اگر روابط بانکی برقرار شــود، تحریم ها برداشته 
شود، FATF پذیرفته شود و ایران به اقتصاد جهانی متصل شود، آنگاه کشور 
می تواند از فرصت های خدادادی  خود در جهت منافع ملی و بهبود معیشــت 
مردم اســتفاده کنداهوتی ادامه داد: آیا این تحریم هــا بر اقتصاد ایران تأثیر 
گذاشته؟ قطعاً تأثیر گذار بوده است؛ اما آیا اقتصاد را بطور کامل متوقف کرده 
است؟ خیر؛ چرا که در سخت ترین شــرایط تحریمی هم ما افزایش صادرات، 
ارزآوری و تأمین نیازهای کشــور را تجربه کردیم. بخشــی از مشکات امروز 
اقتصادی مربوط به تحریم هاســت و بخشــی را نیز من ناشی از خودتحریمی 
می دانم.رئیس کمیســیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران تاکید 

کرد: ما تجربه عبور از تحریم را داریم؛ اما بدون تردید، شرایطِ عادی اقتصادی، 
وضعیت را بســیار پویاتر خواهد کرد. اگر روابط بانکی برقرار شــود، تحریم ها 
برداشــته شود، FATF پذیرفته شــود و ایران به اقتصاد جهانی متصل شود، 
آنگاه کشور می تواند از فرصت های خدادادی  خود در جهت منافع ملی و بهبود 
معیشــت مردم اســتفاده کند. بنابراین رفع تحریم ها می تواند ما را به سمت 

اقتصادی بزرگ تر و قدرتمندتر هدایت کند.
وی دربــاره برنامه های آینده ایران در صورت توافق، تصریح کرد: اگر شــرایط 
کشور عادی شود، ما در زیرساخت ها کمبود داریم؛ از جمله بنادر، کشتیرانی، 
حمل ونقل هوایی. یکی دیگر از موارد بحث صنعت توریســم که با وجود منابع 
تاریخی و طبیعی فراوان می تواند بسیار گسترده شود اما با این وجود، امکانات 
ازم مانند هتل و ترانسفر مناسب را نداریم و بایستی در این زمینه اقدام کنیم.
اهوتی همچنین ضمن اشاره به فرصت های اقتصادی مغفول در کشور، اظهار 
کرد: در حوزه نفت و پتروشــیمی، فرصت های بسیاری داریم که هنوز استفاده 
نشــده اند. شــاید یکی از دایلی که آمریکا امروز تمایل دارد با ایران به توافق 
برسد، همین منابع دســت نخورده و نگاه تاجرانه رئیس جمهور آمریکا باشد تا 

در قالب سرمایه گذاری مشترک از آن بهره مند شود.

 انتقال سهمیه سوخت به کارت بانکی زمان بر استوزارت اقتصاد؛ یک صندلی و هفت نامزد

جهش ۲۰۰ میلیون داری با هوش تجاری در صنعت نفت

تاکنون دســت کم نام هفــت نفر به عنوان وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد بر سر زبان ها افتاده و برخی 
نماینــدگان مجلس می گویند که علی مدنی زاده 
گزینه نهایی اســت، اما بعضی افــراد می گویند 
شــش نفر از هفت نفر لیســت مدنظــر تنها در 

صورت انصراف طیب نیا شانس دارند.
 آنطــور کــه رئیس امــور اطاع رســانی دولت 
اعــام کرده هفتــه جــاری وزیر پیشــنهادی 
رئیس جمهور  پارلمانــی  معاون  توســط  اقتصاد 
به مجلس معرفی خواهد شــد. با نزدیک شــدن 
به پایان مهلــت رئیس جمهور برای معرفی وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد به مجلــس، گمانه زنی ها در 
افزایش  خصوص گزینه مدنظر مسعود پزشکیان 
یافته و افراد بیشــتری به لیست کسانی که برای 
حضور در ســاختمان صوراسرافیل شانس دارند 

افزوده می شود.
بر اساس قانون، رئیس جمهور از زمان استیضاح 
عبدالناصــر همتی - وزیر ســابق امور اقتصادی 
و دارایی - در روز ۱۲ اســفند ۱۴۰۳ ســه ماه 
فرصــت دارد که وزیر پیشــنهادی اقتصاد را به 
مجلس معرفی کند در این میان اما گمانه زنی ها 
در مــورد وزیر پیشــنهادی اقتصاد زیاد اســت. 
پیــش از این محمدجعفــر قائم پنــاه - معاون 
اجرایــی رئیس جمهــور - اعام کــرده  بود که 
رئیس جمهور  به  و  تهیه  پیشــنهادی  گزینه های 
اعام شده و علی طیب نیا به عنوان مجرب ترین 

فــرد برای تصدی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
به پزشکیان معرفی شده است.

تاکنــون نام هفت نفر بــرای تصدی وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی مطرح شــده کــه عبارتند 
از علــی طیب نیــا وزیر اقتصاد دولــت یازدهم، 
ســیدکامل تقوی نــژاد دبیــر هیــات دولــت، 
اقتصــاد دولت  شــمس الدین حســینی وزیــر 
دانشــکده  احمدی نژاد، علــی مدنی زاده رئیس 
مدیریت و اقتصاد دانشگاه شریف، حمید پاداش 
- معــاون هماهنگی و نظــارت اقتصادی معاون 
اول رئیس جمهــور -، حجت اه صیدی - رئیس 
سازمان بورس - و رحمت اه اکرمی - سرپرست 
وزارت اقتصاد. با این حــال تا زمان معرفی فرد 

مورد نظر هیچ چیز قطعی نیست.
پــس از اســتیضاح عبدالناصــر همتــی - وزیر 
ســابق اقتصاد - در مجلس که ۱۲ اسفند سال 
گذشــته با ۱۸۲ رای موافــق در برابر ۸۹ رای 
مخالــف اتفاق افتاد، ســید رحمت اه اکرمی به 
عنوان سرپرســت این وزارتخانه منصوب شــد. 
رئیس جمهــور از روز اســتیضاح ســه ماه زمان 
داشــته تا گزینه پیشنهادی خود را برای تصدی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی به مجلس معرفی 

کند.
چند هفته پیــش، محمدجعفر قائم پناه - معاون 
نهاد ریاست  اجرایی رئیس جمهور و سرپرســت 
جمهــوری از علی طیب نیا، وزیــر اقتصاد دولت 

یازدهم بــه عنوان گزینه اصلــی تصدی وزارت 
اقتصــاد دولــت چهاردهم نام برد. بــا این حال 
طیب نیــا هنــوز اظهارنظر رســمی در این باره 

است. نداشته 
به تازگی نام سیدعلی مدنی زاده به عنوان فردی 
کــه از اقبال برای معرفی به عنوان گزینه وزارت 
اقتصاد برخوردار اســت بر سر زبان ها افتاده اما 
تا قبل از روز گذشــته گفته می شــد او نیز تنها 
در صورت انصراف یا خروج طیب نیا از لیســت، 

برای این مسئولیت شانس دارد.
دیروز اما علیرضا ســلیمی - عضو هیئت رئیسه 
مجلــس - به یکی از رســانه ها اعــام کرد که 
مدنــی زاده گزینه احتمالی دولــت برای وزارت 
اقتصاد اســت. به گفته ســلیمی تاکنون نامه ای 
از ســوی دولت مبنی بر معرفی وزیر پیشنهادی 
اقتصــاد بــه هیئت رئیســه قوه مقننه ارســال 
نشده است.شــمارش معکوس برای معرفی وزیر 
پیشــنهادی اقتصاد به مجلس آغاز شــده است. 
مدتــی پیــش مهــدی طغیانی - نایــب رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس - ۱۵ اردیبهشــت 
مــاه را آخرین مهلت دولت بــرای معرفی وزیر 
اقتصاد اعام کرده بود. امــا هنوز گزینه مدنظر 
معرفی نشده است. او در پاسخ به این سوال که 
چه کســی قرار است معرفی شــود؟ بیان کرده 
واقعــا نمی دانــم. هیچکس را به عنــوان گزینه 

وزارت اقتصاد به ما اعام نکرده اند.

مدیر سامانه هوشــمند سوخت شرکت ملی 
پخــش و پاایش فرآورده هــای نفتی ایران 
کارت های ســوخت  جایگزینی  در خصوص 
با کارت بانکــی توضیح داد: در قانون بودجه 
۱۴۰۴، انتقــال ســهمیه ســوخت از کارت 
ســوخت به کارت بانکی آمده، اما این طرح 
چالش هایــی دارد که باید برطرف شــود و 
اجرای آن زمان بــر خواهد بود؛ بنابراین فعا 
دلیلی برای حذف کارت سوخت وجود ندارد.
 عباس باصفا با اشــاره بــه جدیدترین روش 
ثبت درخواســت برای کارت سوخت اظهار 
کارت  دریافــت  روش  جدیدتریــن  کــرد: 
 fcs.niopdc.ir سوخت، از طریق ســایت
رهگیری  مراجعه کنندکان می توانند  اســت. 
کارت هــا را نیــز از همین وب ســایت انجام 
کارت های  دریافت  برای  دهند. درخواســت 
المثنــی پیش از این حــدود ۴۰  تا ۵۰ روز 
زمان می برد، در حال حاضر با طراحی سایت 
و در معمــاری جدید، این فرآیند به کمتر از 

۱۰ روز رسیده  است.
وی همچنین ادامــه داد: مردم با مراجعه به 
وب ســایت و انجام احراز هویــت، می توانند 
کارت خود را رهگیری کنند. رمز کارت های 
ســوخت نیز که پیش از این چهار رقم آخر 

کد ملــی بود، اکنون به صــورت رندوم برای 
مالــک اصلــی پیامک می شــود. در صورت 
پیامک نشــدن نیــز مالک اصلــی می تواند 
 بــا مراجعه به ســایت fcs رمــز کارتش را

 مشاهده کند.
مدیر سامانه هوشــمند سوخت شرکت ملی 
پخش و پاایــش فرآورده های نفتی ایران با 
بیان اینکه در حال حاضر کارت ســوخت ها 
ماهانــه ۶۰ لیتر با نرخ ۱۵۰۰ تومانی و ۱۰۰ 
لیتر با نرخ ۳۰۰۰ تومانی شــارژ می شــود، 
گفت: درخواســت ما از هموطنان این است 
که حتما از کارت های شخصی خود استفاده 
کنند. زیرا بخش زیادی از قاچاق ســوخت از 
کارت های آزاد یا اضطــراری در جایگاه های 
سوخت انجام می شــود. در صورت استفاده 
مصرف کننــدگان از کارت هــای شــخصی، 
می تــوان به مرور زمان کارت های اضطراری 

در جایگاه ها را کاهش داد.
باصفا با بیان اینکه باید کارت های اضطراری 
را در جایگاه ها رصد کرد، گفت: از آنجایی که 
قاچاق ســوخت عمدتا به دلیل مشکاتی که 
در خصوص کارت های ســوخت وجود دارد، 
اتفاق می افتد، ما در معماری جدید ســامانه 
هوشمند سوخت، بســیاری از این مشکات 

را برطرف کردیم. یعنی افراد برای استفاده از 
سهیمه ســوخت خود می توانند از روش های 
مختلف اپلیکیشــن موبایــل، ووچر بانکی یا 
توکن و کارت سوخت فیزیکی استفاده کنند 
و این موضوع باعث حل بسیاری از مشکات 

شده است.
بنا بر اعام شــرکت ملــی پاایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایــران، وی در خصوص 
جایگزینی کارت های سوخت با کارت بانکی 
توضیــح داد: در قانون بودجه ۱۴۰۴، انتقال 
ســهمیه سوخت از کارت ســوخت به کارت 
بانکــی آمده بــود. با وجود ایــن، این طرح 
چالش هایی دارد که باید برطرف شــود، اما 
اجرای آن زمان بــر خواهد بود؛ بنابراین فعا 

کارت سوخت حذف نمی شود.
مدیر سامانه هوشــمند سوخت شرکت ملی 
پخــش و پاایش فرآورده های نفتی ایران در 
پایان خاطرنشــان کرد: مــا در این خصوص 
جلســاتی را با ســازمان برنامــه و بودجه، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان های 
ذینفع برگزار می کنیم؛ زیرا در این خصوص 
مشــکات پدافندی وجود دارد و ماحظات 
امنیتی باید رعایت شــود. با برطرف شــدن 

ایرادات این طرح اجرا خواهد شد.

معاون ســابق وزیر نفت با اعام صرفه جویی 
۲۰۰ میلیون داری در میدان های ســپهر و 
جفیر با کمک هوش تجاری گفت: با اجرای 
هوش مصنوعــی، تولید نفــت هدفمندتر و 
سودآورتر خواهد شد؛ چرا که عصر بهره وری 
بــدون تکنولوژی به پایان رســیده اســت. 
علیرضــا صــادق آبادی در نشســت خبری 
بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی نفت با 
اعام اینکه ما ســال گذشته توانستیم هوش 
تجاری را در میدان نفتی سپهر و جفیر پیاده 
ســازی کنیم، اظهار کــرد: در مرحله بعدی 
نیز هوش مصنوعی اجرایی خواهد شــد.وی 
بــا بیان اینکه در حــوزه هوش تجاری ۲۰۰ 

میلیون دار برای کشور صرفه جویی صورت 
گرفــت که از محل افزایــش تجمیعی تولید 
حدود ۳ میلیون بشــکه بوده اســت، اظهار 
کرد: وقتی هوش مصنوعی اجرایی شود داده 
ها افزایش یافتــه و الگوریتم ها پیش بینی 
تولیــد و برنامه های اصاحــی را می دهند.
وی افزود: در هوش تجاری ۱۰ میلیون دار 
سرمایه گذاری کردیم و نتیجه آن ۳ میلیون 
بشکه افزایش تولید نفت خام و ۲۰۰ میلیون 
دار عایدی برای کشــور داشته است.صادق 
آبادی با بیان اینکه اکنون دوره ای نیســت 
که بتوان بدون تکنولوژی ســود کسب کرد 
اســتفاده از هوش تجاری و هوش مصنوعی 

یک انتخاب نیســت، گفت: مسئله حیات و 
ممات شرکت هاســت جهش های بزرگ و 
کسب ســود در شــرکتها با کارهای سخت 
افــزاری رخ نمی دهد.وی دربــاره تولید در 
میدان سپهر و جفیر تصریح کرد: امیدواریم 
بــا دو تــا ۸ حلقه چاه در فهلیــان و یک ۷ 
حلقه چاه در ایام در بازه زمانی ۲ تا ۳ ساله 
حفظ  و هم افزایش تولید داشته باشیم.مدیر 
عامل شرکت گسترش انرژی پاسارگاد گفت: 
ما توانســتیم سال گذشــته را با ۶۴ هزار و 
۲۰۰ بشــکه نفت در سپهر و جفیر به  اتمام 
برســانیم اگر حفاری ها در زمان مقرر انجام 
شــود به محدوده ۹۰ تا ۱۰۰ هزار بشکه می 

رسیم، یعنی ۳۵ هزار بشــکه افزایش تولید 
داریــم.وی درباره تاثیر توافــق در مذاکرات 
بر روند ســرمایه گذاری و توســعه پروژه ها 
اظهــار کرد: باید بدانیم که اگر توافق صورت 
گرفته و تحریم ها رفع شــود جذب سرمایه 
با ســرعت باا صورت نمی گیــرد زیرا باید 
فضای سیاسی، تجاری و اداری کشور آماده 
جذب سرمایه باشد بنابراین ابتدا فروش کاا 
و خدمات صورت می گیرد یعنی ما به لحاظ 
تامین کاا خدمات و بــازار به چین محدود 
نمی شویم در مرحله بعدی  سرمایه گذاری 

ها با پوشش بیمه ها انجام می شود.
وی افــزود: همانگونه کــه در دوران برجام 

ریســک تجــاری و هزینه بیمه هــای ایران 
کاهش پیدا کرد و شرکت های بزرگ اروپایی 
و کره و ژاپن به ایران آمدند اما هیچکدام به 
نفوذ نرسید زیرا امریکا از برجام خارج شد و 

فضای ناشفافی بوجود آمد.
به گفته صادق آبــادی  در صورت توافق در 
بازه کوتاه مدت امکان تامین کاا و خدمات 
افزایش پیدا می کند و ممکن است گشایش 
ال ســی های ۶ ماهه اتفــاق بیفتد و بعد به 
مرحله ال ســی های طوانی تــر و یوزانس 
و در نهایت به ســرمایه گذاری می رســیم 
ولی مطمئنا دریچه ورود ســرمایه گذاران از 

باادست نفت خواهد بود.

تحقق خودکفایی در تولید گوشت نیازمند کاهش هزینه ها و ثبات بازار

رئیس شــورای تأمین دام کشــور با اشاره به 
واردات گوشت و نوســانات بازار، تأکید کرد: 
خودکفایــی زمانــی معنا پیــدا می کند که 
هزینه های تولید کاهش یابــد و بازار از نظر 
عرضه و تقاضا به تعادل برســد. خشکسالی، 
گرانی نهاده ها و ضعف در حمایت از دامداران 
خــرد از جمله موانــع اصلی تحقــق کامل 

خودکفایی است.
 در حالی که طی ســال های اخیــر بارها از 
خودکفایی در تولید گوشت قرمز سخن گفته 
شــده، اما بازار داخلی همچنان با نوســانات 
قیمتــی و کمبودهای مقطعی مواجه اســت. 
از یک ســو واردات گوشــت ادامــه دارد و از 
ســوی دیگر تولیدکنندگان داخلی با افزایش 
هزینه ها، کمبود نهاده و ضعف در حمایت های 
ساختاری روبه رو هستند. در چنین شرایطی، 
رئیس شــورای تأمین دام کشور در گفت وگو 
با ایسنا، از چالش های پیش روی تحقق واقعی 
خودکفایی سخن گفت و با اشاره به وضعیت 
فعلی تولید، بر لزوم بازنگری در سیاست های 

حمایتی و تولیدی تأکید کرد.
منصور پوریان در گفت وگو با ایسنا، در واکنش 
به مباحث مطرح شــده درباره واردات گوشت 
از برزیــل با برنــد ایرانی گفــت: خودکفایی 
مفهومی چندبعُدی اســت و تنها زمانی معنا 
پیدا می کند کــه تولید داخلی پاســخگوی 
نیاز کشور باشــد و حتی امکان صادرات نیز 
فراهم شــود. اما در شرایط فعلی، با توجه به 
خشکســالی، فقر مراتع، هزینه باای تولید و 
ضعف مدیریت تولید، دستیابی به خودکفایی 

واقعی با چالش هایی جدی مواجه است.
وی افزود: زمانی می توان از خودکفایی سخن 

گفت که هزینه تولید در کشــور پایین باشد 
و ظرفیــت تولید به میزانی برســد که عاوه 
بر تأمین نیاز داخلی، امــکان صادرات دام و 
گوشــت نیز وجود داشته باشــد. اما در حال 
حاضر، تمام تولیــد داخلی صرف تأمین بازار 
داخلی می شود و همین بازار نیز با نوسانات و 

کسری هایی مواجه است.
پوریــان با تأکید بر اینکــه هزینه های باای 
تولید موجب کاهش صرفه اقتصادی دامداری 
و محدود شدن تولیدهای خانگی و روستایی 
شــده است، اظهار کرد: در ســال های اخیر، 
افزایش مــداوم قیمت نهاده ها باعث شــده 
بســیاری از دامــداران کوچک تــوان ادامه 

فعالیت نداشته باشند.
رئیس شورای تأمین دام کشور با اشاره به نیاز 
مستمر برخی از مصرف کنندگان عمده نظیر 
صنایع فرآوری گوشت، پادگان ها و سایر مراکز 
بزرگ، گفت: خودکفایی زمانی تحقق می یابد 
کــه در هر فصل، جمعیــت مولد و جمعیت 
کشــتاری در سطحی بااتر از نیاز بازار باشد. 
اما در برخی از مقاطع ســال، کشور با کسری 
در جمعیت کشتاری روبرو می شود که همین 

امر واردات را اجتناب ناپذیر می سازد.
 پوریان در ادامه اظهار کرد: نمی توان صرفاً با 
اتکا به آمار تولید یا واردات، مدعی خودکفایی 
شــد. زمانی می توان گفت کشــور در حوزه 
گوشــت قرمز به خودکفایی رســیده که این 
دســتاورد در ثبات قیمت ها و تنظیم واقعی 

بازار خودش را نشان دهد
وی با اشــاره بــه افزایش چشــمگیر قیمت 
گوشت در سال های اخیر افزود: در سال های 
۱۳۹۶ و ۱۳۹۷، قیمت هر کیلوگرم گوشــت 

قرمز حــدود ۳۶ هزار تومان بــود، اما امروز 
شــاهدیم که قیمت ها به چند برابر رســیده 
اســت. این جهش قیمتی در حالی رخ داده 
که در ایــن مدت، واردات ادامه داشــته، اما 
بــه دلیل افزایش هزینه هــای تولید و ضعف 
مدیریت در زنجیره تأمیــن، تأثیر مثبتی بر 

بازار نداشته ایم.
پوریان با انتقاد از نبود سیاســت های پایدار 
حمایتی از تولیدکنندگان خرد و روســتایی 
گفت: بخش عمده تولید گوشــت کشــور به 
شــکل روســتایی و خانگی انجام می شود. با 
افزایش هزینه ها و نبــود حمایت کافی، این 
بخــش از تولید تحت فشــار قــرار گرفته و 
نمی توانــد نقش مؤثری در تعــادل بازار ایفا 
کند.وی با اشــاره به اینکه تولید دام در ایران 
بیشــتر مبتنی بر اســتفاده از علوفه خشک 
اســت، تصریح کرد: نظام تغذیــه ای دام ها، 

یکی از دایل افزایش هزینه های تولید است. 
تا زمانی که تولید دام به صرفه و روان ســازی 
نشــود، نمی تــوان انتظار داشــت که عرضه 

گوشت در کشور پایدار و قابل توسعه باشد.
پوریان خاطرنشــان کرد: در ســال هایی که 
کشور صادرات گوشــت به کشورهایی مانند 
قطــر را تجربه می کرد، قیمــت صادراتی هر 
کیلــو دام حــدود ۲۶ هزار تومان بــود، اما 
اکنــون با وجود رشــد چندبرابری قیمت ها، 
نه تنهــا صادراتی نداریم بلکــه برای تأمین 
نیاز داخل نیز با مشــکل روبه رو هستیم.وی 
در پایــان تأکیــد کرد: اگر خواســتار تحقق 
واقعــی خودکفایی هســتیم، باید ســاختار 
تولیــد از اســاس بازنگری شــود؛ از کاهش 
هزینه های نهاده ها گرفته تا حمایت هدفمند 
از تولیدکنندگان. تنها در این صورت می توان 

به ثبات بازار و امکان صادرات امیدوار بود.

عراقچی:مذاکراتروبهجلوبود/غنیسازیقابلمذاکرهنیست

وزیر امور خارجه ایران، گفت وگوهای غیرمســتقیم تهران-واشــنگتن را »رو بــه جلو« ارزیابی کرد و 
گفت: »غنی ســازی موضوعی است که حتما باید ادامه پیدا کند و هیچ جای مصالحه در این خصوص 
وجود ندارد«. »ســید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری اسامی ایران روز یکشنبه و پس از 
پایان دور چهارم گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا در مسقط که همانند گذشته با میانجیگری 
عمان برگزار شــد، توضیحاتی را درباره این دور از گفت وگوها ارائه کرد.وزیر امور خارجه ایران در ابتدا 
گفت: امروز دور چهارم گفت وگوها برگزار شــد. نسبت به ســه دور گذشته مذاکراتِ بسیار جدی تر و 
صریح تری بود. ما مقدار زیادی از فضاهای کلی فاصله گرفتیم و وارد موارد جزئی تری شــدیم.عراقچی 
تصریح کرد: در این شــرایط مذاکرات دشوارتر می شود اما به رغم دشواری و صراحتی که در مذاکرات 
بود، اما بحث های بسیار مفیدی انجام شد و می توانیم اان بگوییم که دو طرف درک بهتری از مواضع 
همدیگر دارند و درباره مقدار زیادی از موضوعات اصلی مورد اختاف، اان بیشــتر در مورد آن بحث 
شــده، ابعاد آن بیشتر باز شــده، درک بهتری وجود دارد و مواضع مقداری به هم نزدیکتر شده است؛ 
در نهایــت می تــوان گفت وگوها را رو به جلو ارزیابی کرد.او با بیــان اینکه »ما تصمیم گرفتیم که این 
مذاکرات ادامه پیدا کند«، گفت: هر دو طرف مصمم هســتند و برای جلســه بعدی توافق شده اما روز 
و محل آن با توجه به برنامه هایی که هر دو طرف دارند و تنظیم آن مقداری ســخت اســت را به عهده 
وزیر خارجه عمان گذاشــتیم ولی فکر می کنم مثاً بــا فاصله تقریباً یک هفته، یکی دو روز کم و زیاد 
برگزار خواهد شد.عراقچی درباره مواضع ضدونقیض طرف آمریکایی در رسانه ها گفت: متاسفانه مواضع 
ضدونقیضی از طرف های آمریکایی به خصوص در عرصه رســانه ای و عمومی می شــنویم که این اصا 
کمکــی به حالِ مذاکره نمی کند. امروز یکی از موضوعات مــورد بحث ما هم همین بود که این روش 
به نفع مذاکره نیســت و باید اصاح شود. همان طور که جمهوری اسامی ایران روی مواضع خود ثابت 
قدم اســت، همانطور که در بیان مواضع خود دقت ازم را دارد و مواضع متفاوت و ضدونقیضی را ابراز 
نمی کند، همیــن انتظار از طرف آمریکایی هم می رود.دیپلمات عالی رتبــه ایران تصریح کرد: بحث ها 
خیلی مفید بود اما امیدوار هستیم که کمتر شاهد چنین رفتاری باشیم ولی مشخصاً این نکته از طرف 
ما مورد تاکید قرار گرفت که برداشــت های متناقض رسانه ای اصاً مورد پذیرش ما نیست و این باعث 
خدشــه به مذاکرات خواهد شــد و اگر تکرار شــود، ما هم ناچاراً به همان ترتیب رفتار می کنیم که به 
نظرم یک مقداری ما در این مواضع و در این مشکات به هم نزدیکتر شدیم.او درباره موضوعات مورد 
مذاکره نیز گفت: موضوعات رفع تحریم و موضوع غنی ســازی ۲ موضوع اصلی مذاکره هســتند. از نظر 
ما غنی ســازی یک موضوعی اســت که حتما باید ادامه پیدا کند و هیچ جای مصالحه در خصوص آن 
وجود ندارد. ممکن اســت مواردی مانند ابعاد، اندازه ، سطح و میزان آن به جهت اعتمادسازی، مثاً در 
یک دوره ای، مشــابه دوره گذشــته، محدودیت هایی برای آن قائل شویم ولی اصل موضوعِ غنی سازی 
اصا قابل مذاکره حتی نیســت؛ همین طور بحث تحریم ها. منظور و مقصود ما از مذاکره طبیعی است 
که رفع تحریم هاست. رفع تحریم ها در هر شرایطی یکی از پایه های مذاکره ما هست و این موردِ توافق 
دو طرف قرار دارد. عراقچی در پایان گفت: ما در موضوعات اختافی اان خیلی به هم نزدیکتر شدیم، 
حداقل همدیگر را بهتر درک می کنیم. به نظرم مواضع ما که کاما روشن است و اان دقیقا برای طرف 
مقابل ما ابعاد ان شناخته شده و من امیدوار هستم که در ادامه پیشرفت بهتری داشته باشیم انشااه.
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مدیرعامل شــرکت نفــت مناطق مرکــزی ایران 
با اشــاره به مســئولیت گســترده این شرکت در 
تأمین گاز خشکی کشور و انجام هم زمان عملیات 
بهره برداری و توســعه، از ثبت بیش از ۱۳ رویداد 
راه اندازی در نیمه دوم ســال ۱۴۰۳ و رشــد قابل 
توجــه تولید گاز در میدان های تازه توســعه یافته 

خبر داد.
 پیمان ایمانی در حاشیه سومین روز بیست ونهمین 
نمایشــگاه بین المللــی نفت ایران در نشســت با 
خبرنگاران بیان کرد: این شــرکت مسئول تأمین 
گاز کشور در نواحی خشکی و در گستره ۱۴ استان 
اســت. مجموعه عملیات این شرکت از طریق سه 
شرکت بهره بردار شامل شرکت بهره برداری نفت و 
گاز شرق در شمال شرق، شرکت بهره برداری غرب 
در غرب کشــور و شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
زاگرس جنوبی در مناطق جنوبی و مرکزی کشور 

راهبری می شود.
وی افزود: فعالیت های این شــرکت تنها به تولید 
محدود نیســت. نفــت مناطق مرکــزی از معدود 
شرکت هایی است که همزمان عملیات بهره برداری 
و نگهداشــت تولید و توســعه  میدان هــا را انجام 
می دهد، اکنــون با نیاز روزافزون کشــور به انواع 
انرژی، الگوی قراردادهای جدید توســعه ای مورد 
توجه قرار گرفته، هرچند فرآیند مذاکره و امضای 

این نوع قراردادها زمان بر است.
مرکــزی  مناطــق  نفــت  شــرکت  مدیرعامــل 
گفــت: شــرکت نفت مناطــق مرکــزی از طرف 
شــرکت ملی نفــت ایران مســئولیت مســتقیم 
 توســعه چند میــدان گازی را پذیرفته اســت و 
هم اکنون درگیر توســعه میدان های گازی مختلف 
از جمله میدان گازی طوس در شمال شرق کشور 
و دیگر میدان ها در ناحیه زاگرس جنوبی و مرکزی 

است.
ایمانی با اشاره به عملکرد سال گذشته این شرکت 
گفت: از مجمــوع روزانه ۳۰ میلیــون مترمکعب 
گازی که به سبد گاز کشور اضافه شد، بیش از ۱۰ 
میلیون مترمکعب آن حاصل تاش همکاران ما در 
شرکت نفت مناطق مرکزی بوده است، همچنین از 
مجموع افزایش تولید نفت کشــور، روزانه ۱۳ هزار 
بشکه به پروژه های توسعه و نگهداشت این شرکت 

مربوط می شود.
وی در ادامه با اشــاره به شــاخص ترین پروژه های 
توســعه ای پارســال افــزود: یکــی از مهم ترین 
دســتاوردها توسعه میدان جدید گازی دی بود که 
برای نخستین بار برداشت از آن محقق شد. تولید 
اولیه این میــدان حدود ۲.۴ میلیون مترمکعب در 

روز بود که اکنون با ظرفیت اسمی روزانه ۳ میلیون 
مترمکعب عملیاتی شــده و امکان توسعه آن تا ۵ 

میلیون مترمکعب وجود دارد.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکــزی با بیان 
اینکــه حــدود ۵۰ درصــد ظرفیت مهندســی و 
ساختمانی این پروژه اکنون به بهره برداری رسیده 
اســت، تصریح کرد: یکی دیگــر از پروژه های مهم 
پارسال، راه اندازی ایستگاه تقویت فشار گاز وراوی 
بود که با هدف رفع افت فشار جریان بین میدان و 

پاایشگاه پایین دست اجرا شد.
ایمانی افزود: این اقدام ســبب شد در اوج سرمای 
زمستان، تولید گاز شــیرین از میدان دی افزایش 

یابد.
وی همچنیــن از عملکــرد مطلــوب در بخــش 
نگهداشــت تولید و حفاری خبــر داد و گفت: در 
نیمه دوم سال ۱۴۰۳، از مهر تا اسفند ۱۳ رویداد 
راه اندازی و بهره برداری کوچک و بزرگ با محوریت 
نگهداشــت تولید در میدان های مختلف اجرا شد، 
به گونه ای که به طور میانگین، دو رویداد جدید در 

هر ماه وارد مرحله تولید شد. 
از جمله میدان های مهمی که در این دوره در آنها 
عملیات انجام شــد می توان به میدان خانگیران در 
شمال شرق کشور و حلقه چهارم داان اشاره کرد 

که فروردین امسال راه اندازی شد.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطــق مرکزی تصریح 
کرد: از مهرســال پارســال، جمع آوری اطاعات، 

آسیب شناسی و بررسی راهکارها آغاز شد و از نیمه 
دوم آبان ، روند اقدام های اجرایی با سرعت بیشتری 
پیش رفت. بســیاری از این پروژه ها از آن زمان به 

ثمر نشستند و عملیاتی شدند.
ایمانی از تصویب طرح ضربتی توســعه میدان های 
گازی در وزارت نفــت خبر داد و گفت: این طرح با 
اخذ مجوزها و مصوبه های ازم از شــورای اقتصاد 
به تصویب رســیده و برای اجــرای کامل آن، ۴.۳ 

میلیارد دار اعتبار مورد نیاز است.
وی با بیان اینکه اجرای این طرح ســبب می شود 
در دوره های اوج مصرف، گاز تا روزانه ۱۳۰ میلیون 
مترمکعــب نیز افزایــش یابد، گفت: ایــن اقدام، 
ظرفیت قابل توجهی را به سبد انرژی کشور اضافه 

می کند.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی با اشاره به 
اهمیت میدان گازی مشترک پارس جنوبی، اظهار 
کرد: با توجه بــه ویژگی های مخزنی این میدان و 
اهمیت برداشــت حداکثری، در سال های گذشته 
تمرکز اصلــی وزارت نفت بر توســعه میدان های 
مشــترک قرار داشت، اما در دو ســه سال اخیر و 
با پیش بینی ناتــرازی گاز، طرح ضربتی توســعه 
میدان های داخلی آغاز و به شــرکت نفت مناطق 

مرکزی واگذار شد.
ایمانی افزود: در قالب این طرح، توسعه سه میدان 
گازی طــوس، دی و خارتنگ در فاز زودهنگام به 
شرکت نفت مناطق مرکزی سپرده شد. فعالیت های 

ســفارش گذاری  حفــاری،  ازجملــه  توســعه ای 
تجهیزات، احداث جاده های دسترســی و خطوط 
لوله انتقال گاز در این میدان ها در حال انجام است.
وی تصریح کرد: فاز افزایشــی میدان گازی دی تا 
پایان امسال به بهره برداری خواهد رسید و میدان 
طوس نیز در زمســتان وارد مدار تولید می شود که 
با بهره برداری از آن، روزانه ۳ میلیون مترمکعب به 
ظرفیت گازرسانی شمال شرق کشور افزوده خواهد 
شد. هرچند، میدان خارتنگ جزو تعهدهای رسمی 
شــرکت نفت مناطق مرکزی نیســت، اما به دلیل 
حجــم باای عملیات موردنیــاز، برنامه ریزی برای 
حفــاری حداقل یک حلقه چــاه در این میدان در 

دستور کار قرار گرفته است.
مدیرعامل شــرکت نفــت مناطق مرکــزی ایران 
همچنین خاطرنشان کرد: سال ۱۴۰۳، از مهر وارد 
آرایش زمستانی شدیم و تا نیمه فروردین، به دلیل 
سرمای هوا، تولیدی فراتر از برنامه را تجربه کردیم. 
خوشبختانه، روند تولید طبق برنامه در حال انجام 
اســت و این آمادگی وجود دارد که در صورت نیاز، 

افزایش تولید نیز محقق شود.
گاز،  نفت،  بین المللی  نمایشــگاه  بیســت ونهمین 
پاایش و پتروشــیمی از ۱۸ اردیبهشــت  به مدت 
چهار روز در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 
تهران برپاست و عاقه مندان می توانند از ساعت ۸ 
صبح تا ۱۵ بعدازظهر از این رویداد صنعتی بازدید 

کنند.

افزایش 10 میلیون مترمکعبی گاز شرکت نفت مناطق مرکزی در 1403

بهره برداری از 15 طرح پتروشیمی به ارزش ۶ میلیارد دار در 1404
خبر

خبر

عاشوری،دبیرکلانجمنصنفیکارفرماییصنعتپاایشنفت:

دخالتهایدولتدرپاایشگاههایخصوصی
باعثزیاندهیآنهاشدهاست

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پاایش نفت گفت: پاایشگاه های کشور که خصوصی 
شده اند،به دلیل دخالت دولت توانایی سرمایه گذاری را از دست داده اند.

ناصر عاشــوری با بیان اینکــه مداخله دولت در مدیریت و ســوددهی آن ها جایگاه قانونی و 
حقوقی ندارد، اظهار داشت: پاایشگاه های کشــور، به ویژه پاایشگاه های مادر، از ابتدا تحت 
مالکیــت دولت بوده اند؛ یعنی نه تنها مالک چاه های نفت دولت بوده، بلکه پاایشــگاه ها هم 
به عنــوان بنگاه های دولتــی فعالیت می کرده اند. اکنون این پاایشــگاه ها به عنوان بنگاه های 
اقتصادی مستقل فعالیت می کنند، اما مالکیت چاه های نفت همچنان در اختیار دولت است.

وی افزود: نگاه مجلس و دولت این است که همچنان می توانند به پاایشگاه ها دستورالعمل هایی 
ارائه کنند. ما معتقدیم این دســتورات باید محدود به حوزه های مشــخصی باشد؛ مثاً دولت 
می تواند برای تأمین محصوات خاصی مانند بنزین، گازوئیل، نفت ســفید و سوخت هواپیما 
به پاایشــگاه ها دســتور دهد و ما نیز وظیفه خود را انجام می دهیم، اما اینکه این دستورات 
تا حدی گســترش یابد که ماهیت بنگاه داری و مدیریت مستقل پاایشگاه ها زیر سؤال برود، 
قابل قبول نیســت. طبق قانون تجارت، این بنگاه ها باید به عنوان واحدهای اقتصادی مستقل 
فعالیت کرده و سودآور باشــند. مداخله دولت در مدیریت و سوددهی آن ها جایگاه قانونی و 

حقوقی ندارد.«
عاشــوری عنوان کرد: پاایشــگاه های کشــور که اکنون خصوصی یا نیمه خصوصی هستند، 
متعلق به نهادهایی مانند صندوق بازنشستگی، کمیته امداد و حدود ۴۹ میلیون نفر سهامدار 
عدالت هستند. این یعنی بخش بزرگی از مردم کشور باید از سود این بنگاه ها بهره مند شوند.

چطور ممکن اســت بنگاه هایی که ارزشــی معادل ده میلیارد دار دارند، با پنج تا شش هزار 
نفر مهندس و تکنســین مشغول به کار، بخشی از سود کشور را تأمین می کنند، اما در پایان 
ســال مالی به آن ها گفته شود که ۲۱ هزار میلیارد تومان بدهی دارند؟ این منطقی نیست و 

در هیچ جای دنیا پذیرفته نمی شود.
دبیــرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت پاایش نفت با تاکید بر اینکه پاایشــگاه ها باید 
نیازهای سوخت کشور را تأمین کنند و ما همواره در این زمینه آماده ایم و همکاری می کنیم، 
گفت: قانون گذار تعیین کرده که پاایشگاهها باید ۴۰ درصد از سود خود را باید صرف ارتقای 
کیفیت محصوات خود اختصاص دهند تا به بهبود محیط زیست و سامت مردم کمک شود. 
برنامه هفتم توســعه نیز برای ما مجازات تعیین کرده اســت. طبق این برنامه، اگر طرح های 
کیفی سازی یا توسعه ای خود را اجرا نکنیم، از آن پنج درصد تخفیفی که در ابتدا در قرارداد 

به ما داده شده، کسر می شود.
او اضافه کرد:  ســؤال ما این اســت: وقتی پاایشگاه ها سود چندانی ندارند، چگونه می توانیم 
طرح های خود را اجرا کنیم؟ شما از یک سو ما را موظف به اجرای این طرح ها می کنند و از 

سوی دیگر ما را جریمه می کنند.
عاشوری تصریح کرد: به عنوان سخنگوی پاایشگاه های کشور و بخش خصوصی اعام می کنم 
که دولت و مجلس باید قوانینی تصویب کنند و بخشــنامه ها و دستورالعمل هایی صادر کنند 
که هم منافع دولت تأمین شــود و هم پاایشگاه ها بتوانند پایدار بمانند. یعنی باید شرایطی 
ایجاد شــود که هم پاایشــگاه ها به فعالیت خود ادامه دهند، هم طرح های توسعه ای را اجرا 

کنیم، هم تولید افزایش یابد و هم کیفیت محصوات حفظ شود. این حرف ماست.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پاایش نفت یادآورشد: اگر بخش خصوصی ضعیف 

شود،دولت زیان می بیند، چون مالیاتی نمی تواند بگیرد.

رئیسسازمانبرنامهوبودجه:

صنعتنفتموتورمحرکاقتصادکشوراست

رئیس ســازمان برنامه و بودجه، صنایع نفت، گاز، پاایش و پتروشــیمی را موتور محرک اقتصاد کشور 
دانست و گفت: مهم ترین موضوع ما در سال سرمایه گذاری برای تولید، توجه ویژه به حوزه انرژی است.
به گزارش خبرنگار شانا، سیدحمید پورمحمدی در حاشیه بازدید از بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی 
نفــت، گاز، پاایش و پتروشــیمی در جمع خبرنگاران بیان کرد: این بازیــد فرصتی مغتنم بود که به 
فعــاان حوزه نفت و گاز خدا قوت بگویم. معتقدم امروز صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی موتور محرکه 

اقتصاد کشور هستند.
وی افــزود: امروز شــرکت های مختلف بخش خصوصی در این حــوزه فعالیت می کنند که از همه این 
شــرکت ها نیز قدردانی می کنم. امسال سال سرمایه گذاری برای تولید است، از این رو مهم ترین بحث 

برای ما چه در باادست و چه پایین دست سرمایه گذاری در حوزه انرژی است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: بنده به عنوان مســئول برنامه ریزی بودجه کشــور در این 

نمایشگاه حضور یافتم تا ظرفیت ها و موانع را شناسایی کنیم و درصدد رفع برخی چالش ها باشیم.

لزومهموارکردنمسیرفعالیتبخشخصوصیدرصنعتنفت

رئیس کل دیوان محاسبات کشور گفت: بخش های دولتی و شبه دولتی باید فضا را برای فعالیت بخش 
خصوصی در صنعت نفت مهیا کنند.

به گزارش خبرنگار شانا، سیداحمدرضا دستغیب در حاشیه بازدید از بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی 
نفت در جمع خبرنگاران بیان کرد: شــرکت های دولتی یا شبه دولتی باید زمینه را برای فعالیت بخش 

خصوصی در صنعت نفت فراهم کنند.
وی افزود: بی شــک با باز شدن فضا برای بخش خصوصی،ســرمایه گذاری در صنعت نفت نیز افزایش 

می یابد.
بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پاایش و پتروشیمی از ۱۸ اردیبهشت  به مدت چهار روز 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپاست و عاقه مندان می توانند از ساعت ۸ صبح تا ۱۵ 

بعدازظهر از این رویداد صنعتی بازدید کنند.
شعار کلیدی نمایشگاه امسال »سرمایه گذاری در صنعت نفت؛ ضامن رشد و توسعه اقتصادی« انتخاب 
شــده که بازتاب دهنده اولویت ها و محوری های راهبردی صنعت نفت امســال است. بر همین اساس، 
بیســت ونهمین دوره نمایشگاه، بر معرفی ظرفیت های ســرمایه گذاری، فناوری های نو، توانمندی های 

شرکت های داخلی، همچنین همکاری با سرمایه گذاران خارجی متمرکز بود.
در این دوره ۲ هزار و ۲۰۰ شرکت  ایرانی و خارجی حضور دارند. استقبال گسترده از این رویداد، سبب 
افزوده  شــدن پنج سالن به فضای نمایشگاهی شــده و مجموع مساحت نمایشگاه امسال را به بیش از 

۴۰ هزار مترمربع رساند.

امضایقراردادیکمیلیاردداریبرایتوسعه۲میدانگازی

قرارداد طرح توســعه میدان های گازی گردان و پازن میان شرکت ملی نفت ایران و سه شرکت داخلی 
در حاشیه آخرین روز بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت امضا شد.

به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، قرارداد طرح توســعه میدان های گازی گردان و پازن در آخرین روز 
بیســت ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پاایش و پتروشــیمی با حضور حمید بورد، مدیرعامل 

شرکت ملی نفت ایران، بین این شرکت و سه شرکت داخلی امضا شد.
این قرارداد ۲۰ ساله با هدف برداشت حداکثری از منابع گازی، اشتغال زایی در مناطق کمتر توسعه یافته 
و تأمین پایدار خوراک پاایشــگاه های جنوبی، به ارزش ۹۴۸ میلیون دار بین شرکت ملی نفت ایران 

و مشارکت گروه باختر، هلدینگ پتروفرهنگ و انرژی گستر هانا به امضا رسید.
طبق برآوردهای انجام شــده، در طول دوره اجرای این طرح قرار اســت ۱۷۹ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

مترمکعب گاز و ۵۸ میلیون و ۱۹۰ هزار بشکه میعانات گازی تولید شود.
بیست ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پاایش و پتروشیمی از ۱۸ اردیبهشت  در محل دائمی 
نمایشگاه های بین المللی تهران واقع در خیابان سئول برپا شده است و امروز به کار خود پایان می دهد. 

عاقه مندان می توانند تا ساعت ۱۵ بعدازظهر از این رویداد صنعتی بازدید کنند.

مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی از 
بهره برداری از ۱۵ طرح پتروشــیمی به ارزش ۶ 
میلیارد دار در ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: با افتتاح 
این طرح ها سه محصول بار اول به سبد محصوات 

صنعت پتروشیمی کشور افزوده می شود
در  نشســت خبــری  در  عبــاس زاده   حســن 
بیســت ونهمین نمایشــگاه نفت، گاز، پاایش و 
پتروشــیمی با اشــاره به اینکــه ظرفیت کنونی 
صنعت پتروشــیمی هم اکنون حدود ۹۷ میلیون 
تن اســت، اظهار کرد: پارسال حدود ۴۲ میلیون 
تن محصول نهایی پتروشــیمی بدون احتســاب 
خــوراک بین مجتمعی به ارزش ۲۴ میلیارد دار 
در صنعت تولید شد که ۲۹ میلیون تن به ارزش 
۱۳ میلیارد دار صادر شــد و ۱۳ میلیون تن به 
ارزش حدود ۱۱ میلیارد دار در داخل به فروش 

رفت. 
وی با بیان اینکه امســال ۱۵ طرح پتروشیمی با 
ســرمایه مجموع ۶ میلیارد دار بــه بهره برداری 
می رســد که حــدود ۸ میلیون تن بــه ظرفیت 
صنعت می افزاید، تصریح کرد: برآورد می شــود از 
۸۳ میلیون تــن محصول تولیدی در ۱۴۰۴، ۳۵ 
میلیون تن صادر شود و ۱۶ میلیون تن در داخل 

به فروش برسد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با تأکید 
بر اینکه از طرح هایی که امســال به بهره برداری 
می رســند، تنها یک طرح خوراک گازی اســت، 
ادامــه داد: ۳ محصول بار اول امســال به ســبد 
محصوات پتروشــیمی اضافه می شود و ظرفیت 
صنعت تا پایان ســال به حدود ۱۰۶ میلیون تن 
می رســد و تولید واقعی ۸۳ میلیــون تن برآورد 

می شود.
معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه افزون بر ۱۵ 
طرح پتروشیمی، چهار طرح نیز در زمینه تأمین 
خوراک امسال افتتاح می شود، بیان کرد: بخشی 
از طرح های تأمین خوراک ازسوی پاایشگاه گاز 
بیدبلند خلیج فارس در طرح جمع آوری گازهای 
مشعل شــرق کارون محقق می شود به طوری که 
از ۵۵ مشــعلی کــه در این طــرح باید خاموش 
شود، امسال ۱۴ مشــعل خاموش می شود و گاز 
جمع آوری شــده در صنعت استفاده می شود. ۱۰ 
مشعل نیز از اســفند پارسال تا چند روز گذشته 

خاموش شد.
عباس زاده به طرح ان جی ال ۳۱۰۰ به عنوان طرح 
دیگر تأمین خوراک اشاره و اظهار کرد: این طرح 

امسال نهایی می شود و تا شهریور به بهره برداری 
می رسد. همچنین طرح به سوزی گازهای مشعل 
ازسوی پتروشیمی مارون نیز طرح دیگری است.

وی مقدار ســرمایه گذاری ۴ طرح  تأمین خوراک 
که امســال به بهره برداری  می رســد را ۴ میلیارد 
دار اعام کرد و گفت: امســال روزانه ۹ میلیون 
مترمکعــب گاز از جمع آوری مشــعل ها و ۸۵۰ 
بشــکه میعانات در روز نیــز از ان جی ال ۳۱۰۰ 

به عنوان خوراک به صنعت بازمی گردد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره 
بــه اینکه ســه تجهیز بار اول امســال در اجرای 
افزود:  رونمایی می شوند،  پتروشــیمی  طرح های 
اســتفاده حداکثری از توان سازندگان داخلی در 
اجرای طرح های پتروشیمی در دستور کار است.

عباس زاده بر برنامه این شرکت برای توسعه بازار 
صادراتی صنعت پتروشــیمی تأکید کرد و ادامه 
داد: در حاشــیه افتتاحیه نمایشگاه نفت امسال، 
رئیس جمهوری نیز در بازدید از غرفه  شرکت های 
پتروشــیمی با اشاره به محدودیت های فعلی بازار 
صادراتی پتروشــیمی ایران که عمدتــاً به چند 
کشور محدود شده است، بر لزوم توسعه بازارهای 

جدید تأکید کرد. 
وی بــا بیان اینکــه مطالعه بازارهــای هدف در 
کشــورهای مختلــف به صورت مــدون در حال 
انجام است، گفت: پس از تکمیل مطالعات، برای 
هر کشــور ســند اختصاصی صادرات محصوات 
پتروشیمی ایران تدوین می شود تا مشخص شود 
چه محصواتی با ظرفیت صادرات به این مناطق 

وجود دارد.
معــاون وزیر نفت با اشــاره به اینکــه افزون بر 
کشورهای آفریقایی، رئیس جمهوری بر گسترش 
صادرات به کشــورهای همســایه شــامل عراق، 
پاکستان، افغانســتان و ترکیه نیز تأکید داشتند 
و این کشورها نیز در اولویت برنامه های بازاریابی 
قرار گرفته اند و اســناد مربوط به این کشــورها 
نیــز در حال آماده ســازی اســت، اظهــار کرد: 
رئیس جمهوری تأکید داشــتند که این اسناد در 
اختیار نهاد ریاســت جمهوری قرار خواهد گرفت 
تــا اعضای دولت در ســفرهای خارجــی از این 

ظرفیت ها بهره برداری کنند.
عبــاس زاده با اشــاره به اینکــه ظرفیت صنعت 
پتروشــیمی تا پایان برنامه هفتم توسعه به ۱۳۱ 
میلیون تن می رسد، افزود: برنامه هفتم بر تکمیل 

زنجیره ارزش نیز تأکید دارد.

وی به نام گذاری سال ۱۴۰۴ به نام »سرمایه گذاری 
برای تولید« اشــاره کرد و گفت: همه همســو با 
فرمایشــات مقام معظــم رهبری درایــن زمینه 
فعالیت خواهیم کرد. صنعت پتروشیمی آمادگی 
جذب ســرمایه های مختلــف از ۲۰ میلیون دار 
تــا پروژه های بزرگ ۲ میلیــارد داری را دارد و 

می تواند جذب سرمایه را انجام دهد.
معاون وزیر نفت با بیــان اینکه اقدام های مثبتی 
در زمینه جذب ســرمایه گذاران داخلی و خارجی 
صورت گرفته اســت، ادامه داد: در این نمایشگاه 
مذاکراتی مطلوبی با شــرکت های خارجی انجام 
شد و برای سرمایه گذاری اعام آمادگی کرده اند.

عبــاس زاده با اشــاره به ســرمایه گذاری صنعت 
پتروشــیمی در خاموش کردن مشعل ها و توسعه 
میادین گفت: مقام معظم رهبری نیز در دو سال 
اخیــر بر تســهیل فرآیند ســرمایه گذاری تأکید 
دارند، خوشبختانه آیین نامه مربوطه ازسوی دولت 
در هفته های گذشــته اعام شد که بر اساس آن، 
فرآیند ســرمایه گذاری تسهیل می شود و حداکثر 
یک سال به طول خواهد انجامد. همچنین، امروز، 
قرارداد گــروه باختر و هلدینــگ پتروفرهنگ با 
شــرکت ملی نفت ایران برای توســعه دو میدان 
امضا شــد که با اجرای آن ۳۱ میلیون مترمکعب 
گاز در روز بــه صنعــت بازمی گــردد. امیدواریم 
قراردادهای دیگر نیز به زودی نهایی و امضا شوند.

وی در توضیح دربــاره برنامه جمع آوری گازهای 
مشعل ازســوی صنعت پتروشــیمی اعام کرد: 
صنعت پتروشــیمی برنامه خوبی برای جمع آوری 
مشــعل ها دارد اگرچه این مشعل های مربوط به 
صنعت پتروشــیمی نیســتند و در حوزه صنعت 
نفت هســتند. با بهره برداری از ان جی ال ۳۱۰۰ 
مشــعل های منطقــه دهلران جمع می شــوند و 
پاایشــگاه بیدبلند خلیج فارس نیز ۱.۱ میلیارد 
دار برای جمع آوری گازهای مشعل شرق کارون 

سرمایه گذاری کرده است.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی در 
زمینــه تکمیل زنجیــره ارزش نیز افــزود: این 
موضوع از راهبردهای صنعت پتروشــیمی است. 
ســاانه حدود ۲ میلیارد دار کاای پتروشیمی 
وارد کشــور می شــود که در کشــور توسعه پیدا 
نکردند، که به منظــور خودکفایی در این کااها، 
۲۱ بسته سرمایه گذاری به سرمایه گذاران معرفی 
شد و اکثر این طرح ها به جز چند مورد که چالش 

تأمین فناوری دارند، دارای سرمایه گذار هستند.

عباس زاده درباره سیاســت شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی در زنجیره متانول با اشاره به اینکه 
ظرفیت اســمی ۱۴ میلیون تنی متانول در کشور 
تصریح کرد: تنها ۴ درصد از گاز کشــور در حوزه 
متانول و اوره به عنوان خوراک اســتفاده می شود 
و این محصــوات ارزآوری خوبی در ســال های 

گذشته برای کشور داشته اند.
وی بر لزوم توســعه زنجیره ارزش متانول تأکید 
کرد و گفت: تدوین سند توسعه متانول در دستور 
کار قــرار دارد و انتظار می رود تا شــهریور نهایی 
شــود. همچنیــن در همین راســتا، تخفیف ۳۰ 
درصدی برای ســرمایه گذاران این حوزه در نظر 

گرفته شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی در 
پاســخ به پرسشی درباره ســفیر اخیر به روسیه، 
بر تاش برای رفع موانع پیش روی همکاری های 
تجاری تأکید و بیان کرد: ایجاد کریدور شــمال 
بــه جنوب مهم ترین موضوع مورد بررســی برای 
گســترش همکاری ایران و روسیه است زیرا اکثر 
پتروشــیمی های ایران در جنوب کشــور مستقر 
هســتند.  در عین حال، شــرکت های ایرانی در 
ســال های اخیر در حوزه کاتالیســت ها پیشرفت 
چشــمگیری در تولید و صادرات آن داشته است 
و صادرات ســاانه حــدود ۷۰ میلیــون داری 
کاتالیست به روسیه بسیار مورد توجه است. توسعه 
در تولید انواع کاتالیســت های مــورد نیاز صنایع 
مختلف نیز از نقاط قوت صنعت پتروشیمی ایران 
محسوب می شود و انتظار می رود با توسعه تجارت 
آزاد بین کشورها، این حوزه شاهد رشد بیشتری 
باشــد.عباس زاده بر اهمیت توسعه ساخت داخل 
و حمایت از شــرکت های دانش بنیان در صنعت 
پتروشــیمی تأکید و بیان کــرد: مدیریت جدید 
پژوهش و ســاخت داخل در این شــرکت ایجاد 
شده و فرآیند ارزیابی توانمندی های شرکت های 
دانش بنیان به منظــور بهره گیری از ظرفیت های 
آنهــا در ســاخت تجهیزات و قطعــات مورد نیاز 
صنعت در حــال انجام اســت. بــازار واردات ۲ 
میلیارد داری کاا در صنعت پتروشیمی، فرصت 
بزرگی برای شرکت های دانش بنیان فراهم کرده 
است. بستری برای معرفی این شرکت ها بر اساس 
توانمندی هایشان ایجاد شده و هدف گذاری شده 
است تا پایان برنامه هفتم، میزان ساخت داخل در 
صنعت پتروشیمی از ۷۰ درصد فعلی به ۷۵ تا ۸۰ 

درصد افزایش یابد.
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تهــران از اهمیت ژئوپولیتیکی و ژئواکونومیکی 
منطقه قفقاز آگاه اســت کــه آن منطقه را به 
کانون رقابت های عمده منطقه ای و بین المللی 
تبدیل کرده اســت. بنابراین، ایــران به ایجاد 
تعادل در روابط خود بین ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان و نه صرفا تکیــه بر تقویت روابط با 
ایروان مشــتاق اســت به ویژه پس از نزدیکی 
ارمنستان به کشــور های غربی که به قیمت از 
دست دادن روابط ســنتی خود با روسیه تمام 

شده است.
»شریف هریدی« کارشــناس مسائل ایران در 
مرکز اماراتی »پژوهش ها و مطالعات پیشــرفته 
المســتقبل« در مقاله ای تحلیلی به انگیزه ها و 
اهداف »مســعود پزشــکیان« رئیس جمهوری 

ایران از سفر اخیرش به باکو پرداخته است.
ایران به دنبال بهبود روابط خود با کشــور های 
منطقــه قفقاز اســت که نماینده همســایگان 
شمالی آن کشور هستند، به ویژه در زمانی که 
تهران به دلیل از دســت دادن بخش بزرگی از 
نفــوذ خود در خاورمیانه و برای همگام شــدن 
با تحــوات در حــال وقوع در منطقــه قفقاز 
جنوبی با فشــار بی سابقه ای رو به رو شده است. 
در همین راســتا، »مســعود پزشکیان« رئیس 
جمهور ایران در اواخــر آوریل ۲۰۲۵ در راس 
یک هیئت بلندپایه شــامل »عباس عراقچی« 
وزیــر امور خارجه، »عباس علــی آبادی« وزیر 
نیرو، »ستار هاشمی« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطاعات، »رضا صالحی امیــری« وزیر میراث 
فرهنگی و گردشگری، »فرزانه صادق« وزیر راه 
و شهرسازی و »مهدی سنایی« مشاور سیاسی 

رئیس جمهور ایران به باکو سفر کرد.
۱- تقویــت همکاری های دوجانبه: این ســفر 
شــاهد امضای هفــت یادداشــت تفاهم برای 
همــکاری در زمینه هــای مختلــف از جملــه 
سیاســت، حمــل و نقل، آمــوزش، فرهنگ و 
همکاری های رســانه ای بود. هم چنین، ایران 
و جمهوری آذربایجان توافق کردند که تجارت 
خود را از تقریبا ۹۰۰ میلیون دار فعلی به چند 

میلیارد دار در سال های آینده افزایش دهند.
دو طرف آرزوی خود را برای تکمیل کریدور های 
حمل و نقل مشترک، به ویژه کریدور ارس که 
انتظار می رود از ایران عبــور کند تا جمهوری 
آذربایجان را بدون نیاز به عبور از ارمنستان به 
منطقه نخجوان متصل کند، و هم چنین پروژه 
راه آهن رشت-آستارا که انتظار می رود ایران و 
جمهوری آذربایجــان را به یکدیگر متصل کند 
و بخشــی از کریدور حمل و نقــل بین المللی 
شمال-جنوب اســت که روســیه و هند را به 
هــم متصل می کند، ابراز کردنــد. این پروژه ها 
همکاری های دوجانبه بیــن ایران و جمهوری 

آذربایجان را افزایش داده و نقش آن دو کشور 
را در زنجیره های تأمین جهانی افزایش خواهد 

داد.
این عــاوه بــر آمادگــی ایــران و جمهوری 
آذربایجــان، بــه همراه ترکمنســتان کشــور 
همســایه، برای همکاری در بخــش انرژی از 
زیرساخت های  پروژه های مشــترک در  طریق 
انتقال گاز و برق و نیروگاه ها در مناطق مرزی، 
به ویژه با توجه به بحران برق که چندین استان 
ایران را درگیر کرده خواهد بود. آن دو کشــور 
بخشــی از چارچوب ۳+۳ هستند که عاوه بر 
ایران، روســیه، ترکیه، جمهــوری آذربایجان، 
ارمنســتان و گرجســتان را نیز شامل می شود 
و برای تعمیق همکاری بین کشــور های قفقاز 

جنوبی و همسایگان آنان تاش می کند.

۲- حــل اختافــات بیــن دو کشــور: ســفر 
»پزشکیان« به جمهوری آذربایجان اولین سفر 
از نــوع خود برای یک رئیــس جمهور ایران از 
زمان بروز تنشــی اســت که در روابط بین دو 
کشــور در پی چندین رویداد در سالیان اخیر، 
به ویژه حمله مســلحانه به ســفارت جمهوری 
آذربایجان در تهران در تاریخ ۲۷ ژانویه ۲۰۲۳ 
میادی که منجر به کشته شدن مدیر امنیتی 
سفارت و زخمی شدن دو نگهبان شد، حکمفرما 
بود. باکو در آن زمان آن حمله را »تروریستی« 
توصیف کرد و مقام های ایرانی را به عدم اعمال 
اقدامات امنیتی سخت گیرانه در اطراف سفارت 
متهم کرده بود. با این وجود، چه عاملی تشدید 

تنش را تسهیل کرد؟
دو کشــور عاوه بر طرح اتهامات متقابل مبنی 
بــر حمایــت از گروه های اپوزیســیون مخالف 
نظام های سیاسی ایران و جمهوری آذربایجان، 
در ماه های آوریل و مه همان ســال نمایندگان 

دیپلماتیک یکدیگر را نیز اخراج کردند.
عــاوه بر ایــن، رابطه ای نزدیک بیــن ایران و 
ارمنســتان وجود داشــته که باکو بــا نگرانی 
به آن نــگاه می کند. تهــران از نظر تاریخی از 
ارمنســتان، رقیب جمهوری آذربایجان حمایت 
کرده کشوری که از سال ۲۰۲۰ تا زمان الحاق 
کامل منطقه ناگورنو-قره باغ به خاک جمهوری 
آذربایجــان، با آن جنگ های متعددی داشــته 
اســت. ایران در ســالیان اخیر بــا تاش برای 
میانجی گری بین آن دو کشــور همســایه در 
قفقاز و دعوت به آرامش و کاهش تنش، مشتاق 
اتخاذ موضعــی متعادل در قبــال آن دو بوده 
است. ایران حتی تا جایی پیش رفت که کنترل 
جمهوری آذربایجان بر قره باغ را به رســمیت 
شناخت. »پزشــکیان« در جریان سفر خود در 
ماه آوریل گذشــته، در تاشی برای جلب نظر 

مثبت جمهــوری آذربایجان، اعام کرد که آن 
منطقه بخشی از خاک باکو است.

۳- رقابت برای نفوذ در قفقاز: تهران از اهمیت 
ژئوپولیتیکــی و ژئواکونومیکــی منطقه قفقاز 
آگاه اســت که آن را به کانون رقابت های عمده 
منطقــه ای و بین المللــی تبدیل کرده اســت. 
بنابراین، ایران مشــتاق است تعادلی در روابط 
خود بین ارمنستان و جمهوری آذربایجان ایجاد 
کــرده و صرفا از تکیه بر تقویت روابط با ایروان 
دور شود، به ویژه از آنجایی که اخیرا پس از آن 
که جمهوری آذربایجان کنترل منطقه قره باغ 
را در ســپتامبر ۲۰۲۳ به دست گرفت، ایروان 
رویکرد متفاوتی را در قبال تقویت روابط خود با 
غرب اتخاذ کرد که از جمله آن می توان به انعقاد 
قرارداد های تسلیحاتی ارمنستان با فرانسه و هم 
چنین، برگزاری رزمایش های نظامی محدود با 
آمریکا در ژوئیه ۲۰۲۴ به قیمت از دست دادن 
روابط ســنتی خود با روســیه اشــاره کرد. در 
نتیجه، تهران قصد دارد با نفوذ رو به رشد سایر 

کشور ها در منطقه قفقاز رقابت کند.
این امــر می تواند بــه طور بالقــوه باعث بروز 
اختاف بین ایران و ارمنستان شود، به خصوص 
اگر ایران نتواند در مورد برنامه هسته ای خود با 
غرب به توافق برسد و این امر ایروان را مجبور 
کند به فشــار های غرب پاســخ دهــد و علیه 
تهــران موضع گیری نمایــد. تاش های تهران 
برای تقویت روابطش بــا باکو هم چنین بدون 
پیام هایی برای ترکیه، متحد نزدیک جمهوری 
آذربایجان نیست، زیرا تهران معتقد است که در 
ازای دستاورد های استراتژیک برای آنکارا، نفوذ 
خود را در سوریه از دست داده است. بنابراین، 
تقویت روابط بــا جمهــوری آذربایجان که از 
عناصر فرهنگی، مذهبی و قومیتی مشترکی با 
ایران برخوردار اســت، می توانــد این پیام را به 
ترکیه ارســال کند که تهران قادر به حضور در 
مناطق تحت نفوذ ترکیه اســت به ویژه آن که 
»پزشــکیان« پدرش اصالتا آذری است و خود 
اخیرا گفته بود: »وقتی در جمهوری آذربایجان 
هستم، احساس می کنم که در تبریز یا اردبیل 
هســتم و این حس برادری، پایه محکمی برای 
توســعه روابط بین دو کشور تشکیل می دهد«. 
توجه داشته باشید که تبریز و اردبیل مناطقی 
در شمال ایران هســتند که ساکنان آن آذری 

هستند.
علیرغــم بهبــود روابــط ایــران و جمهوری 
آذربایجان، تهران نگرانی هایی در مورد همسایه 
شمالی خود دارد که برجسته ترین آن دغدغه ها 

را می توان به شرح ذیل خاصه کرد:
۱- روابط رو به رشــد بین جمهوری آذربایجان 
و اســرائیل: تهــران با نگرانی بــه روابط رو به 
رشــد بین جمهوری آذربایجان و اســرائیل در 
ســطوح مختلف سیاســی، نظامــی، امنیتی و 
اقتصــادی در ســالیان اخیر، به ویــژه پس از 
افتتاح ســفارت اســرائیل در باکــو در مارس 
۲۰۲۳ میادی در جریان ســفر »الی کوهن« 
وزیر امور خارجه وقت اسرائیل و اعام تمایل او 
 برای تشــکیل جبهه متحد بین دو کشور علیه

 ایران نگاه می کند.
تهران، جمهــوری آذربایجان را متهم کرده که 
در خاک خود میزبان عناصر اسرائیلی بوده که 
عملیات خرابکارانه در داخل ایران انجام داده اند. 
بنابراین، ایران در تاش اســت تا سرعت بهبود 
روابط بین جمهوری آذربایجان و اســرائیل را 
کاهش دهد، یا دست کم خطراتی را که چنین 
بهبود روابطی ممکن اســت ایجــاد کند مهار 

نماید. این موضوع می تواند زمان سفر پزشکیان 
به جمهوری آذربایجان را توضیح دهد، درست 
چند روز پیش از سفر برنامه ریزی شده »بنیامین 
نتانیاهو« نخســت وزیر اسرائیل، به باکو از ۷ تا 
۱۱ مــه ۲۰۲۵ برای دیدار بــا »الهام علی اف« 
رئیــس جمهــور آذربایجان. البته ایــن برنامه 
ســفر بعدا لغو شــد. در اینجا شایان ذکر است 
که تهران از تاش هــای تل آویو برای محاصره 
خود از طریق مرز های شــمالی آگاه است، چه 
از شمال غربی در جمهوری آذربایجان و چه از 
شــمال شرقی در ترکمنستان که آن کشور نیز 

روابط مستحکمی با اسرائیل دارد.
۲- نگرانی از گرایش هــای ملی گرایانه: مناطق 
شــمالی ایران به ویژه در استان های آذربایجان 
شــرقی و غربی، اردبیل و زنجان، محل سکونت 
قوم آذری است که پس از فارس ها دومین قوم 
بزرگ کشور را تشکیل می دهند. ایران بیم آن 
را دارد کــه جمهوری آذربایجان از جنبش های 
جدایی طلب در شــمال آن کشور حمایت کند، 
جنبش هایی که خواســتار ایجــاد به اصطاح 
»آذربایجان بزرگ« هســتند، که شامل کشور 
فعلی آذربایجان و اســتان های آذربایجانی در 

شمال ایران خواهد بود. 
۳- نگرانــی از تحــوات منطقــه ای: تهران از 
هرگونــه تغییر در جغرافیای سیاســی منطقه 
قفقاز جنوبــی که بر مســیر های حمل و نقل 
ایران تأثیر بگذارد، بیــم دارد. به همین خاطر 
بود کــه ایــران در ســپتامبر ۲۰۲۲ اعتراض 
خــود را به طــرح جمهــوری آذربایجان برای 
ایجاد کریدور زنگزور در مرز با ارمنســتان ابراز 
داشــت، زیرا آن طرح در صورت اجرا به منزله 
محاصره جغرافیایی ایران از شمال خواهد بود. 
کنترل جمهوری آذربایجان بر آن کریدور بدان 
معناست که نیازی به اســتفاده از خاک ایران 
بــرای ترانزیــت وجود نخواهد داشــت. در آن 
صــورت، ایران حتی مجبور خواهد شــد برای 
عبــور کامیون هایش چه به مقصــد آذربایجان 
و چه از طریق کریدور مرزی با ارمنســتان که 
ایران را از مســیر های منتهی به اروپا از طریق 
ارمنســتان نیز جدا می کند، عوارضی شاید دو 

برابری بپردازد.
در تــاش برای حل این بحران، ایران در اکتبر 
۲۰۲۳ قراردادی بــا جمهوری آذربایجان برای 
ایجاد یک مسیر ترانزیتی به نخجوان امضا کرد 
که به »کریدور ارس« معروف اســت. آن طرح 
شــامل یک بزرگراه و یک خط آهن است که از 
خاک ایران عبور می کند و جایگزین قابل قبولی 
بــرای کریدور زنگزور برای تهران خواهد بود. با 
ایــن وجود، این موضوع با اســتقبال جمهوری 
آذربایجان مواجه نشــد چرا که رئیس جمهور 
آن کشور در مصاحبه ای با رسانه های محلی در 
تاریخ ۷ ژانویه پایبندی کشورش به طرح ایجاد 

کریدور زنگزور را اعام کرد.
در نتیجــه، می تــوان گفت که اشــتیاق ایران 
برای حل و فصل اختافــات خود با جمهوری 
آذربایجان به عنوان همســایه شــمالی اش در 
چارچوب رویکرد آن کشــور بــرای نزدیکی و 
بهبود روابط با کشــور های همسایه در سالیان 
اخیر است. هم چنین، این تاشی برای کاهش 
اثرات محاصره اقتصادی تحمیل شده بر تهران 
به دلیل تحریم های وضع شده از سوی غرب و از 
سوی دیگر تاشی برای جلوگیری از تهدیداتی 
می باشد که ممکن اســت برخی از کشور های 
همســایه در صورت همکاری با مخالفان ایران 

ایجاد نمایند.

خبر
اختافنتانیاهووترامپبرسرایرانبااگرفت

نابع آگاه می گویند که اختاف نظر بر ســر ایران و غزه، روابط رئیس جمهور آمریکا و نخســت وزیر رژیم 
صهیونیستی را تیره کرده است.

زمانی که »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در ماه ژانویه به قدرت رســید، او و »بنیامین نتانیاهو« 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در مورد چگونگی مواجهه با مهم ترین مسائل در روابطشان، یعنی جنگ 

غزه و موضوع ایران، بسیار همسو بودند.
ترامپ مانعی را که دولت »جو بایدن« رئیس جمهور پیشین آمریکا برای ارسال بمب های بزرگ به رژیم 
صهیوینســتی ایجاد کرده بود، لغو کرد. او ادامه جنگ علیه غــزه را برای »پایان دادن به کار حماس« 

تشویق کرد و با نتانیاهو در مورد مقابله با ایران و گروه های مورد حمایت آن در منطقه موافق بود.
امــا به گفته دو مقام آمریکایی، دو دیپلمات از غرب آســیا و دو فرد دیگر که از تنش ها میان آنها آگاه 
هســتند، روابط بین ترامپ و نتانیاهو در هفته های اخیر تیره شده است، چراکه این دو، در حال حاضر 

به طور فزاینده ای بر سر استراتژی مقابله با این چالش ها اختاف نظر دارند.
بنابر گزارش شبکه ان بی سی، در شرایطی که نتانیاهو به دنبال فرصتی برای نابودی تأسیسات هسته ای 
ایران است، ترامپ فرصتی برای دستیابی توافق هسته ای با ایران از طریق مذاکره می بیند. در حالی که 
اسرائیل با یک عملیات نظامی جدید به غزه حمله می کند، ترامپ در حال تاش برای آتش بس و اجرای 
طرح پس از جنگ خود برای بازســازی این منطقه به عنوان »ریویرای خاورمیانه« است و پس از آنکه 
ترامپ عملیات نظامی ایاات متحده علیه گروه ارتش یمن تحت حمایت ایران را متوقف کرد، نتانیاهو 

که شوکه شده بود، گفت که اسرائیل از خود دفاع خواهد کرد.
اختافات اخیر بین این دو درخصوص استراتژی ها و مواضع کلیدی، رابطه ترامپ با یکی از نزدیک ترین 
متحدان آمریکا را بر ســر یک دوراهی قرار داده اســت؛ اینکه آنها چگونــه اختافات خود را در آینده 
مدیریت خواهند کرد، نتیجه برخی از اجزای اصلی دســتور کار سیاســت خارجی رئیس جمهور آمریکا 

را شکل خواهد داد.
منابــع آگاه گفتند که تنها در همین هفته گذشــته، ترامپ دو بار اظهــارات عمومی ای مطرح کرد که 

نتانیاهو را آزرده خاطر کرد.
دو مقام آمریکایی گفتند که نتانیاهو، به ویژه زمانی ناراحت شــد که ترامپ روز چهارشــنبه گفت هنوز 
تصمیم نگرفته است که آیا به ایران اجازه غنی سازی اورانیوم تحت توافق هسته ای جدیدی که دولتش 
در حال مذاکره بر ســر آن اســت، داده خواهد شد یا خیر. به گفته یکی از این مقامات آمریکایی، »ران 
درمر« مشــاور ارشد نتانیاهو، این مساله را در جریان دیداری در کاخ سفید در روز پنج شنبه به »استیو 

ویتکاف« فرستاده ویژه ترامپ در امور غرب آسیا منتقل کرده است.
به گفته یکی از مقامات آمریکایی و یکی از افراد آشــنا با تنش های بین این دو نفر، ترامپ نیز به نوبه 
خود از تصمیم نتانیاهو برای آغاز یک حمله نظامی جدید به غزه ناامید شده است، چرا که رئیس جمهور 

آمریکا، آن را در تضاد با برنامه خود برای بازسازی آنجا می داند.
به گفته این دو منبع، ترامپ به طور خصوصی گفته اســت که حمله جدید اســرائیل به غزه یک تاش 

بیهوده است، زیرا بازسازی را دشوارتر خواهد کرد.
به گفته دیپلمات های غرب آســیا و یک مقام ارشد دولت ترامپ، ایاات متحده در حال حاضر در حال 
فشار آوردن به اسرائیل و حماس برای توافق با آتش بس در غزه است که درمر قرار بود در جریان سفر 

خود به کاخ سفید با ویتکاف در مورد آن گفت و گو کند.
ان بی ســی در ادامه تاکید کرد:، اما رویکرد ترامپ در قبال ایران بزرگ ترین نقطه اختاف برای نتانیاهو 

بوده است.
دو مقام آمریکایی، دو دیپلمات غرب آسیا و دو فرد دیگر که از تنش ها آگاه هستند همچنین گفتند که 
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی هفته هاست که از امتناع ترامپ برای حمایت از اقدام نظامی علی ایران 

و تصمیم او برای تاش در جهت دستیابی به توافقی با تهران ناامید شده است.
یکی از مقامات آمریکایی در مورد اسرائیلی ها گفت: آنها نگران هرگونه توافقی )با ایران( هستند.

مقامات آمریکایی و دیپلمات های غرب آســیا گفتند که اسرائیل به وضوح به ایاات متحده گفته است 
که نمی خواهد ترامپ توافق هســته ای را که به ایران امکان غنی سازی اورانیوم می دهد، امضا کند. این 

در حالی است که ترامپ نسبت به حفظ برنامه هسته ای غیرنظامی ایران ابراز تمایل کرده است.
»جیمز هیویت« ســخنگوی شــورای امنیت ملی در بیانیه ای در این باره گفت: اسرائیل در تاریخ خود 
دوست بهتری از رئیس جمهور ترامپ نداشته است. ما همچنان با متحد خود اسرائیل همکاری نزدیکی 
داریــم تــا اطمینان حاصل کنیم که زندانیان باقی مانده در غزه آزاد می شــوند، ایران هرگز به ســاح 
هسته ای دست نمی یابد و امنیت منطقه ای در خاورمیانه تقویت می شود. همان طور که او بار ها در دوره 
اول و دوم ریاست جمهوری خود اعام کرده، رئیس جمهور متعهد است که اطمینان حاصل کند ایران 

هرگز به ساح هسته ای دست نمی یابد.
یک مقام آمریکایی دیگر گفت که »تیم رئیس جمهور به طور مرتب با مقامات اسرائیلی در مورد وضعیت 
مذاکــرات با ایران در ارتبــاط بوده و در مورد عناصر یک توافق احتمالــی، اطاعات به روز ارائه داده و 

هماهنگی هایی را انجام داده است«.
به گفته یکی از مقامات آمریکایی و دو دیپلمات غرب آسیا، نتانیاهو هفته گذشته از اعام ترامپ مبنی 
بر اینکه ایاات متحده پس از موافقت ارتش یمن برای توقف شلیک به کشتی های آمریکایی در دریای 

سرخ، عملیات نظامی خود علیه آنها را متوقف می کند، غافلگیر و خشمگین شد.
ارتش یمن به تازگی با حمله موشــکی ســرزمین های اشــغالی را هدف قرار داده اند که به نزدیکی بن 

گوریون، فرودگاه اصلی رژیم صهیونیستی برخورد کرد.
به گفته این دو دیپلمات منطقه ای، وقتی نتانیاهو ماه گذشــته برای دومین بار از زمان روی کار آمدن 
ترامپ به کاخ ســفید ســفر کرد، امیدوار بود که رئیس جمهور آمریکا حمایت هوایی ایاات متحده را 
برای عملیات احتمالی اســرائیل علیه تأسیسات هسته ای ایران تضمین کند. این دیپلمات ها گفتند که 
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی وقتی ترامپ عوض اعام کرد که با تهران مذاکره خواهد کرد، به شدت 
غافلگیر شــد.همچنین به گفتــه این دو مقام آمریکایی، نتانیاهو به طور خصوصی گفته اســت که فکر 
می کند مذاکرات ترامپ با ایران اتاف وقت اســت، زیرا تهران هرگــز به تعهدات خود در هیچ توافقی 
پایبند نخواهد بود. مقامات گفتند که اســرائیل استدال کرده اســت که اکنون زمان ایده آلی برای از 
بین بردن تأسیســات هسته ای ایران است و نگران اســت که در حین مذاکره ایاات متحده با تهران، 
فرصت انجام این کار در حال بســته شدن باشد.به گزارش ان بی سی، »تام کاتن« و »لیندسی گراهام« 
ســناتور های جمهوری خواه به تازگی گفته اند که تنها توافق قابل قبول با ایران، توافقی است که تهران 
را به طور کامل از هرگونه غنی سازی اورانیوم بازدارد. آنها همچنین از ترامپ خواستند که هرگونه توافق 

هسته ای با ایران را برای تصویب به سنا ارائه دهد، که نیاز به رأی اکثریت دو -سوم دارد.
چهارمین مقام آمریکایی نیز در پاســخ به سوالی در مورد اظهارات کاتن و گراهام گفت که ویتکاف در 
تماس مداوم با گراهام در مورد مذاکرات ایران اســت و هفته گذشــته کاتن را در جریان آنها قرار داده 

است.

چرا الهام علی اف حاضر به جایگزینی کریدور زنگزور با ارس نیست؟

پیام های سفر پزشکیان به جمهوری آذربایجان: مهار تهدید یا نفوذ جایگزین؟

آغاز پویش سراسری »روابط عمومی در متن مدیریت است، نه در حاشیه«
پویش سراسری »روابط عمومی در متن مدیریت است، نه در حاشیه« )دکتر حمید نطقی بنیانگذار 

روابط عمومی ایران(، به مناســبت روز ملی ارتباطات و روابط عمومی ۱۴۰۴ آغاز شد.
در مراســم افتتاحیه این پویش که با حضور ســید شهاب سید محسنی، رئیس انجمن متخصصان 
روابط عمومی، خســرو رفیعی، رئیس انجمــن روابط عمومی ایران، و مهــدی باقریان، مدیرعامل 
مؤسســه کارگزار روابط عمومی برگزار شــد، بــر اهمیت جایگاه واقعی روابط عمومی در ســاختار 

مدیریتی سازمان ها تأکید شد.
خســرو رفیعی، رئیس انجمــن روابط عمومی ایران، ضمن حمایت از ایــن حرکت گفت: »انجمن 
روابط عمومی ایران همواره بر ارتقای جایگاه حرفه ای این حوزه تأکید داشته و پویش حاضر نیز در 
همین راستا گامی مهم محسوب می شود. روابط عمومی تنها نهادی است که می تواند پلی ارتباطی 

میان ســازمان و جامعه ایجاد کند و مدیران باید این نقش بی بدیل را به خوبی درک کنند.«
رئیس انجمــن روابط عمومی ایران افزود که انتظار می رود با همراهــی تمامی فعاان این عرصه، 

شــاهد تحولی جدی در نگرش سازمان ها به حوزه روابط عمومی باشیم.
سید شــهاب سید محســنی، رئیس انجمن متخصصان روابط عمومی، در آیین آغازین این پویش 
بــا تأکید بر اهمیت رویکرد تخصصی بــه روابط عمومی بیان کرد: »در عصر کنونی که تحوات در 
عرصه رســانه و افکار عمومی بسیار سریع و پیچیده اســت، دیگر نمی توان با روش های سنتی به 
مدیریت ارتباطات پرداخت. روابط عمومی نوین نیازمند دانش، تخصص و تحلیل دقیق است و باید 

در فرایندهای تصمیم سازی سازمان ها نقش کلیدی ایفا کند.«
مهدی باقریان، مدیرعامل مؤسســه کارگزار روابط عمومی، با اشــاره به ضــرورت این پویش اظهار 
داشــت: »امروز بیــش از هر زمان دیگــری نیازمند آن هســتیم که نقش محــوری و راهبردی 
روابط عمومی در ســازمان ها تبیین شــود. روابط عمومی نباید تنها به عنوان واحدی حاشــیه ای و 

اجرایی دیده شــود، بلکه باید در متن تصمیم گیری ها و سیاســت گذاری های کان حضور فعال و 
مؤثر داشته باشد.«

وی در ادامه افزود که این پویش فرصتی اســت تا نشــان دهیم چگونه روابط  عمومی می تواند به 
سازمان ها و شرکت ها در درک بهتر ذی نفعان، مدیریت بحران  و ساختن تصویری مطلوب و پایدار 

کمک کند.
وی همچنین از تمامی متخصصان و دســت اندرکاران این حوزه دعوت کرد تا با مشارکت فعال در 

این پویش، ارزش های حرفه ای روابط عمومی را به نمایش بگذارند.
در این مراســم از تمامی اســتادان، مدیران، کارشناســان و متخصصان روابط عمومی و همچنین 
عاقه مندان دعوت شــد تا با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود و طراحی اقام اطاع رسانی و 

تبلیغی، به این پویش بپیوندند.
همچنین از مســئولین، به ویژه شــورای اطاع رســانی دولت، و ســایر فعاان و تشکل های حوزه 
روابط عمومی نیز دعوت به همکاری شــد تا این حرکت به یک جریان فراگیر در ســطح کشــور 

تبدیل شود.
پویش »روابط عمومی در متن مدیریت اســت، نه در حاشــیه« تا پایان ۳۰ اردیبهشــت ماه ادامه 
خواهد داشــت و برنامه های متنوعی در قالب پویش های دیجیتال، بیانیه های رسمی، نشست های 
تخصصی و گفت وگوهای رسانه ای برای تحقق اهداف آن در نظر گرفته شده است. امید می رود با 

حضور فعال جامعه روابط عمومی این برنامه ها محقق شود.
ایــن پویش متعلق به تمامی فعــاان و دغدغه مندان حوزه روابط عمومی ایران اســت و هدف آن 
یادآوری ارزش های حرفه ای روابط عمومی و ایجاد تغییر نگرش اساســی نســبت به این حرفه در 

سطح سازمان ها و شرکت های خصوصی و دولتی است.
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 آقای پزشکیان ؛ سرانجام پرونده 3 هزار میلیاردی
 در تعزیرات که شروع به قتل معاون وزیر صمت را در پی داشت، نهایتاً به کجا رسید؟ 

در این رابطه سه بار معاون وزیر صمت مورد 
بار اردیبهشت  ســوءقصد قرار گرفت. یک 

ماه، یک بار آذر و نهایتا دی ماه. 
رئیس یک کارخانــه در مایر به دنبال این 
ماجرا بازداشــت می شــود ولی با کفالت 
یکی از نمانیــدگان مجلس آزاد می گردد. 
اما هیچ وقت درباره عامان ســوءقصدهای 

بعدی توضیحی به میان نمی آید. 
مردان وزارت اقتصاد شــهید رئیســی می 
گفتند این کارخانه با رانت دولت قبل رشد 
کرده و به صورت انحصاری بازار پوشــک و 
ماسک را در اختیار داشته است. از آن طرف 
مخالفان آنها می گویند دولت رئیسی امسال 
به این کارخانه  مایــری مجوز تولید داده 
اما دســت واردات را هم باز گذاشته تا این 
کارخانــه به گِل بنشــیند. در نتیجه مالک 

کارخانه هم از وزارتخانه عصبانی می شــود 
و بــا اجیر کردن ضــارب، تاش می کند تا 
معاون وزیر را به صورت فیزیکی حذف کند. 
اگرچه درباره سوءقصدهای بعدی توضیحی 
به میان نمی آید ولی این پرونده ها نمی تواند 

ارتباطاتی با هم نداشته باشند.
در قضیــه تــرور اول در رادیبهشــت ماه 
فاطمی امیــن وزیر ســابق صمت می گوید 
که این ماجرا مربوط به شــرکتی است که 
در سازمان تعزیرات سه هزار میلیارد تومان 
گران فروشی کرده و پرونده آن در تعزیرات 

باز است. 
بیغش نماینده مردم شــازند در مجلس در 
همین رابطه مــی گوید که »خانواده م که 
مالک شــرکت هستند کسی را برای حذف 
فیزیکــی معــاون وزیر صمــت اجیر کرده 

بودند«دســتور جلــب کارخانــه دار نیز به 
اتهام پرداخت رشوه و معاونت در شروع به 
قتل عمد و جــرح عمدی جهت جلوگیری 
از تبانی صادر شــده اســت.« صورت بندی 
نماینده شــازند اینطور بود که یک پیرمرد 
با پســرانش که صاحب کارخانه ای بودند و 
وقتی محمدمهدی بــرادران اجازه می دهد 
شرکت های دیگر نیز مواد اولیه وارد کنند، 
اینها تصمیــم می گیرند آقای بــرادران را 

حذف فیزیکی کنند. 
آذرماه : مشخص نیست این بار چه کسی به 
آقای معاون سوءقصد کرده اما این یکی هم 
چند روز بعد از محاکمه خانواده کارخانه دار 
اتفاق افتاده بود . شهرآرا نیوز نوشته بود که 
معاون وزیر صمت در حال رفتن به ســمت 
منزل بود که از ســوی فرد یا افراد ناشناس 
مورد حمله قــرار می گیــرد. مهاجمان با 
سنگ به صورت و بدن او آسیب می رسانند 
که در نهایت بعد از جراحت جدی منجر به 

بیهوشی او می شوند. 
دی ماه: جمعه حوالی ســاعت ۹ صبح در 
حالی که »برادران« قرار بود همراه اعضای 
دولت بــه زنجان برود در بزرگــراه قزوین 
مورد حمله قرار می گیرد. او به همراه ســه 
سرنشــین دیگر داخل یک پرشــیا مشکی 

رنگ قرار داشت.
 ماشین ضارب به خودروی آنها ضربه می زند 
و ســپس متواری می شود. این بار ضربه به 
سر و قفســه ســینه آقای معاون وارد و با 

شکستگی دنده روبه رو می شود. خبرگزاری 
فارس با پزشــک او مصاحبــه کرد و گفت 
که هنوز مشکات تنفسی »برادران« باقی 
اســت و خبر داد که قرار است معاون وزیر 

صمت به تهران، منتقل شود. 
اما هیچ وقت مشــخص نمی شــود که آن 
سوءقصد کار چه کســی بوده است و هیچ 
نماینده ای یا رسانه دولتی نیز  تا کنون در 
این باره صحبتی و یا  ســرنخی نداده اند. 
مدیر کل روابط عمومــی وزارتخانه هم در 
آن زمان  بــه  هفت صبح گفته بود  فعا تا 

انتشار بیانیه اطاعاتی نخواهد داد.
اما این پرونده پای وزیر دادگســتری را هم 
به میان کشــید. اتهام های درشتی توسط 
ســه نماینده مجلس به ایشــان منتســب 
گردید  که باعث شد ۱۴۰ نماینده مجلس 
رای اعتماد خود را از وزیر دادگستری  پس 

بگیرند و به او کارت زرد بدهند.
اما آنچــه که در این زمینــه مغفول مانده 
است سرنوشت آن پرونده ۳ هزار میلیاردی 
است که وزیر صمت در تربیون باز مجلس 
و درحضور بیــش از ۸۹ میلیون نفر ایرانی 
مطرح کرد ، و حــاا افکار عمومی آن را از 
وزیر دادگســتری پزشکیان مطابه می کند 
وزیــری که ۳ ســال در در دولت شــهید 
رئیســی هم وزیر بوده اســت و از نزدیک 
با این شــرکت مایری که دســت بر قضا 
همشــهری او نیز بوده است آشنایی کامل 

دارد !؟

صاحب امتیاز و مدیر مسئول : ناصر قدیری
دبیر شورای سیاستگذاری:دکترابراهیمسلیمی

 سردبیر : امینمحمدقدیری

مدیر هنری : حامدبنائی

فقدانسندمالكیت
۱-ســند مالکیت یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری مسکونی به پاک ثبتی ۶۲ فرعی از ۲۲۰۵ اصلی ، مفروز 
و مجــزا شــده از ۵۲ فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۱ در طبقه ۱ و واقع در بخــش ۰۱ ناحیه .. حوزه ثبت ملک منطقه 
یک قزوین اســتان قزوین به مساحت ۴۵.۴۴ متر مربع مالکیت سیدهومن / موسوی فرزند سید قاسم شماره شناسنامه 
۴۱۹ تاریخ تولد۰۳ /۱۳۵۹/۰۵ صادره از رشــت دارای شــماره ملی ۲۵۹۴۴۸۵۶۸۳ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان 
مالک شــش دانگ عرصه و اعیان با شماره مســتند مالکیت ۲۴۳۶۶ تاریخ ۲۷ /۱۴۰۳/۱۲دفترخانه اسناد رسمی شماره 
۷۶ شــهر قزوین استان ،قزوین موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ثبت گردیده است. حقوق ارتفاقی با حق عبور 
از پارکینگ قطعه ۱ پیرونامه شــماره ۱۶۵/ ص/ ۱۴۰۱/۲ مورخ ۱۴۰۱/۱/۲۱ شــهرداری منطقه ۲ قزوین میزان ۵.۲۲ 
متر مربع مســاحت قسمت رهاشده عرصه با حفظ مالکیت میباشد. ۲- سند مالکیت یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق 
با کاربری مســکونی به پاک ثبتی ۶۳ فرعی از ۲۲۰۵ اصلی ، مفروز و مجزا شــده از ۵۲ فرعی از اصلی مذکور، قطعه 
۲ در طبقــه ۲ و واقــع در بخش ۰۱ ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین اســتان قزوین به مســاحت ۵۳.۰۹ 
متر مربع مالکیت ســیدهومن / موســوی فرزند سید قاسم شماره شناســنامه ۴۱۹ تاریخ تولد ۱۳۵۹/۰۵/۰۳ صادره از 
رشــت دارای شــماره ملی ۲۵۹۴۴۸۵۶۸۳ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره 
مســتند مالکیت ۲۴۳۶۵ تاریخ ۱۴۰۳/۱۲/۲۷ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۷۶ شهر قزوین استان ،قزوین موضوع سند 
مالکیت اصلی بشــماره چاپی ثبت گردیده اســت. حقوق ارتفاقی با حق عبور از پارکینگ قطعه ۱ پیرونامه شماره ۱۶۵/ 
ص/ ۱۴۰۱/۲مورخ ۱۴۰۱/۱/۲۱ شــهرداری منطقه ۲ قزوین میزان ۵.۲۲ متر مربع مســاحت قسمت رهاشده عرصه با 
حفظ مالکیت میباشــد ۳- یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری مســکونی به پــاک ثبتی ۶۴ فرعی از ۲۲۰۵ 
اصلی ، مفروز و مجزا شــده از ۵۲ فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۳ در طبقه ۳ و واقع در بخش ۰۱ ناحیه۰۰ حوزه ثبت 
ملک منطقه یک قزوین استان قزوین به مساحت ۵۳.۰۹ متر مربع مالکیت سیدهومن / موسوی فرزند سیدقاسم شماره 
شناسنامه ۴۱۹ تاریخ تولد ۰۵/۰۳/ ۱۳۵۹صادره از رشت دارای شماره ملی ۲۵۹۴۴۸۵۶۸۳با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ 
بعنوان مالک شــش دانگ عرصه و اعیان با شــماره مستند مالکیت ۲۴۳۶۴ تاریخ ۱۴۰۳/۱۲/۲۷ دفترخانه اسناد رسمی 
شــماره ۷۶ شهر قزوین استان قزوین موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی ثبت گردیده است حقوق ارتفاقی با حق 
عبــور از پارکینگ قطعه ۱ پیرونامه شــماره ۱۶۵/ ص/ ۱۴۰۱/۲مورخ ۱۴۰۱/۱/۲۱ شــهرداری منطقه ۲ قزوین  میزان 
۵.۲۲ متر مربع مســاحت قسمت رهاشده عرصه با حفظ مالکیت میباشد پاکهای فوق رهن و بازداشت ندارند.) توضیح 
اینکه اســناد مالکیت پاکهای فوق بدین شرح ، ســند مالکیت به شماره چاپی ۱۴۶۶۰۵ و ۱۴۶۶۰۶ و۱۴۶۶۰۷ و دفتر 
اماک الکترونیک ۱۴۰۱۲۰۳۰۹۰۰۱۰۰۱۹۳۸ و ۱۴۰۱۲۰۳۰۹۰۰۱۰۰۱۹۳۹ و ۱۴۰۱۲۰۳۰۹۰۰۱۰۰۱۹۴۰ بنام علی 
حیدری صادر و تســلیم گردیده بود که بشرح فوق به سید هومن موسوی منتقل شده است. ( پاکهای فوق بازداشت و 
رهن ندارند.ســپس مالک با ارائه دو برگ فرم شهادت شهود مدعی فقدان سند به علت نامعلوم مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی خود را نموده که مراتب به استناد ماده ۱۲۰ آئین نامه اصاحی قانون ثبت اعام میگردد تا 
هرکس به نحوی از هر انحاء نســبت به ملک مذکور حقی داشــت و یا معاماتی به نفع او شده و یا مدعی وجود سند نزد 
خود باشد از تاریخ انتشار این آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل سند مالکیت و 
سند معامله تسلیم نماید و چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض به این اداره نرسد و یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت 
ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد کرد این آگهی در یک نوبت 

به شرح ذیل منتشر خواهد شد. شناسه آگهی:۱۹۲۸۹۱۴
شعبان عسگری-مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین

پیشبینیسعیدزرندیمدیرعاملفوادمبارکه:

سال14۰4،تحولدرتولیدمحصواتجدید

اصفهان _بهادری _سعید زرندی، مدیرعامل گروه فواد مبارکه در آیین رونمایی از کاف گرم مناسب 
...۵L X۶۰ API محیط ترش با گرید

سعید زرندی، مدیرعامل گروه فواد مبارکه در آیین رونمایی از کاف گرم مناسب محیط ترش با گرید 
۵L X۶۰ API گفت؛گروه فواد مبارکه در ســال ۱۴۰۴ به دنبــال تولیدات کیفی و با ارزش افزوده 

بااســت و هدف ما حرکت به ســمت تولیدات با کیفیت و خاص اســت که سرمایه گذاری ها با همین 
رویکرد انجام خواهد شد؛ همچنین این مجموعه درصدد راه اندازی یک شرکت جدید با عنوان شرکت 
ورق هــای آلیاژی فواد مبارکه، با هدف تولید محصوات خاص اســت چراکــه معتقدیم باید از تولید 

فوادهای ساختمانی و تجاری فاصله گرفته و به سمت تولیدات خاص برویم.
تولیــد ۲۰۰ هــزار تــن ورق زنگ نــزن مــورد نیاز صنایــع لــوازم خانگــی و ســاختمانی نیز در 
دســتور کار گــروه فواد مبارکه اســت کــه به همیــن منظــور ۶۰۰ میلیون دار ســرمایه گذاری 
 پیش بینی شــده اســت؛ در شــرکت فواد و نورد ســبا به عنوان یکــی از شــرکت های زیرمجموعه
 فواد مبارکه که مأموریت آن تولید گریدهای خاص فوادی است، تولید ورق های سیلیکونی جهت دار 

و غیر جهت دار را دنبال می کنیم.
ما تمرکز خود را بر تأمین نیاز داخلی در حوزه نفت و گاز قرار داده ایم و امیدواریم با تولید محصوات 
خــاص مورد نیاز این حوزه، کشــور را از واردات بی نیاز کنیم؛ ایــن محصوات به ما کمک می کنند تا 
رقابت پذیری خود را در ســطح منطقه و جهانی حفظ کنیم. تا پیش از این میزان تولید شرکت ها یکی 
از معیارهای اصلی ســنجش آن ها بود، اما امروزه میزان ارزش آفرینی هر شرکت معیاری برای سنجش 

آن است.
گروه فواد مبارکه سال هاســت که به حوزه تولید گریدهای خاص فوادی ورود پیدا کرده و امیدواریم 
ســال ۱۴۰۴ نقطه عطف تولید این محصوات باشد؛ این در حالی است که راه اندازی خط نورد گرم ۲ 

در فواد مبارکه نیز در این زمینه بسیار کمک کننده است .

مدیربازاریابیوفروششرکتپاایشنفتاصفهانخبرداد:

کسبرتبهاولشرکتپاایشنفتاصفهاندرعرضهکنندگانتاار
فرآوردههاینفتیبورسکاا

شــرکت پاایش نفت اصفهان درتاار فرآورده هــای نفتی بورس کاا رتبه اول و در بازار 
فیزیکی بورس انرژی رتبه برتررا کسب نمود.

 اصفهان _ بهادری _مدیر بازاریابی و فروش شرکت پاایش نفت اصفهان، از کسب رتبه 
اول این شــرکت در تاار فرآورده های نفتی بورس کاا با کســب ۲۷٪ ســهم بازار خبر 
داد و گفت: کســب این دســتاورد حاصل تاش های مستمر همکاران در شرکت پاایش 

نفت اصفهان است .
مســعود اســدی ، همچنین از کســب رتبــه برتر پاایشــگاه اصفهان در میــان عرضه 
کننــدگان بــازار فیزیکی بورس انرژی کشــور درســال ۱۴۰۳ خبــر داد وگفت:  طبق 
گزارش رســمی بورس انرژی این شــرکت درســال گذشــته، بیش از ۱/۴۶۰/۰۰۰ تن 
انــواع فرآورده هــای نفتی را در رینــگ داخلی و بیــن الملل عرضه نموده اســت.وی 
 افــزود: از این میزان حدود ۵۰ درصد فرآورده ها به میــزان ۶۸۴/۰۰۰ تن مورد معامله

 قرار گرفته اســت.وی تصریح کرد: دربخش معامات در رینگ بین الملل، بیشترین حجم 
معامــات مربوط به فرآورده های حــال ۴۰۲، ۵۰۲ و ۵۰۳ با حجم ۱۵/۳۰۰ تن و گاز 

مایع با حجم بیش از ۱۳۱/۰۰۰ تن می باشــد.
اســدی اظهارداشــت: بیشــترین حجم معامات در رینــگ داخلی مربوط بــه فرآورده 
آیزوریســایکل با حجم بیش از ۱۵۰/۰۰۰ تن و انواع حال به میزان بیش از ۱۳۵/۰۰۰ 

تن بوده است.
مدیر بازاریابی و فروش شــرکت پاایش نفت اصفهان تأکید کــرد: با توجه به اینکه این 
حجم از معامات در ســاز و کار شــفاف و رقابتی بورس انرژی فراهم گردیده جای تقدیر 

از بورس انرژی دارد .
وی گفــت: شــرکت پاایش نفت اصفهان در راســتای توســعه ســبد محصوات خود ، 
 تولیــد، پذیرش و فــروش محصوات ویژه از قبیل انواع حال هــا، بوتان، هگزان، پنتان

 را در دستور کار خود قرارداده است.

خبر
عملكردخاقانهمتیندیداری

گازفلربهارزشافزودهتبدیلمیشود

تفاهم نامه ســرمایه گذاری در طرح جمع آوری گازهای مشعل سکوی سلمان برای اولین بار در کشور 
توسط پتروشیمی زاگرس به منظور تولید پایدار با شرکت ملی نفت ایران امضا شد

به گزارش صدای پتروشیمی، این تفاهم نامه که روز یکشنبه مورخ ۲۱ اردیبهشت ماه در غرفه شرکت 
ملی نفت ایران و با حضور  دکتر عباس زاده معاون وزیر نفت، دکتر بورد مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران، دکتر دیداری مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره شــرکت پتروشیمی زاگرس و جمع کثیری 
از خبرنگاران به امضا رســید؛ بر سرمایه گذاری شرکت پتروشیمی زاگرس در طرح جمع آوری گازهای 
فلر سکوی سلمان به منظور بهره بری از گازهای فلر و بازگشت آن به تولید و تبدیل به خوراک متانول 
تمرکز داشت که اجرای این طرح عاوه بر منافع اقتصادی، گامی مهم در جهت توسعه پایدار، افزایش 
تولید پایدار و حفظ محیط زیســت کشور محسوب می شود. تبدیل گازهای مشعل به خوراک متانول، 
نمونه ای از استفاده خاقانه از منابع انرژی و کاهش اتاف منابع ملی و از همه مهم تر صیانت از محیط 

زیست است.

ورودبهبازارهایآفریقااولویتپتروشیمیجمدرسال14۰4

دکتر هاشم نجفی مدیرعامل 
پتروشیمی جم گفت: اولویت  
برنامه هــای این شــرکت در 
سال جاری ورود به بازارهای 
آفریقا و شرق آفریقا است که 
امیدواریم حاشیه سود خوبی 
را برای سهامداران رقم بزنیم.
مدیرعامــل  نجفــی  دکتــر 
حاشیه  در  جم  پتروشــیمی 
بیســت و نهمین نمایشــگاه 
نفت ، گاز پاایش و پتروشــیمی با اشاره به رکوردها و دســتاوردهای پتروشیمی جم در سال گذشته 
اظهار داشــت: در سال گذشته به همت متخصصان باتجربه جم توانســتیم با افزایش کوره های گازی 
تولید محصوات را افزایش دهیم و همچنین با تغییرات اســتراتژی، فروش در بازارهای ســنتی مثل 
چین را به دلیل حاشیه سود پایین، کاهش دادیم و برای اولین بار توانستیم ۶ هزار تن محصول را در 

بازارهای اروپایی صادر کنیم و در لند مارکت حاشیه سود خوبی را برای جم ایجاد کنیم.
مدیرعامل پتروشــیمی جم ادامه داد: امیدواریم در ســال ۱۴۰۴ در مســیر تولید و فروش موفق تر و 
پربارتر عمل کنیم و بتوانیم در بازارهای آفریقا و شــرق آفریقا وارد شویم و حاشیه سود خوبی را برای 

سهامداران رقم بزنیم.

رئیسکمیسیونانرژیمجلس:

مقابلهبااستخراجغیرقانونیرمزارزهاوماینرهادررفعناترازیبرقتاثیرزیادیدارد
رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسامی با بیان اینکه مجلس آماده کمک جهت رفع 
چالش صنعت برق اســت، گفت: کمیسیون انرژی مجلس آماده هر گونه کمک به دولت و 
وزارتخانه های نفت و نیرو جهت کاهش خاموشــی هاست. موسی احمدی نماینده کنگان ، 
دیر و جم در مجلس شــورای اسامی  با اشــاره به چالش مهم صنعت برق ایران در کشور 
گفت:  همه مســئولین باید کمک کنند تا از بحران ناترازی انرژی بخصوص برق در فصل 
گرما عبور کنیم.وی با اشاره به برنامه های کمیسیون انرژی مجلس برای رفع ناترازی انرژی 
بخصوص برق در کشــور گفت: ما جلسات متعددی با مسئولین مرتبط از جمله وزای نفت 

و نیرو داشتیم. 
همچنین با معاونین و کارشناســان مســئول هم تبادل نظر داشتیم. نظر ما این است که 
خاموشــی ها باید به حداقل برســد و با برنامه ریزی آن را به صفر رساند.رئیس کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســامی بر ضرورت افزایش تولید برق در کشور اشاره کرد و گفت: 
باید از سرمایه گذاران بخش خصوصی در زمینه افزایش تولید برق استفاده کرد. احمدی با 
بیان اینکه پایین بودن نرخ بازگشت سرمایه در نیروگاه ها مانعی برای ورود بخش خصوصی 

است، افزود: باید با تدبیر درست این مشکل را رفع کرد.


